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Výklad k I. listu sv. Jana v lo traktátech je jakýmsi intermezzem mezi
obsáhlým výkladem celého Janova evangelia o 124 traktátech v souvislosti
slavení svátků.

Podle jedněch (Zarb, Angelicum Roma 1933) traktáty 1-54 k Janovu
evangeliua traktáty k I. listu Janovu bylypřednesenyr. 413 a ostatnítraktá
ty teprve r.418. Podle novějších autorů (Le Landais, Tracht. in Joannem,
1953) byly všechny traktáty včetně traktátu k I. listu Janovu předneseny
r. 414-416 v Hippo.
Překladje pořízenpodle J. Migne: Patrologiae cursus completus. Series lati
na, t.34

Výklad sv. Augustina k prvnímu listu sv. Jana vydáváme proto, aby si dnešní čtenář
a posluchač slova Božího uměl představit, jak vypadala starokřesťanská homilie. Nepo
chybněse liší od dnešních homilií a tím spíše od dnešních kázání. Srovnání všakje užiteč
né jednak pro formu,které Otcové užívali, avšak i pro hluboký výklad, kterým pronikali do
tajemství posvátného textu.



Sv Augustin

Výklad k 1. listu sv. Jana

Úvod

Vaše Svatost si pamatuje, že máme vykládat evangelium sv. Jana.
Letos však do toho přišly posvátné dny, ve kterých se mají předčítat
v církvi každoročně se opakující čtení z evangelia a žádná jiná. Ukol, kte
TÝjsme si předsevzali, musí být na krátkou dobu přerušen, nikoli však od
něho upuštěno. Když jsem uvažoval, co vzhledem k radostné povaze
těchto dnů bych měl s vámi v tomto týdnu z Písma probírat, pokud to
Pán dovolí a co možnov těchto sedmiči osmi dnech ukončit, napadla mi
myšlenka vyložit list sv. Jana. I když jsme výklad evangelia přerušili na
krátkou dobu, výkladem jeho listu se nijak nevzdáváme výkladu jeho
evangelia. To proto, že v tomto všem, kdo mají dobré srdce, milém listě,
který voní jako nebeský chléb a je ve svaté církvi Boží ve velké vážnosti,
je připomínána láska. Jan tu mluvil o mnohém, především však o lásce.
Kdo se rozhodne poslouchat, nutně se musí radovat z toho, co slyší. To
to čtení bude pro něho, co je olej pro plamen. Olej udržuje plamen, dává
mu zmohutnět a nedovoluje, aby uhasl. Pro některé bude též plamenem
přiloženým k troudu. I když nehoří, aťjsou řečízapáleni. U některých ži
ví, co v nich již je, u jiných zapaluje, coještě nehoří. Kéž se všichni radu
jeme vjedné lásce!Kde všakje láska, tam je i mír. A kde je pokora, tam je
i láska. Nuže, slyšme Jana. Vyložíme jeho slova, která mu vnukl Bůh.



1. TRAKTÁT

„Co bylo od počátku, co jsme slyšeli, co jsme na vlastníoči viděli a čeho
se naše ruce dotýkaly, to zvěstujeme: Slovo života“ (1,1).

Jakého Slova se dotkl rukama, ne-li Slova, které se stalo tělem
a přebývalomezi námi? Toto Slovo, které se stalo tělem, aby bylo možno
se jej dotknout, začalo být tělem z Panny Marie. Avšak teprve tehdy ne
začalo Slovo existovat, poněvadž bylo na počátku,říká Jan. Pohleďte, zda
svým listem nedosvědčuje totéž, co řeklve svém evangeliu, kde jsme ne
dávno slyšeli „Na počátku bylo Slovo a Slovo bylo u Boha“ (J. 1,1). Snad
by někdo život Slova chápal jako nějakou Kristovu řeč,ne Kristovo tělo,
kterého by bylo možno se dotknout. Pohleďte, co říká dále!
„A tento život se zjevil“.
Kristus je tedy Slovo živé. A jak se zjevil? Byl totiž na počátku, ale tento
život se nezjevil lidem na počátku. Zjevil se však andělům. Ti jej viděli
a byl proně jakoby chlebem. Co však říkáPísmo? „Andělský chléb jedl
člověk“(Ž 7723). Tedy tento Život se zjevil v-těle.Zjevení spočívá v tom,
Ženěco, co možnovidět pouze srdcem, vidíme i očima. Je to pro uklidně
ní srdce. Slovo totiž vidíme pouze srdcem, tělo však vidíme1 tělesnýma
očima. Viděli jsme tělo, ale neviděli jsme Slovo. Slovo se stalo tělem,
abychom je mohli vidět a naše srdce bylo natolik uzdraveno, abychom
mohli vidět Slovo.

2. „Viděli jsme a jsme svědky“.

Snad někteří bratří, kteří neznají řecky, nevědí, co řecky znamená „svě
dek“. Je to slovo všemi často užívané a vyslovované s posvátnou úctou.
V latině je to „testis“ - svědek, v řečtiněmartys-svědek, mučedník. Kdo
neslyšel slovo „mučedníci“, a nevyslovují křesťanská ústa denně slovo
„martyr - mučedník“? Kéž by toto slovo vyslovovalo i srdce. Kéž by
chom napodobovali utrpení mučedníků, svědků a nepronásledovalije ja
ko zvěřv aréně! Tedy tím „Viděli jsme a jsme svědky“ řekl: Viděli jsme
a jsme martyry, svědky. Mučedníci svědčili o tom, co slyšeli, slovem
svědčili o tom, co slyšeli od těch, kteří to viděli. A když se toto svědectví
nelíbilo lidem, proti kterým svědčili,vytrpěli všechno, co musili vytrpět
mučedníci. Mučedníci jsou Božími svědky. Bůh se rozhodl vzít si za
svědka lidi, aby i lidé mohli mít Boha za svědka. „Viděli jsme a jsme
svědky“, říká.Kde viděli? Přizjevení. Přijakém? Když se zjevil jako slun
ce, to znamená, kdyžjeho tvářzářilajako slunce. Jak však mohl ten, kte
rý stvořilslunce, být viděn jako siunce, ne-li proto, že „rozestřel stan pro
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slunce, které vycházíjako ženich se své svatební komnaty,jásá jako rek,
když se do běhu dává“ (Ž 18,6)? On je dříve než slunce, které stvořil. Je
dřívenež lucifer, dřívenež všechny hvězdy, dřívenež všichni andělé. On
je pravý Stvořitel,poněvadž všechno povstalo skrze něho a bez něho ne
povstalo nic. Ten se zjevil tělesným očím, které vidí slunce. Svůj stan ro
zestřel pro slunce, to je, zjevil své tělo v tomto světle. Svatební komna
tou tohoto ženicha bylo lůno Panny, protože v tomto panenském lůněse
spojili dva: Zenich a nevěsta, ženich Slovo a nevěsta tělo. „A budou dva
Vjednom těle“, je psáno (Gen 2,24) a v evangeliu Pán praví „Nejsou tedy
již dva, nýbrž jedno tělo“ (Mt 19.6). Také Izaiáš správně připomenul, že
tito dva budou jedním. Mluví totiž o Kristově osobě a říká:„Jako ženi
chovi vložil mi na hlavu věnec a jako nevěstu ozdobil mne šperky“ (Iz
61,10). Mluví jako jedinec. Je ženichem i nevěstou, protože nejsou již
dva, nýbrž jedno tělo, protože Slovo se stalo tělem apřebývalo mezi ná
mi. S tímto tělem se spojuje církev, a je tu celý Kristus, hlava 1 tělo.

3. „Svědčíme a zvěstujeme vám Život věčný, který byl u Otce a zjevil se
nám“ (1,2).

To znamená: Zjevil se mezi námi. Zjevil se nám, abychom to mohli ote
vřeně prohlásit.
„Co jsme viděli a slyšeli, zvěstujeme také vám“ (1,3). Vaše láska aťdobře
poslouchá! „Cojsmeviděli a slyšeli, zvěstujeme také vám“. Oni viděli Pá
na vjeho tělesné podobě,slyšeli slova z úst Pána a nám to zvěstovali.Te
dy i my jsmeslyšeli, ale neviděli. Jsme tedy méně šťastnínežti, kteřívi
děli a slyšeli? Proč připojuje
„abyste i vy měli společenství s námi“?
Oni viděli, my nevidíme. A přece máme s nimi společenství, protože má
me společnou víru. Kdosi neuvěřil, i když viděl. Chtěl se dotknouta tak
uvěřit. „Neuvěřím, nevložím-li své prsty na místo hřebů a nedotknu-li se
jeho ran“, řekl.Ten, který umožňuje andělům stále jej vidět, v čase dovo
lil, aby se jej dotkly lidské ruce. Onen učedník se jej dotkl a zvolal „Pán
můj a Bůh můj“. Dotkl se člověka a vyznal jej jako Boha. A Pán, aby nás,
kteříse nemůžeme dotknout rukou již sedícího v nebi, ale můžeme sejej
dotknout vírou, potěšil, praví mu: „Poněvadž jsi uviděl , uvěřiljsi; blaho
slavení, kteří neviděli a uvěřili“ (J 20,25-29). To píše o nás, to jsme my.
Nechť se tedy na nás splní blahoslavenství, které Pán předpověděl. Pev
ně se držme toho, co nevidíme, poněvadž to nám ohlašujíti, co to viděli.
„Abyste 1vy měli společenstvís námi“, říká. A co je na tom velkého mít
společenství s lidmi? Nepohrdej tím a poslouchej, co dodává:
„A naše společenství s Otcem a jeho Synem Ježíšem Kristem. A toto
vám píšeme, aby vaše radost byla dokonalá“. Říká , že dokonalá radostje
v tomto společenství, v této lásce, v této jednotě.
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4. „A toto je ta radost, kterou jsme slyšeli od něho a vám zvěstujeme.“

Co to znamená? Oni viděli Slovo života a dotýkali se jej rukama. Jediný
Boží Syn byl od počátku. V čase se stal viditelným a bylo možnose jej do
tknout. K čemu tím směřuje či co nového nám oznámil? O čem nás chtěl
poučit? Proč Bůh učinil, co učinil, aby se Slovo stalo tělem, aby Bůh, kte
rýje nade vším,byl lidmi tupen,aby jejich rukama,které stvořil,dostával
pohlavky? O čem nás tím chtěl poučit? Co nám tím chtěl ukázat? Co tím
chtěl oznámit. Slyšme! Slyšíme-li jen, že se Kristus narodil, že zemřel,
aniž nám to něco říká,oslabuje to ducha a ne posiluje. Co slyšíš zvláštní
ho? O jakém užitku to slyšíš? O čem nás chtěl poučit, co oznámit? Slyš!
„Bůh je světlo a není v něm žádné tmy“.
Doposud sice mluvil o světle, ale slova jsou nejasná. Je dobře, že toto
světlo, které jmenoval, osvěcuje naše srdce a my poznáváme,co řekl.Co
zvěstujeme,je toto: „Bůh je světlo a není v něm žádné tmy“. Kdo by se
odvážil tvrdit, že v Bohuje tma? Co je světlo a co je tma? Nemluví snad
o něčem takovém, co má společného s našima očima? „Bůh je světlo“.
Nevím, kdo řekl,že i slunce je světlo, i měsíc je světlo i lampaže je svět
lo. Něco musí být daleko větší, daleko vznešenější a daleko ušlechtilejší
než takovéto světlo. Očvyniká Bůh nad tvorem, tvůrce nad svým dílem,
očmoudrost nad tím, co moudrostí bylo vykonáno, tak daleko nade vším
tím musí být toto světlo. Snad bychom mu byli blízko, kdybychom vědě
li, co je toto světlo, a kdybychom se k němupřiblížili, abychom byli jím
osvícení. Poněvadž sami sobějsme tmou, jednak osvícení tímto světlem
můžeme být světlem, jednak ne toto světlo, ale my sami sebe zohyzdďuje
me. Hříšník.Kdoje ten, který nemá znešvařenou tvář?Kdoje tímto svět
lem osvícen. Co znamená být jím osvícen? kdo již vidí, že je obestřen
temnotou hříchů a snaží se, aby byl tímto světlem osvícen ajde k tomuto
světlu. Proto říkážalm: „Přistupte k němua dejte se osvítit; vaše tvář se
nemusí zardívat hanbou“ (Z 33,6). Kdyby ti toto světlo ukázalo, jak jsi
ošklivý,a kdybyse ti znelíbila tvá ošklivost, nezdráhej se dostat krásuto
hoto světla. To je to, o čem nás chce poučit.

5. A neříkáme to snad příliš ukvapeně? Sám to prozrazuje v dalších řád
cích. Pamatujemesi na začátek naší řeči,že tento list mluvío lásce. „Bůh
je světlo a není v něm žádné tmy“. A co řeklpřed tím? „Abyste i vy měli
společenství s námi; a naše společenství je společenství s Bohem Otcem
ajeho Synem Ježíšem Kristem“. Jestliže Bůh je světlo a není v něm žád
né tmy, jednak musíme mít společenství s ním, jednak, aby v nás bylo
světlo,musíme tmu zahnat od sebe, zbavit se tmy. Tma nemůžemít spo
lečenství se světlem. Proto pohleď, co říká dále!

„Řekneme-li, že máme s ním společenství, ale chodíme ve tmě, lžeme.“
Také apoštol Pavel říká:“Co mají společného světlo s tmou?“(2 K 6,14).
Ríkáš, že máš společenství s Bohem a chodíš ve tmě. Bůh je světlo a není
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v něm žádné tmy, jaké je tedy zde společenstvísvětla s tmou? Reknesi
tedy člověk: Co mám dělat, kdy budu světlem? Ziji v hříších a nepravos
tech. Vtírá se tu jakési zoufalství a smutek. Není jiné záchrany než ve
společenství s Bohem. „Bůh je světlo a není v něm žádné tmy“. Hříchy
jsou tou tmou. Apoštol říká,že ďábel a jeho andělé jsou vládci této tmy
(Ef 6,12). Nemluvil by o vládcích temnot, kdyby nebyli vládci hříšníků
a pány špatných lidí. Co tedy, moji bratří, uděláme? Musíme mít spole
čenství s Bohem. Jiná naděje na věčný život není. Bůh je světlo a není
v něm žádné tmy. Spatnosti jsou tmou. Spatnosti nám brání, abychom
mohli mít společenství s Bohem. Kde je tedy naděje? Neslíbil jsem, že
v těchto dnech řeknu něco, co nám způsobí radost? Jestliže to nedokážu,
bude to smutné. Bůh je světlo a není v něm žádné tmy. Tmoujsou hří
chy, Co to pro nás znamená? Slyšme, zda snad nás neutěšuje, nedodává
odvahu, abychom nesešli z cesty! Spěcháme, spěcháme do vlasti. Ztratí
me-li naději, že tam nedojdeme, vzdáme se naděje. Ten, který nás chce
dovést do vlasti a natrvalo nás tam udržet, ten nás na cestě živí. Slyšme
tedy!
„Rekneme-li, že máme s ním společenství, ale chodíme ve tmě, Ižeme
a nejednáme podle pravdy“.
Neříkejme, že máme společenství s Bohem, chodíme-li ve tmě, chodí
me-li však ve světle, jako je ve světle On, máme navzájem společenství“.
Abychom mohli s ním mít společenství, choďmeve světle,jako i on je ve
světle. A co uděláme se hříchy? Slyš další slova! „A krev Ježíše Krista,je
ho Syna, očistí nás od všelikého hříchu“. Bůh nám dal velkou záruku.
Právem slavíme Paschu, velikonoce, kdy byla prolita Kristova Krev, aby
chom jí byli očištění od každého hříchu. Buďme tedy klidní! Dábel měl
proti nám úpis, že mu budeme otročit, ale Kristovou krví byl tento Úpis
zničen. „Krev Božího Syna očistí nás od všelikého hříchu“, praví. Co
znamená „Od všelikého hříchu“? Dávejte pozor! Hle, již ve jménu Kris
ta, kterého nyní vyznali ti, kterým říkámenemluvňata, bylyjim skrzeje
ho krev smyty všechnyjejich hříchy. Jako stařívstoupili, jako noví vyšli.
Co znamená, že jakostaří vstoupili ajako noví vyšli?Vstoupili jako starci
a vyšli jako neviňátka. Stářímje starý Život, dětství ve znovuzrozeníje
nový život. Co však děláme? Hříchy minulosti měli nejen oni, ale i my.
I po těchto hříších, kterých jsme se dopustili v minulosti, i po odpuštění
všech hříchů, tímže žijeme v tomto světě uprostřed pokušení, dopustili
jsme se zase jistě nějakých hříchů. Proto co člověk může udělat, nechť
udělá. Aťse vyzná coje, aby byl uzdraven od Toho,který je věčnětím, co
je. Ten totiž byl vždy a je, my jsme nebyli a jsme.
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6. Pohleď co říká!

„Řekneme-li, že jsme bez hříchu, sami sebe kKlamemea nenív nás prav
dy“.
Jestliže tedy vyznáš, že jsi hříšník, máš pravdu. Tato pravda je světlem.
Ještě plně nezazářil tvůj život, poněvadž tu jsou hříchy, ale začaljsi již
zářit, poněvadž se přiznáváš ke svým hříchům. Pohleď, co říká dále!
„Vyznáváme-li však své hříchy, je (Bůh) věrný a spravedlivý, aby nám
odpustil naše hříchy a očistil nás od všeliké nespravedlnosti.“
Nejenty minulé,ale i ty, kterýchjsme se dopustili snad teď za svého ži
vota. Clověk,pokud nosí tělo, může se dopustit třebajen lehkých hříchů.
Ale ani ty lehké nepodceňuj. Podceňuješ-li je, dej je dohromady .Zhrozíš
se, až je spočítáš. Mnoho lehkých hříchů vytvoříjeden velký. Mnoho ka
pek vytvořířeku,mnoho zrn hromadu.Jaká je naděje? Především vyznat
se z nich. Nikdy nepovažuj sebe za spravedlivého. Nechť člověk, který
nebyla je, si dodává odvahy před tváříBoha, který vidí skutečnost. Pře
devším tedy vyznání, potom láska, Co je řečeno o lásce? „Láska překrývá
množství hříchů“ (1P 4,8). Podívejme sejiž, jestli proti vplížícím se hří
chům doporučuje tuto lásku. Pouhá láska umrtvuje hříchy. Pýcha
umrtvuje lásku. Pokora tedy posiluje lásku, láska umrtvuje hříchy.Poko
ra vede k vyznání, v němž se vyznáváme, že jsme hříšníci. Jen pravá po
kora nemluvíústy. Stejně tak nebuďme odpornílidem pro své
ní, kdybychom o sobě říkali,Žejsme spravedliví. To dělají lidé nešlechet
ní a nerozumní. Já sice vím, že jsem spravedlivý, ale co mám řícipřed lid
mi? Reknu-li o sobě, že jsem spravedlivý, kdo by to snesl, kdo by to vydr
žel? Bůh zná mou spravedlnost, já přece o sobě řeknu, že jsem hříšník.
Ne že jsem, ale abych se pro svou domýŠlivost nestal odporným. Lidem
řekni,cojsi; Bohu,co jsi. Neřekneš-li Bohu, cojsi, Bůh potrestá, co v to
bě nalezne. Nechceš, aby tě odsoudil? Odsuď se sám. Chceš, aby ti od
pustil? Odpusť tak, abys mohl říciBohu: „Odvraťsvou tvář od mých hří
chů“. Rekni mutéž slova z téhož žalmu: „Neboťjá svou nepravost uzná
vám“ (Z 50,5,11).
„Vyznáváme-li své hříchy,je (Bůh) věrný a spravedlivý, aby nám odpus
til naše hříchy a očistil nás od všeliké nepravosti. Rekneme-li však, že
jsme nezhřešili, viníme ho ze lži a není v nás jeho slovo“.
Rekneš-li: Nezhřešil jsem, děláš z něho lháře, poněvadž se chceš učinit
hodnověrným. Jak by bylo možné, aby Bůh byl lhář a člověk pravdo
mluvný! Odporoval by tím Písmu, které říká: „Každý člověkje podroben
omylu, pouze Bůh je pravdomluvný“ (R 3,4). Tedy Bůh jako takový je
pravdomluvný, ty jsi pravdomluvný skrze Boha. Jako takový jsi podro
ben omylu.

7. Poněvadž řekl, že Bůh je věrný a spravedlivý, mohlo by se snad zdát,
že je možno beztrestně hřešit; Lidé by si mohli říci:Hřešme, klidně dě
lejme, co chceme, Kristus nás očišťuje,je věrný a spravedlivý, očišťuje
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nás od všeliké nepravosti. Proto tě Jan zbavuje této zhoubné jistoty
a mluví o užitečné kázni. Je věrný a spravedlivý, aby nám odpustil naše
poklesky, ale jen tehdy, jestliže stále nebudeš se sebou spokojený a ne
změníš-li se natolik, až bys byl dokonalý. Co tedy říká dále?
„Moje dítky, toto vám píšu, abyste nehřešili“.
Snad se ale vloudí do lidského života hřích. Co se tedy stane? Co? Máme
si zoufat? Slyš!
„A zhřeší-li někdo, máme přímluvce u Otce,Ježíše Krista spravedlivého.
On je smírnou obětí za naše hříchy“.
On je tedy přímluvcem. Snaž se, abys nehřešil. Jestliže se z lidské slabos
ti vloudí hřích,mějjej neustále na očích, měj k němu stále odpor, neustá
le jej odsuzuj. A když se odsoudíš, můžeš jít klidně k soudci. Tam máš
přímluvce,neboj se, že nebudeš mít důvod k vyznání. Když někdy v tom
to životě se člověk svěřívýmluvnému obhájci, ten ho nenechá padnout.
Svěřuješ se Slovu a měl bys zahynout? Volej: Máme přímluvce u Otce.

8. Vidíte, jak sám Jan byl pokorný. Byl to jistě spravedlivý a velký muž.
Z hrudi Pána pil tajemství. On, on, který pil z prsou Pána božství, vychrlil
ze sebe: „Na počátku bylo Slovo a to Slovo byl Bůh“. On, takový člověk
neřekl „Máte u Otce přímluvce“, nýbrž „Zhřeší-li někdo, máme přímluv
ce“. Neřekl „Máte“ ani „Mne máte, ani „Máte samého Krista“. Krista si
ce uvedl, řekl však „Máme“ nikoli „Máte“. Raději se rozhodl postavit se
do řadyhříšníků, aby měl přímluvcem Krista, než aby místo Krista uvedl
jako přímluvce sebe a dostal se tak mezi odsouzení hodné hrdopýšky.
Bratří, u Otce máme přímluvcem samého spravedlivého Ježíše Krista.
On je smírnou obětí za naše hříchy. Kdo se tohoto držel, nedo- pustil se
omylu. Kdo se tohoto zdržel, neupadl do schismatu. Proč vznikla schis
mata? Poněvadž lidé říkají:My posvěcujeme nečisté, my ospravedlňuje
me hříšníky, my prosíme, my to můžeme dosáhnout. Co však řekl Jan?
„A hřeší-li někdo, máme přímluvce u Otce, Ježíše Krista spravedlivého“.
Někdo však může říci: Tedy svatí za nás neprosí?; Tedy biskupové
a představení neprosí za lid? Nahlédněte však do Písma a uvidíte, že
1představení doporučují sebe do modliteb lidu: „Modlete se také za nás“
(Kol. 4.3). Apoštol se modlíza lid, lid se modlíza apoštola. Bratří,modlí
me se za vás, ale i vy se modlete za nás. Navzájem jeden za druhého
nechť se modlí všechny údy, hlava nechť prosí za všechny. Proto nenídi
vu, že dalšími slovy umlčuje ty, kteří rozdělují Boží církev. „Máme Ježíše
Krista, spravedlivého a On je smírnou obětí za naše hříchy“ řekl kvůli
těm, kdo se chtěli oddělit a kteří chtějí říci: Zde je Kristus, hle tam je
(Mt2 „23),a kteříby chtěli ukázat jen zčásti toho, který všechno vykou
pil a všechno je v jeho moci. Proto hned dodal:

„Nejen za naše hříchy, nýbrž i1za hříchy celého světa“. Co to, bratří, zna
mená? Jistě „nalézámeji na polích a srázech“ (Ž 1316), nalézámecírkev
mezi všemi národy. Nuže, „Kristus smírná oběťza naše hříchy; a nejen
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za naše hříchy, nýbrž 1za hříchy celého světa“. Hle, máš církev v celém
světě. Nenásleduj falešné spravedlivce, kteříve skutečnosti církev roztr
hávají. Zůstaň na té hoře, která zaplnila celý svět (Dan 2,25), poněvadž
Kristus „je smírnou obětíza naše hříchy a nejen za naše,ale i za hříchy
celého světa“, který si získal svou krví.

9, „A podle toho poznáváme, že jsme ho poznali, jestliže plníme jeho při
kázání“.

Jaká přikázání?
„Kdo praví, že ho zná a neplní jeho přikázání, je lhářem a není v něm
pravdy“.
Ale ptáš se která přikázání.
„Kdo však zachová jeho slovo“, praví, „v tom je opravdu dokonalá láska
k Bohu“.
Pohleďme, zda se to přikázánínenazýváláska. Ptali jsme se, které je to
přikázání, a On říká: „Kdo však zachovává jeho slovo, v tom je opravdu
dokonalá láska k Bohu“. Zaposlouchej se do evangelia, jestli to není při
kázání. „Nové přikázánívám dávám“, praví Kristus, „abyste se navzájem
milovali“ (J 13,34).
„A podle toho poznáváme, že jsme v něm,jestliže v něm budeme doko
nale“ (poznam.: Jestliže... je sice ve všech kodexech,ale není v Písmu).
Mluví o dokonalýchv lásce. Jaká je to dokonalá láska? Milovati nepřáte
le a milovat je tak, jako by to byli naši bratří. Naše láska se však nesmí
vztahovat jen na dočasné hodnoty. Přátněkomu pozemské zdravíje dob
ré, ale i když chybí, aťje zdravá duše. Přeješ nějakému svémupříteli ži
vot? Dobře děláš. Máš radost ze smrti svého nepřítele? Spatně děláš.
Možná však tvému příteli není k ničemu život, který mu přeješ, a tvému
nepříteli smrt, kterou mu přeješ,je mu na prospěch. Není tak jisté, zda
někomuje život ku prospěchuči neprospěchu. Zivot u Boha je však beze
všech pochyb ku prospěchu. Miluj tak své nepřátele, abysje měl rád jako
své bratry. Miluj tak své nepřátele, abysje mohl zvát k sobě. Tak totiž mi
loval ten, který, když visel na kříži,pravil: Otče, odpusťjim, neboť nevě
dí co činí“ (Lk 23,34). Neřekl: Otče, aťdlouho Žijí; mnesice zabíjejí, ale
oni ať Žijí. Co říká? „Odpusť jim, neboť nevědí, co činí“. Prosbou plnou
milosrdenství a úžasné síly odháněl od nich věčnou smrt. Mnozí z nich
uvěřili a prolitá krev Kristova jim odpustila. Nejprve, když zuřili, jeho
krev prolili; nyní, když uvěřili, tuto krev pili. „A podle toho poznáváme,
že jsme v něm,jestliže budeme v něm dokonale“. O této dokonalé lásce
k nepřátelům připomíná Pán: „Buďte dokonalí, jak dokonalý je váš Otec
nebeský“ (Mt 5,48).
Tedy „Kdo praví, že v něm zůstává, má též sám žít, jak žil On“. Jak, bra
tří? K čemu nás to napomíná? „Kdo praví, že v něm zůstává“, to jest
v Kristu, „musí též žít, jak žil On“. Snad nás tím napomíná, abychom
chodili i po moři? Nikoli. Abychom chodili po cestě spravedlnosti. Jaká
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je to cesta? To jsem již připomenul. Kdyžvisel na kříži,šel po této cestě
lásky. „Otče, odpusťjim, neboť nevědí, co činí“. Naučíš-li se takto modlit
za své nepřátele, žiješ jako On.

10. „Miláčkové, píši vám nikoli o novém přikázání, nýbrž o starém přiká
zání, které jste měli od počátku“.

Ojakém starém přikázání mluvil? „Které jste měli od počátku“, říká.Pro
to staré, poněvadž jste o něm již slyšeli. Jinak by Jan odporoval Pánu,
který říká: „Nové přikázání vám dávám, abyste se navzájem milovali“.

proč?
„Které jste měli od počátku. Staré přikázáníje to slovo, které jste slyšeli.“
Staré proto, že jste je již slyšeli. A na toto staré přikázánípoukazuje jako
na nové.
„Přece zase vám píši o novém přikázání“, říká.
Nemluvítu o nějakém jiném, ale o tomtéž, které nazval starým. Ono je
též novým přikázáním. Proč?
„Poněvadž je pravdivé 1 vzhledem k němu i k vám“.
Již jste slyšeli, proč je starým. To jste již poznali. Proč však je novým?
„Neboť tma pomíjí a pravé světlo již svítí“.
Nuže, proto nové, poněvadž tmase týkala starého člověka,světlo se vzta
huje na nového člověka. Co říkáapoštol Pavel? „Svlecte člověka starého
a oblékněte člověka nového“ (Kol 3,9). A co říkájinde? „Kdysi jste byli
tmou, nyní jste světlem v Pánu“ (Ef 5,8).

11. „Kdo praví, že je ve světle“ —a teď shrnuje všechno, co řekl. - „Kdo
praví, Žeje ve světle, ale nenávidí svého bratra, je ještě dosud ve tmě“.

Nuže, bratří, jak dlouho si ještě budeme opakovat „Milujte nepřátele“
(Mt 4,44)? Vidíte, že je jeho přáním, abyste neměli v nenávisti bratry.
Kdybyste bratry toliko milovali, nebyli byste ještě dokonalí. Nenávidíte
-li bratry, cojste potom? Kde jste? Nechťkaždý nahlédne do svého srdce.
Neměj v nenávisti bratra pro nějaké tvrdé slovo. Aťtu není půda pro svá
ry. Kdo totiž nenávidí svého bratra, aťneříká, že Žijeve světle. Co jsem
řekl?Aťto neříká, kdo žije v Kristu. „Kdo praví, že je ve světle, ale nená
vidí svého bratra, je ještě dosud ve tmě“. Kdosi z pohanů se stal křesťa
nem. Dávejte pozor! Byl ve tmě, dokud byl pohanem,teď je již křesťa
nem. Díky Bohu,všichni z toho mají radost, je předčítánApoštol se svý
mi díky: „Bylijste kdysi tmou, nyní však jste světlem v Pánu“. Klaněl se
modlám, nyní uctívá Boha. Klaněl se tomu, co vlastníma rukamavyrobil,
nyní uctívá toho, který jej stvořil.Změnil se. Díky Bohu, všichni křesťané
se radují. Proč? Poněvadž již nyní se klaní Otci i Synu i Duchu Svatému
a odřeklse démonů a model. Ještě teď má Jan o něhostarost, ačse mnozí
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radují. Jan na něho myslí. Bratří,rádi obejměmestarostlivou matku. Za
tímco se jiní radují, maťkane bez důvodu má 0 nás starost. Matkou mys
lím tu lásku. Ona byla v Janově srdci, když to říkal. Proč? Poněvadž se
o nás trochu bojí, ač lidé se již radují. Proč se bojí? „Kdo praví, že je ve
světle“. Co to znamená? Kdo o sobě říká,že je již křesťanem, ale nenávi
dí svého bratra, je ještě dosud ve tmě. To nepotřebuje výkladu. Není-li
tomu tak, nad tím se musíme radovat; je-li tomu tak, je to hodno pláče.

12. „Kdo miluje svého bratra, zůstává ve světle a nepůsobí pohoršení.“

Skrze Krista vás prosím: Bůh nám dává pokrm, kéž naše duše jej přijímá.
Ve jménu Krista dáme si odpočinek, jednak abychom si odpočinuli těles
ně, jednak abychom nabrali nových sil. Ríkám to ne proto, že budu ještě
dlouho mluvit. Čtení se již končí - ale abychom snad z únavy méně po
zorně poslouchali tomu, co je velmi nutné. „Kdo miluje bratra, zůstává
ve světle a nepůsobí pohoršení.“ Kdo dovolují pohoršení nebo samí pů
sobí pohoršení? Kdo dávají pohoršení Kristu a církvi. Kdo dávají pohor
šení Kristu, jako by byli pálení sluncem; kdo církvi, jako by byli pálení
měsícem.“ Za dne ti slunce neublíží, ani měsíc v noci“, říká však žalm
(120,6).To znamená: Budeš-li mít lásku, nedáš pohoršení ani Kristu ani
církvi, neopustíš ani Krista aní církev. Kdo opouští církev,jak je v Kristu
ten, kdo není mezi Kristovými údy? Jak je v Kristu, kdo není v Kristově
těle? Ti tedy dávají pohoršení, kdo opouštějí buď Krista nebo církev. Jak
máme rozumět těm slovům, žalmu „Za dne ti slunce neublíží, ani měsíc
V noci“, než že tím pálením myslí pohoršení? Napřed si všimní toho
obrazného rčení. Když je ku příkladu někdo pálen, říká: Nevydržím to,
nesnesu to, a uhýbáse. Stejně tak, kdo se v církví nesnášejí, vyhýbají se
buď Kristovujménu nebocírkvi a dávají tím pohoršení. Víme,jak se po
horšovali ti, kterým Kristus mluvil o svém těle, „Kdo nebudejíst tělo Sy
na člověka a pít jeho krev, nebude mít v sobě život“. Téměř 70 lidí pro
hlásilo: „Tvrdá je ta řeč“,a odešli od něho. Zůstalo jich 12.Všechny spá
lilo slunce a odešli, aniž se zmohli na více slov. Zůstalo jich tedy 12.
A aby si snad lidé nemyslili, že prokazují Kristu nějaké dobrodinítím, že
věřív Krista a ne Kristus jim, proto když zůstalo těch 12,pravil jim: „[ vy
chcete odejít?“ Věřte,že vy potřebujete mne, ne já vás. Oni, poněvadž je
nespálilo slunce, ústy Petrovými odpověděli: „Pane, ty máš slova věčné
ho života; ke komu půjdeme?“(J 6,54-56). Kdo jsou ti, které jako měsíc
v noci pálí církev? Kdo zavinili schismata. Slyš slovo Apoštola „Kdo je
slabý, abych nebyl slabý s ním? Kdo se pohoršuje, abych se já nerozpá
1119“(2 K 11,29). Proč tedy nedává pohoršení ten, kdo miluje bratra? Po
něvadž kdo miluje bratra, všechno snáší, aby byla zachována jednota,
protože vjednotě láskyje bratrská láska. Uráží tě někdo, aťuž je špatnýči
ty jej považuješ za špatného či si jen myslíš, že je špatný, a opouštíš tolik
dobrých lidí?Jakáje tu bratrská láskaa jakáje v těch druhých (pozn.v do
natistech)? Když obviňují Afričany, opouštějí celý svět. Což nebyli svatí
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na celém světě? Což můžete odsoudit ty, které jste nevyslechli? Kdyby
ste však milovali bratry, nepohoršovali byste se.Slyš, co říkážalm! „Hoj
ný pokoj těm, kdo milují tvůj zákon, u těch není pohoršení“ (Ž 118,165).
Řekl, že ti, kteří milují tvůj zákon, požívají hojného pokoje, a proto
u nich pohoršení nemá místa. Tedy kdo se pohoršují, ztrácejí pokoj.
A okterých řekl,že se nepohoršují ani nedávají pohoršení? O těch, kteří
milují Boží zákon a proto že neznají pohoršení. Tedy žijí v lásce. Někdo
ale říká,že to platí o těch, kteří milují Boží zákon a ne o bratřích. Slyš, co
říkáPán: „Nové přikázání vám dávám, abyste se navzájem milovali“. Co
je zákon, není-li přikázání?Proč nedávají pohoršení, ne-li proto, že se na
vzájem snášejí? „Snášejte se navzájem v lásce; snažte se zachovávatjed
notu Ducha a svazku pokoje“, říká Pavel (Ef 42-3). A poněvadž je to

ne ZKO „Nestebřemenojedendruhéhoa tak naplnítezákonKrisův“ (Gal 6,2).

13. „Kdo však svého bratra nenávidí, je ve tmě, Žijeve tmě a neví, kam
jde.“

Bratří,to je něco úžasného. Prosím vás, dávejte pozor! „Kdo svého bratra
nenávidí, žije ve tmě a neví, kam jde,“ neboť tma mu oslepila oči. Kdo je
více slepý než ti, co nenávidí bratry! Jak víte, slepívrazili do skály. Říkám
to proto, aby se to nestalo i vám. Což kamenem, který byl shozen se ská
ly bez pomoci rukou,není Kristus, který vzešel zjudského královstvíbez
manželského aktu? Což ten kámen nerozbil všechna království světa, to
je, všechno panování model a démonů? Což ten kámen nevyrostl a ne
stal se velkou horou a nenaplnil celý svět (Dan 2,35)? Což neukazujeme
prstem na tu horu, jako by se zjevoval třetí měsíc? Když ku příkladu chtě
jí vidět nový měsíc, říkají:Hle, měsíc, hle, tam je. A nemohou-li jej ně
kteří vidět a ptají se, kde je, ukazujeme jim jej prstem. Někdy se někteří
stydí za svou slepotu a tvrdí, že viděli, co neviděli. Zdaž, bratři moji, tak
to neukazujemena církev? Což ji není vidět, což se neukázala? Což ne
obsáhla všechny národy? Což se na ní nesplňuje, co bylo před léty přislí
beno Abrahamovi, že v jeho pokolení budou požehnány všechny náro
dy? Jednomu věřícímu to bylo přislíbeno a svět byl naplněn tisíci věřící
mi. Hle, hora naplňující celý svět. Hle, město, o kterém je řečeno: „Ne
může být ukryto město ležící na hoře“ (Mt 5,14). Oni však vrážejí do ho
ry. A když se jim řekne: vystupte, říkají:Není hory. Raději si rozbíjí tvář,
než aby na ní hledali svůj příbytek. Včera se četl Izaiáš. Kdo z vás to čtení
pozorně sledoval nepouze očima,ale ušima, ne ušimatělesnýma, ale uší
ma svého srdce, ten slyšel: „V posledních dnech bude zpevněna hora
Hospodinova domu, bude nejvyšším vrcholem horstev.“ Coje vidět lépe
než horu? Ale jsou i hory neznámé, poněvadž jsou na jiné straně země.
kdo z vás zná horu Olymp? Kdo tam bydlí, neznají naši horu Gibdadan
(Giban). U této hory tomu tak není, protože naplnila celý svět. O ní se ří
ká: „Bude nejvyšším vrcholem horstev.“ Hora převyšujevšechny vrcho
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ly hor. „A budou k ní proudit všechny národy“ (Iz 2,2). Kdo bloudíces
tou k této hoře? kdo si o ni rozbíjí svou tvář?Kdo nezná město ležící na
této hoře? Ale nedivte se, že město nevidí ti, kteří nenávidí své bratry.
Chodí ve tmě a nevědí, kam jdou. Tma oslepila jejich oči. Nevidí horu.
Nediv se, že nemají oči (nevidí). Proč nevidí? Poněvadž tma je oslepila.
Cím to dokážeme? Nenáviděli bratry. Když je Afričané urážejí, oddělují
se od světa. Místo Kristova pokoje nesnášejí se s těmi, které očerňují,
a snášejí se kvůli Donatově straně s těmi, které odsuzují.
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2. TRAKTÁT

1. Všechno,co se čte ze svatých Písem je k našemu poučenía k naší spá
se. Proto je třeba pozorně je poslouchat. Zvláště je si třeba zapamatovat,
co platí obzvlášťproti heretikům. Heretici svou lstí neustále ohrožují lidi
slabé a málo se starající o svou víru. Mějte stále na paměti, že náš Pán
a Spasitel Ježíš Kristus jednak za nás zemřel,jednak vstal z mrtvých. Zemřelkvůlinašimhříchůma vstalzmrtvýchkvůlinašemuospravedlnění
(R 4,25). Nedávno jsme slyšeli, že oči dvou učedníků, se kterými se se
tkal na cestě, byly drženy, abyjej nepoznali. Přestali doufat ve vykoupení
Kristem. Domnívali se, že Kristus trpěl a zemřel jako obyčejný člověk
a nevěřili,že jako Boží Syn stále žije. Domnívali se, že jako mrtvý neoživ
ne, ale že zemřeljako jeden z proroků. Kdojste pozorně poslouchali, sly
šeli jste nedávno jejich slova. Tehdy z Písem počav Mojžíšem a všemi
proroky vysvětloval jim, že vše, co trpěl, bylo předpověděno. Neměli tím
být znepokojeni, jestliže Pán vstal z mrtvých. Měli mu věřit, 1kdyby to
nebylo o něm předpověděno. Pevnávíra spočíváv tom, že vše, co se stalo
u Krista, bylo předpověděno. Učedníci jej poznali až při lámání chleba.
Ten, který nejí a nepije sobě odsouzení (1K 11,29), poznává Krista v lá
mání chleba. Potom i těch 11 se domnívalo, že vidí ducha. Ten, který se
dal ukřižovat, který dovolil nepřátelům jej ukřižovat a přátelům dotknout
se jej, lékař, který vyléčil bezbožnost svých nepřátel a nedůvěru těchto,
dovolil, aby se jej dotkli. Slyšelijste, když se četly Skutky apoštolů, kolik
tisíc těch, kteří zabíjeli Krista, uvěřilo (Sk 2,41). Jestliže uvěřilipozději ti,
kteří zabíjejí, neměli uvěřit ti, kteří trochu zapochybovali? A přece - a to
musíte mít stále na paměti, že proti nebezpečným bludům se Bůh roz
hodl postavit hráz z Písma, proti němuž nikdo, kdo se na oko dělá křesťa
nem, se neodváží mluvit - i kdyžjim dovolil dotknoutse jej, stačilo mu
Písmem utvrdit písmem srdce věřících.Myslel totiž do budoucnai na
nás. My nemáme nač bychom si mohli sáhnout, ale máme, co můžeme
číst. Jestliže totiž on1 uvěřili proto, že se jej mohli dotknout, co děláme
my? Kristus již vstoupil na nebesa a přijde až na konci světa soudit živé
1mrtvé. Proč mámeuvěřit, ne-li proto, že se rozhodl utvrdit je ve víře?
Otevřeljim totiž Písma a ukázal jim, že Kristus musil trpět a tak splnit
všechno, co bylo o něm napsáno v Mojžíšově zákoně, prorocích a v Žal
mech. O něm je psáno v celém Starém Zákoně. Co je v těchto Písmech,
vše mluví o Kristu, pokud ovšem někdo chce mít otevřené uši. Proto
1 my se musíme modlit, aby otevřel naši mysl.
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2. Co však Pán ukazuje, že je o něm psáno v Mojžíšově zákoně, prorocích
a v Žalmech? Co ukazuje? Aťmluví sám! Abychom poznali, co při takové
obsáhlosti Písma máme věřit a rozumět tomu, to evangelista stručně
uvedl. Ano, Písmo má mnoho stran, mnoho knih,a ty všechny obsahují,
co Pán stručně řekl svým učedníkům. Co to je? Ze „Kristus musil trpět
a třetí den vstát z mrtvých.“ Dále tu máš řečo ženichovi, že „musil Kris
tus trpět a vstát z mrtvých.“ Byl nám doporučen jako ženich. Pohleďme,
co říkáo nevěstě! Až poznáš ženicha a nevěstu, bez důvodu nepřijdeš na
svatbu. Je to opravdová svatba. Strojí se svatba církve. Syn krále si má
přivádět nevěstu. A tento královský syn je Králem. Nevěstou jsou ti
shromáždění. Není tomujako u světskýchsvateb, kde jiní jsou shromáž
dění na svatbě ajiná je nevěsta. V církvikdojsou v ní shromážděnía jsou
dobrými křesťany,ti jsou tou nevěstou. Celá církevje totiž Kristovou ne
věstou,jejímž počátkem a prvotinou je Kristovo tělo. Právem když dával
toto tělo, lámal chléb. A právě přilámání chleba se otevřely oči učedníků
a poznali jej. Co tedy řeklPán, že je o něm napsáno v Zákoně, Prorocích
a Zalmech? Ze Kristus musil trpět. Kdybyk tomu nedodal„a vstát z mrt
vých“, právem by mohli naříkat, poněvadž jejich oči byly drženy, aby ne
viděli. Bylo však předpověděno,že vstane z mrtvých. A proč? Proč musil
Kristus trpět a vstát z mrtvých? Aby se splnila slova žalmu, který jsme
vám velmi doporučovali k promýšlení na čtvrtém shromáždění o čtvrté
sobotě posledního týdne. Proč musil Kristus trpět a vstát z mrtvých? Pro
tože „rozpomenu se a k Hospodinu se obrátí všechny končiny země,
před ním se skloní všechna lidská pokolení“ (Z 21,28). Abyste věděli, že
Kristus musil zemřít a vstát z mrtvých, co dodává zde Kristus, když mlu
vil o ženichovia svatbě?„Aby vjeho jménu bylo kázáno všem národům,
počínajíc od Jeruzaléma, pokání a odpuštění hříchů“ (Lk 24,47). Slyšeli
jste to, bratří, a pamatujte si to. Nikdo aťnepochybuje o církví, protože je
ve všech národech. Nikdo aťnepochybuje, že vznikla v Jeruzaléměa na
plnila všechny národy. Známe pole, kde byla zasazena réva. Když však
vyrostla, nepoznávámeji, poněvadž zaplnila celý svět. Kde začala? V Je
ruzalémě. Kam až se dostala? Ke všem národům. Málo jich zůstalo, ale
bude mít všechny. Zatímco se rozrůstá mezi všemi národy, rozhodl se
Hospodář odseknout některé neužitečné větve. To byly hereze a schis
mata. Ať vás nesvedou odťaté větve! Mohli byste být i vy odťati. Raději
napomínejte ty odťaté, aby znovu zase srostly s větvemi zdravými. Je jas
né, že Kristus trpěl, vstal z mrtvých a vstoupil na nebesa. Jasné je, že
1církev, poněvadž v jeho jménu je hlásáno pokání a odpuštění hříchů
všem národům. Kde má začátky? „Počínajíc od Jeruzaléma.“ Slyší to po
šetilec, člověkpovrchnía navíc ještě slepý, který nevidí tak velkou horu,
který zavírá oči před svítilnou postavenou na svícnu?

3. Říkámejim: Jste-li katolickými křesťany,zůstaňte v církvi, která hlásá
evangelium po celém světě, zůstaňte v Jeruzalému. Oni nám odpovídají:
Nechceme zůstat ve městě, kde byl zabit náš Král. Jako by nenáviděli
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město, kde byl zabit náš Pán. Zidé zabili toho, kterého našli na zemi,
vzdychají po tom, který sedí v nebi. Kdojsou horší? Kteříjím pohrdli, po
něvadž jej považovali za člověka, či ti, kteří opovrhují svátostmi toho,
kteréhojiž vyznávajíjako Boha? Ale oni nenávidějí město, ve kterém byl
jejich Pán zabit! Zbožní a milosrdní to lidé! Bědují nad tím, že Kristus byl
zabit, a zabíjejí jej v lidech. Avšak Kristus miloval to město a slitoval se
nad ním. Proto řekl, že tady začíná se svou zvěstí, „počínajíc od Jeruzalé
ma.“ Tam začalse zvěstí ojeho jménu a ty se děsíš být ve společenstvíto
hoto města? Není divu. Byljsi odťata proto nenávidíš kořen. Co však říká
svým učedníkům? „Zůstaňte ve městě a já sešlu na vás toho, kterého
jsem slíbil“ (Lk 24,19). Hle, jaké město nenávidí! Snad by je milovali,
kdyby v něm bydleli ti Zidé, kteřízabili Krista. Je totiž známo, že všichni
co zabili Krista, to je Zidé, byli z tohoto města vyhnáni. Kolik měli těch,
kteří běsnili proti Kristu, tolik má Kristových ctitelů. Proto to město ne
návidí, poněvadž jsou v něm křesťané.Tam se Kristus rozhodl usadit své
učedníky a tam jim poslal Ducha Svatého. Vznikla by tam církev, kdyby
tam nepřišel z nebe Duch Svatý a nenaplnil na jednom místě 120tam se
dících? Počet 12 se zdesítinásobil. Sedělo tam 120lidí, přišel Duch Svatý
a naplnil celý dům, povstal hukot, jako když táhne silný vítr a ukázaly se
jakoby ohnivé jazyky.

Slyšeli jste Skutky apoštolské. Dnes se četl tento úryvek: „Počali pro
mlouvat různýmijazyky, jak jim Duch dával promlouvat“ (Sk 2,4).Všich
ni kdo tam byli, byli lidé z různých národů, a každý rozuměl ve své ma
teřštině. Divili se, že tito prostí a neučenílidé se rychle naučili ne jedno
mu čidvěmajazykům,ale jazykům všech národů. Tedy již tam se mluvi
lo všemijazyky a bylo tím naznačeno, že všechny národy uvěří.Ti, kteří
Krista velmi milují a proto nechtějí mít nic společného s městem, které
zabilo Krista, ctí tak Krista, že říkají,že prý Kristus ponechal jen dvajazy
ky, latinský a punský, to je africký. Ponechává Kristus dvajazyky? Dona
tova strana uznávájen tyto dvajazyky, víc ne. Bratří,buďme bdělí. Měj
me na očích spíše dar Božího Ducha a věřmetomu. Pohleďme,jak se na
plnila slova žalmu: „Není to slovo a nejsouto řeči,jejichž hlasby nebylo
slyšet“ (Ž 18,4).A že ne náhodou se tyto jazyky sešly na jednom místě,
aby se tak Kristův dar dostal ke všem jazykům,slyš následující slova to
hoto žalmu: „Do celé země vyšeljejich hlas, až na konec světajejich slo
va.“ Proč? „Poněvadž tam rozestřel stan pro slunce“, to znamená: posta
viljej tak, abyjej bylo vidět. Stanemje jehotělo; stanem je jeho církev.Je
postaven pro slunce, to je, ne pro noc, ale pro den. Proč však oni tohle
nechtějí vědět? Vraťme se ke čtení, které jsme včera ukončili, a vizte,
proč to nechtějí vědět. „Kdo nenávidí svého bratra, Žije ve tmě a neví,
kam jde, neboť tma mu oslepila oči.“
Sledujme další slova a nebuďme ve tmě. Kdy nebudeme ve tmě? Miluje
me-li bratry. Jak se dokáže, že milujeme společenstvís bratry? Když ne
roztrháváme jednotu, když milujeme.
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4. „Píšu vám, dítky, že jsou vám odpuštěny hříchypro jeho jméno.“ Dít
ky proto, že po odpuštění hříchůjste se znovu narodili. Ale pro číjméno
se odpouštějí hříchy?Pro Augustinovo? Tedy ne pro jméno Donatovo.
Víš, kdo je Augustin či kdo je Donatus. Ani pro jméno Pavlovo ani pro
jméno Petrovo. Když si rozdělovali církev a když se pokoušeli z jednoty
vytvořit strany, matka Apoštolova láska, když rodila dítky, otevřela své
nitro, odhaluje svá prsa, pláče nad dětmi, když vidí, jak se vychloubají.
Ty, kteří se hlásí k různým jménům,volá zpět k jednomu jménu. Pavel
nechce, aby milovali jej, ale aby byl milován Kristus.“ Což byl Pavel za
vás ukřižován? Anebo jste byli pokřtěni ve jméno Pavlovo?“, říká (1 K
1,13). Co říká?Nechci, abyste patřili mně. Buďte se mnou;všichni patří
me tomu, který za nás zemřel, který byl za nás ukřižován. Proto i zde říká
Jan: „Jsou vám odpuštěny hříchypro jeho jméno“, ne pro jméno někoho
jiného.

5. „Píšu vám, otcové.“

Proč napřed oslovuje děti? Poněvadž „jsou vám odpuštěny hříchy proje
ho jméno“a zrodilijste se do nového života. Proto jste děti. Proč otcové?
„Poněvadž jste poznali Toho, který je od počátku.“
Počátek mátotiž vztah k otcovství. Nový Kristus v těle, ale dávný v bož
ství. Jakje starý? Kolikje mu let? Nemyslímesi, žeje starší než jeho mat
ka? Ano, je starší než matka. Všechnototiž povstalo skrze něho (J 1,3).
Jestliže všechno, tedy stvořilmaťku, z níž se narodil jako nový. A je pou
ze starší než jeho matka? Byl dávno před jejími předky. Předkem jeho
matky je Abrahám a Pán říká:„Dřívenež byl Abrahám,já jsem“ (J 8,58).
A že jsem dřívenež Abrahám? Dříve než byl člověk, byly stvořeny nebe
a země. Před tím již byl Pán, ano, On je. Neříká - a je to správné - : Byl
před Abrahámem, nýbrž „Dřívenež byl Abrahám,já jsem.“ O čem se to
tiž říká,že bylo, to již není. O čem se říká,že bude, to dosud není. On zná
jen bytí v přítomném čase. Jako Bůh jen je, u něho není „byl“ nebo „bu
de“. U něho den je jen jeden, ale věčný.U Boha neexistuje „včera“nebo
„zítra“ v tom smyslu, že by po včerejšku následoval dnešek a pak zítřek.
Ten jeden den tam je bez tmy, bez noci, nedá se měřitna hodiny. Chceš
-li, můžeš o tom dniříci: je to den, rok, jsou to roky. Je totiž řečeno: „Tvá
léta jsou bez konce“ (Z 101,28).Kdy se však mluví o dni? Když je řečeno
o Pánu: „Jájsem tě dnes zplodil“ (Z 2,7). Zrozen z věčného Otce, zrozen
od věčnosti, zrozen ve věčnosti, bez začátku, bez hranic, bez časové
vzdálenosti. Je, co je; který je. Toto jméno řekl Mojžíšovi: „Rekniíjim:
Ten, který je, poslal mne k vám“ (Ex 3,14). Proč tedy byl před Abraha
mem, proč předNoem, proč před Adamem? slyš Písmo! „Zplodil jsem tě
před jitřenkou“ (Z 109,3). Konečně je dřív než nebe a země. Proč?
„Všechno povstalo skrze něho a bez něho nepovstalo nic“ (J 1,3).Proto,
otcové, snažte se poznávat. Otci se totiž stávají tím, že poznávají Toho,
který je od počátku.
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6. „Píšu vám, jinoši.“

Jsou synové, jsou otcové, jsou jinoši. Synové, poněvadž se rodí. Otcové,
poněvadž poznávají počátek. A proč jinoši?
„Poněvadž jste přemohli zlého ducha.“
U dětí je to zrození, u otců věk, u jinochů statečnost. Když je zlý duch
přemožen jinochy, bojuje s námi. Bojuje, ale nepodmanísi. Proč? Poně
vadžjsme silní a poněvadž je silný v nás ten, který v rukou svých nepřátel
byl shledán slabým. Ten, který se nestavěl na odpor svým nepřátelům,
ten nás učinil silnými. Byl totiž ukřižován za slabosti, ale Žijez Boží moci
(2 K 134).

7. „Píšu vám, dítky.“ Proč dítky? „Poněvadž jste poznali Otce.“ „Píšu
vám, otcové.“ Zde připomíná totéž: „Ze jste poznali toho, který je od po
čátku.“ Mějte na paměti, že jste otcové. Jestliže zapomenete na Toho,
který je od počátku, ztratíte své otcovství.
„Píšu vám, jinoši.“ Myslete stále na to, že jste jinoši. Bojujte, abyste zví
tězili. Vítězte, abyste byli odměněni. Buďte pokorní, abyste v bitvě ne
podlehli.
„Píšu vám jinoši, že jste silní a Boží slovo zůstává ve vás, poněvadžjste
přemohli zlého ducha.“

8. Poznali jsme Toho,který je od počátku,jsmesilní, poznali jsme otce.
Toto všechno, bratří, toto všechno mluví pro poznání a ne pro lásku?
Jestliže jste poznali, milujme to, co jsme poznali. Poznání bez lásky ne
zachraňuje. Poznání nadýmá, láska však vzdělává ( 1K 8,1). Chcete-li je
nom vyznávat (že je Bůh) a nemilovat, začínáte se podobat démonům.
Oni také vyznali, že je Boží Syn. „Co je ti po nás“, říkali (Mt 8,29). Byli za
to odehnání. Vyznávejme a milujme. Oni se pro nepravosti báli. Vy mi
lujete toho, který vám odpustil hříchy. Jak však budeme moci milovat
Boha, milujeme-li svět? Připravujenás tedy, jak máme milovat. Jsou dva
druhy lásky. Láska k světu a láska k Bohu. Kde je láska ke světu, tam ne
ní místa pro lásku k Bohu. Aťustoupí láska k světu a vstoupí láska k Bo
hu. To lepší nechť zaujme místo. Milovaljsi svět? Nemiluj svět. Až zba
víš své srdce pozemskélásky, nasaješ do sebe boží lásku a tehdy začíná
v tobě přebývat láska, ze které nemůže vzejít nic špatného. Slyšte tedy
slova toho, který právě chce očistit naše srdce. Lidská srdce vidí jako ně
jaká pole. Ale v jakém stavu je shledává? Nachází les a kácí jej. Najde-li
pole vyčištěná, sází. Chce tam zasadit strom, lásku. A který les chce vyká
cet? Lásku ke světu. Slyš toho dřevorubce! „Nemilujte svět“ —-a teď je to
tu - „ani pozemské věci. Miluje-li kdo svět, není v něm lásky Otcovy.“
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9. Slyšeli jste, že „kdo by miloval svět, není v něm lásky Otcovy.“Bratří,
aťnikdo si nenamlouvá, že tomu tak není. Ríká to Bůh. Skrze apoštola
promluvil Duch Svatý a proto není větší pravdy.
„Miluje-li kdo svět, není v něm lásky otcovy.“

Chceš, aby tě Bůh miloval, abys byl spoludědicem Syna? Nemiluj svět.
Zbav se špatné lásky ke světu, aby ses potom mohl naplnit Boží láskou.
Jsi nádobou, ale dosud plnou. Vylij, co v ní máš, abysji mohl naplnit tím,

několika lety zrodili z vody a Ducha. Je pro nás dobré, abychom nemilo
vali svět. Jinak by svátosti byly k našemu odsouzení, ne zárukou spásy.
Zárukou spásy jsou tehdy, když máme opravdovou lásku, když jsme
opravdově zbožní, nikoli jen povrchně. Dobrá forma svátostí je svatou
formou. Co všakje platnávnější forma svátostí, nemá-li to hloubku? Což
se nehází suchá větev do ohně? Zachovávej vnější způsob udělování svá
tostí ale při živé víře. Jak však zapustíme pevné kořeny, abychom ne
mohli být vytržení? Když budeme mít lásku, jak říká apoštol Pavel:
„V lásce zakořeněni a opřeni“ (Ef, 3 17). Jak však zakoření láska v tako
vém pralese lásky ke světu? Vykácejte les. Chcete zasít vzácné velké se
meno,ať není na poli nic, co byje udusilo. „Nemilujte svět ani pozemské
věci. Miluje-li kdo svět, není v něm lásky Otcovy.“ To jsou slova, která
nám pomáhají vyčistit pole.

10. „Neboť všechno pozemské - tělesná žádostivost, žádost očí a pýcha
světa“ —-jmenuje tu tři věci - „není z Otce, nýbrž ze světa. A svět pomíjí
i jeho žádost; kdo však plní Boží vůli, zůstává na věky,jako i Bůh zůstává
na věky.“

Proč bych neměl milovat, co Bůh učinil? Co chceš? Milovat věci pozem
ské a zaniknout nebo nemilovat svět a věčněžít s Bohem? Casné věcí od
nese řeka. Avšak kolem řekyjako by vyrostl strom - náš Pán Ježíš Kris
tus. Vzal na sebe tělo, zemřel, vstal z mrtvých, vstoupil na nebesa. Roz
hodilse stát se jakýmsi stromem u řekypozemských věcí. Strhl tě proud
a řítíš se do nebezpečí? Drž se dřeva. Strhla tě láska k světu? Drž se Kris
ta. Kvůli tobě se stal smrtelným, aby ses ty stal věčným, protože on se
stal tak smrtelným, že zůstává věčný. Bere si něco z času, neubírá si nic
z věčnosti. Ty ses však narodil smrtelným a pro hřích ses stal smrtelným.
Ty ses stal smrtelným kvůli hříchu. On se stal smrtelným, aby svým milosrdenstvímodpustilhříchy.Jakýjerozdílvevězenímeziviníkema je
ho strážcem? Clověk totiž někdy přichází ke svému příteli. Přicházíjej
navštívit. Oba, povrchně viděno, jsou ve vězení, ale je mezi nimi velký
rozdíl. Prvního přivedlodo vězení jeho provinění, druhého šlechetnost.
Stejně tak i my jsme si svou smrtelnost zavinili sami. Kristus však se
stoupil k nám z milosrdenství. K odsouzenému přišeljako vykupitel, ne
jako utiskovatel. Pán prolil pro nás svou krev, vykoupil nás, změnil naši
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vyhlídku na budoucnost. Dosud žijeme ve smrtelném těle, čekáme na
budoucí nesmrtelnost. Plavíme se po moři, ale kotvu naděje jsme již na
zemi spustili.

11. Nemilujeme však svět ani pozemské věci. Co je ze světa, je tělesná
žádostivost, žádost očí a pýcha světa. Jan jmenuje tyto tři, aby snad ně
kdo nemohl namítnout: Co je ve světě, to učinil Bůh; stvořilnebe, zemi,
moře, slunce, měsíc, hvězdy a všechno, co zdobí oblohu. Co zdobí moře?
Všechno, co v něm žije. Co zdobí zemi? Zivočiši, stromya ptáci. Ty jsou
na světě a Bůh je učinil. Proč tedy bych neměl milovat, co Bůh učinil?
Boží Duch nechť tě osvěcuje, abys viděl, že toto je všechno dobré. Běda
však tobě, budeš-li milovat věci stvořené a budeš-li zanedbávat jejich
stvořitele. Toto všechnoje pro tebe dobré, ale oč lepší je ten, který toto
všechno stvořil?Aťdá vaše láska pozor! Z podobných příkladů se můžete
poučit. Af vás nepodvede satan, který obyčejně vám namlouvá: Jen si
užijte toho, co stvořil Bůh; proč to Bůh stvořil, ne-li aby vám bylo dobře.
A lidé se opíjejí, hynou, zapomínají na svého Stvořitele. Když tak činí ne
S mírou a zneužívají stvořeného, pohrdají Tvůrcem. O takových říká
Apoštol: „Ctili a klaněli se tvorům místo Tvůrci, který má být veleben na
věky“ (R 1,25).Bůh ti nebrání milovatto, ale ne tak, abys v tom viděl ve
škeré své štěstí. Považuj to za dobré a chval tak, abys tím miloval Tvůrce.
Ku příkladu, bratří, by Ženich dal své nevěstě prsten a ona by více milo
vala prsten než ženicha. Zdaž by při tomto žŽenichovědaru již v duchu
nezcizoložila, třebas milovalajen to, cojí dal ženich? Opravdu by milova
lajen to, cojí dal ženich. Jaká by byla, kdyby přecejen řekla:Mně postačí
ten prsten, jeho tvářnechci vidět? Kdo by neproklínal tento nerozum?
Kdo byji neusvědčovalz cizoložství, z cizoložného úmyslu? Místo muže
miluješ zlato, místo ženicha prsten. Jestliže se tak chováš, že místo svého
snoubence miluješ prsten, nechceš vidět svého snoubence. Prsten ti dal
jako záruku,že tě nechce dát do zástavy, ale že si tě chce odvést. Snoube
nec ti dal prsten proto, abys v prstenu milovala jej. Tedy Bůh ti toto
všechno dal, miluj toho, který tě stvořil.Toho, co ti chce dát, je víc. Ten,
který toto stvořil, chce ti dát sebe. Budeš-li však milovat, co Bůh stvořil,
a budeš-li zanedbávat Boha, budeš-li milovat svět, nebude tvá láska lás
kou cizoložnice?

12. Světem se zde nemíní to, co Bůh stvořil,jako je moře, země,věci vi
ditelné i neviditelné, nýbrž světem se myslí obyvatelé světa. Někdy chvá
líme dům a při tom špiníme ty, kdo v něm bydlí. Ríkáme: Je to dobrý
dům,je z mramoru,krásně vykládaný.Jindy říkáme:Je to dobrý dům,ni
komu se tam neděje bezpráví, nikoho tam neutlačují. Nechválím pouze
zdi, ale i ty, kteří mezi těmi zdmi bydlí. A přece mluvíme o domu,ať už
v tom či onom smyslu. Všichni, kdo Ipějí na světě, milují svět. Naopak
zase bydlí v nebi, kteří sice Žijína zemi, ale jejich srdce je v nebi. Tedy
všichni, kdo milují svět, se nazývají světem. Tito znají jen tělesnou žá
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dostivost, žádost očí, pýchu života. Jejich touhou je najíst se, napít, smil
nit, užívat rozkoší. A nejsou tu určité meze? Ci říkáme-li:Nemilujte to,
říkáme, abyste nejedli, nepili, neplodili děti? To neříkáme.Již kvůli Stvo
řiteli budiž tu zachována míra, nestaňte se otroky takové lásky. Nemiluj
te pro svůj požitek, co vám má být k prospěchu. Přesvědčíte se, až vám
budou dány dvě možnosti: Chceš spravedlnost nebo svůj osobní pro
spěch? Nemám, z čeho bych žil, nemám co jíst, nemám co pít. Ale což
když si to nemůžeš opatřitjinak než bezprávím? Zdaž raději bys něco ne
chtěl mít, než to získat nepoctivým způsobem? Lesk zlata vidíš, kolik to
působí škody víře,to nevidíš. Tedy tím „tělesná žádostivost“ míní touhu
po takových věcech, jako je jídlo, smilstvo a podobně.

13. „A žádost očí.“

Zádostí očí myslí každou zvědavost. Jak daleko jde zvědavost? Různé po
vídání, divadla, sázky, zaklínadla, to všechno je dílem zvědavosti. Někdy
pokouší i Boží služebníky, aby si přáli dělat zázraky, zkoušet, zda by je
Bůh vyslyšel. Zvědavost, to je žádost očí. Ta nepochází od Otce. Dal-li ti
Bůh tu moc, dělej. Dal ti tu moc, abys dělal zázraky.I ti, kteří nedělali zá
zraky, se dostanou do Božího království. Co řekl Pán apoštolům, když
měli radost, jak sejim démoni poddávali? „Z toho se neradujte, že se vám
zlí duchové poddávají, nýbrž radujte se, že vašejménajsou zapsánaV ne
besích“ (Lk 10,20).Z čeho chtěl, aby se apoštolové radovali, z toho se ra
duj i ty. Běda ti, není-li tvé jméno zapsáno v nebesích. Zda běda tobě, ne
budeš-li chodit po moři?Zda běda tobě, nebudeš-li moci vymítat zlé du
chy? Dostal-li jsi tu moc, buď při tom pokorný a nechlub se tím. Také
o falešných prorocích řekl Pán, že budou činit divy a zázraky (Mt 24,24).
Neovládej tě světská okázalost! Světská okázalost je pýcha. Někdo si rád
zakládá na poctách. Někdo si myslí, že je veliký, je-li bohatý nebo má-li
nějakou moc.

14. To jsou třivlastnosti. Všude shledáš, že lidskou ctižádost svádí těles
ná žádostivost očí nebo pýcha života. Těmi třemi pokoušel Pána dábel.
Sváděl jej tělesnou žádostivosti, když mu říkal: „Jsi-li Syn Boží, poruč
těmto kamenům,ať se proměnív chleby.“ To bylo tehdy, když Pán byl
po postu vyhladovělý. A jak zahnal pokušitele a jak naučil vojáka bojo
vat? Poslyš, co mu říká:„Ne samým chlebem je živ člověk, nýbrž každým
Božím slovem.“ Pána pokoušel i žádostí očí, když jej žádá: „Spusť se do
lů, neboťje psáno: Svým andělům, přikázalo tobě, aby tě uchopilí za ru
ce, abys snad nenarazil svou nohou o kámen.“ Pán se postavil proti poku
šiteli. Kdyby totiž udělal zázrak, budilo by to dojem, že buď ďáblu ustou
pil nebo to učinil z ješitnosti. Pán totiž jako Bůh dělal zázraky, kdy se
sám rozhodí, ale vždy proto, aby pomohl nemocným. Kdyby tehdy učinil
zázrak, budilo by to dojem, že se rozhodl učinit zázrak pro zázrak. Aby

27



však tak lidé nesmýšleli, dej pozor, co odpovídá! „Odejdi, satane! Neboť
je psáno: nepokoušejPána, svého Boha.“ To znamená: Učiním-li to, bu
dou pokoušet Boha. Rekl to, co chtěl, abys i ty tak odpověděl. Když ti ne
přítel našeptává: Co jsi to za člověka, co jsi to za křesťana?Neudělaljsi
ani jediný zázrak, tvými modlitbami mrtví nebyli vzkříšeni, ani jsi neu
zdravil nemocné horečkou; Kdybys jím aspoň trochu byl, udělal bys ně
jaký zázrak. Takovému odpověz: Nepokoušej Pána, Boha svého. Nebudu
tedy pokoušet Boha, jako bych byl Božím člověkemjen proto, že udělám
zázrak, a nebyl jím, když jej neudělám. Kde potom jsou jeho slova „Ra
dujte se, Ževaše jménajsou zapsána v nebesích?“ Jak byl Pán sváděn pý
chou světa? Když jej ďábel vyvedl na vysokou horu a řekl mu: „Toto
všechno ti dám, padneš-li a budeš-li se mi klanět.“ Nádherou pozemské
ho království chtěl svést krále nebes. Pán, který stvořilnebe i zemi, však
ďábla přišláplk zemi. Co je na tom velkého, že Pán přemohl ďábla? Proč
tedy takto odpověděl ďáblu, ne-li proto, aby tě poučil, že i ty máš odpově
dět „Je psáno, Pánu Bohu svému se budeš klanět a jemu jedinému slou
žit“ (Mt 4,1-10). Budete-li se toho držet, nebudete toužit po světě, ne
podmaní si vás ani tělesná žádostivost ani žádost očí ani pýcha světa,
a uděláte tak místo lásce a budete milovat Boha. Kde budeláska ke svě
tu, tam nebude láska k Bohu. Milujte raději Boha, abyste, jako je Bůh
věčný, i vy žili věčně. Každý bude takovým, jaká je jeho láska. Miluješ ze
mi? Budeš zemí. Miluješ Boha? Jak to mám říci? Budeš Bohem? To se
sám neodvažuji říci.Slyšme Písmo: „Jste bohy, všichnijste syny Nejvyš
šího“ (Ž 81,86). Chcete-li tedy být bohy a syny Nejvyššího, „nemilujte
svět ani pozemské věci; miluje-li kdo svět, není v něm lásky Otcovy, ne
boťvšechno pozemské - tělesná žádostivost, žádost očí a pýcha světa 
není z Otce, nýbrž ze světa“, to jest z lidí, kteří milují svět.“ A svět pomíjí
1jeho žádost; kdo však plní vůli Boží, zůstává na věky,jako i Bůh zůstává
na věky.“
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3. TRAKTÁT

1. „Dítky, poslední hodina je tu!“

V tomto čtení vybízí děti, aby rychle rostly, poněvadžje tu již poslední
hodina. Tělesný věk nespočívá v našem chtění. Jako se nikdo nerodí, jak
to sám chce,tak také nikdo tělesně neroste, jak sám chce. Kde však naro
zení záleží na chtění, tam 1růst záleží na chtění. Nikdo se nenarodíz vo
dy a Ducha, leda že chce. Tedy chce-li, může růst. Chce-li, můžetaké za
krnět. Co znamená růst? Prospívat. Co znamená zakrnět? Slábnout. Kaž
dý ví, že se narodil. Je dítětem, nemluvnětem. Nechťposlouchá a hlado
vě dychtí po matčiných prsech a rychle poroste. Tvou matkouje církev.
Jejími prsy jsou dva Zákony Božích Písem. Tedy nechť saje mléko všech
svátostí daných pro naši věčnou spásu, aby takto posilněn mohl potom
jíst pokrm. Tímto pokrmem je toto: „Na počátku bylo Slovo a Slovo bylo
u Boha a Bůh byl to Slovo.“ (J 1,1). Naším mlékem je pokorný Kristus.
Naším pokrmem je týž Kristus rovný Otci. Mlékem tě živí, aby tě mohl
sytit chlebem. Duchovně, srdcemjíst Ježíše znamená poznávat, že Onje
rovný Otci.

2. Proto také Marii bránil, aby se ho dotkla. „Nedotýkej se mne; ještě
jsem nevstoupil k Otci“, říkájí. Co to znamená? Učedníkům dovolil do
tknout se ho a Marii to zakázal?Není to týž, který pochybujícímu učední
kovi řekl:„Vlož své prsty a dotkni se ran“ (J 20,17,27)?Což již vstoupil na
nebe? Proč to Marii zakazuje a říkájí „Nedotýkej se mne, neboťjsem ješ
tě nevstoupil k Otci?“ To mámeříci, Že se mužů nebál a žen ano? Do
tknutím se jej se očišťujekaždé tělo. Bál se, aby se jej dotkli ti, kterým se
rozhodl nejdříve se ukázat? Což prostřednictvím žen nebylo oznámeno
mužům jeho zmrtvýchvstání, že naopak byl přemožen had? Prostřed
nictvím ženy oznámil prvnímu člověku smrt a prostřednictvím ženy byl
oznámen mužům život. Proč tedy nechtěl, aby se jej dotkla, ne-li proto,
že chtěl, aby bylo pamatováno na duchovní spojení s ním. Duchovní styk
s ním vycházíz čistého srdce. S čistým srdcem se dotýká Krista ten, kdo
ví, že je Kristus roven Otci. Kdo však nechápe Kristovo božství, ten se
dostal kjeho lidství a nedostal se až kjeho božství. Coje na tom zvláštní
ho pochopit jej až do té chvíle, kdy jej nepřátelé ukřižovali? Důležité je
vědět, že Slovo Bůh je od počátku u Boha a skrze ně vše povstalo. Takto
chtěl, aby jej poznávali, když říkáFilipovi: „Tak dlouhý časjsem s vámi
a nepoznali jste mne? Filipe, kdo vidí mne, vidí 1 Otce“ (J 14.9).
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3. Nikdo neotálej. Slyšte! „Poslední hodina je tu.“ Neotálejte, spěchejte,
rosfte, poslední hodinaje tu. Ta poslední hodina bude trvat dlouho, přes
to je to poslední. Místo konce světa užil slova „hodina“. Na konci světa
přijdenáš Pán Ježíš Kristus. Někteřívšak řeknou: Kdy bude konec světa,
kdy přijde poslední hodina? Napřed přijde antikrist a pak přijde soudný
den. Jan znal tyto názory. Aby to nebrali na lehkou váhu a aby si nemys
lili, že tu ještě není poslední hodina, protože napřed přijdeantikrist, říká
jim: „Jakjste slyšeli, že přijdeantikrist, tak už nyní povstalo mnoho anti
kristů.“
Kdy by mohlo být mnoho antikristů, ne-li v poslední hodině?

4. Koho nazývá antikristy? To vysvětluje dále.

„Z toho poznáváme, že poslední hodina je tu“, říká.
Proč?
Poněvadž „povstalo mnoho antikristů.“
„Z nás vyšli.“
Sami vidíte antikristy. „Z nás vyšli.“ Bědujme nad takovou pohromou.
Slyš potěšující slova!
„Ale nebyli z nás.“
Všichni heretici, všichni schismatici vyšli z nás. To znamená: Vycházejí
z církve. Nevyšli by však, kdyby nebyli z nás. Tedy dřívenež vyšli, nebyli
z nás. Jestliže nebyli z nás, dřívenež vyšli, jsou mnozí ještě mezi námi.
Nevyšli a přecejsou antikristy. Odvažuji se zeptat: Nikdo, kdo je uvnitř,
není antikristem? Popíšu antikristy a uvidíme, že jsou i nyní. Každýz nás
by měl zpytovat svědomí, zda je antikristem. Antikrist je latinské slovo
a značí toho, kdo je proti Kristu, nikoli jak si někteřímyslí, že antikristem
je nazván proto, že přijdepřed Kristem, to znamená, že Kristus přijdepo
něm. Tak to není řečenoa tak to není ani napsáno. Je řečeno„antikrist“,
ten kdoje proti Kristu. Kdoje proti Kristu, poznáte ze samotného Janova
výkladu a pochopíte, že ven může vyjítjen antikrist. Ti, kteřínejsou proti
Kristu, nemohouvyjít ven. Kdo totiž není proti Kristu, zůstává vjeho tě
le a patříkjeho údům. Zda jsou údyjeden proti druhému? Celistvost těla
sestává ze všech údů. A co říkáo vzájemné souhře údů Apoštol? „Trpí-li
jeden úd,trpí spolu s ním všechny údy; dochází-li slávyjeden úd, radují
se spolu s ním všechny údy“ (1 K 12,26).Jestliže tedy z oslavení jednoho
údu se radují všechny údy a přiutrpení trpí všechny, není antikrist tam,
kde panuje soulad údů. Dosudje tělo léčeno a úplné uzdravení bude až
přizmrtvýchvstání. Antikristi jsou v Kristově těle jako nějaký hnis. Když
je odstraněn, objeví se zdravé tělo. Stejně tak až odejdouti špatní, tehdy
se objeví zdravá církev. Co říká,když po jejich odstranění ukazuje své tě
lo? Tento hnis ze mne vyšel, nepatřil ke mně. Stalo se něco! Nebyli ze
mně. Nebyli odťati od mého těla. Oni soužili mé srdce, jen když byli
ve mně.
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5. „Z nás vyšli, ale“ - nebuďte smutní - „nebyli z nás.“
Jak to dokážeš?

„Kdyby byli bývali z nás, byli by zůstali s námi.“
Tady aťvaše láska vidí, kteříjsou z nás, přijímají s námi svátosti, přijímají
s námi křest, přijímají s námi co jen věřícímají přijímat, požehnání, eu
charistii a co dávají svaté svátosti, jsou s námi u téhož oltáře a nejsou
z nás. Zkouška dokáže, že nejsou z nás. Když přijde na ně zkouška, jako
když zafouká vítr, odlétnou, protože nebyli zrnem. Všichni však odlét
nou tehdy - a to třeba často opakovat -, až Pán začne čistit vějičkou svůj
mlat připosledním soudu.“ Z nás vyšli, ale nebyli z nás; kdyby byli bývali
z nás, byli by zůstali s námi.“ Nejmilejší, víte —a to budiž řečeno s na
prostou jistotou -, že ti, kteří odešli a vracejí se zpět, nejsou antikristi,
nejsou proti Kristu? Kdo nejsou antikristy, je nemožné, aby zůstali mi
mo Kristovotělo. Z vlastního rozhodnutí je každý buď antikristem nebo
je v Kristu. Buď patříme mezi údy nebo mezi hnis. Kdo se stává lepším,
je údem v Kristově těle. Kdo setrvává ve své špatnosti, je hnisem. Když
vyjde z Kristova těla, objeví se ti, kterým nedovoloval dýchat. Z nás vyšli,
ale nebyli z nás; kdyby byli bývali z nás, byli by zůstali s námi.
„Avšak na nich se mělo ukázat, že nejsou všichni z nás.“
„Na nich se mělo ukázat“ dodává proto, že i když jsou uvnitř, nejsou
z nás. Nejsou zřejmí.Zřejmýmise stanou, ažvyjdou. „Ale vy máte poma
zání od Svatého, abyste poznali sami sebe.“ Duchovním pomazáním je
sám Duch Svatý a zárukou jje viditelné pomazání. Říká, že všichni, kteří
dostali toto Kristovo pomazání, rozeznávají dobré od špatných, a není
potřeba, aby byli poučováni, poněvadž je poučuje samo pomazání.

6. „Nepíšu vám to proto, že byste neznali pravdu, nýbrž proto, že ji znáte
a víte, že z pravdy není žádná lež.“

Hle, upozornil nás, jak poznámeantikrista. Kde je Kristus? Pravda. Sám
řekl: „Já jsem pravda.“ Zádná lež však není z pravdy. Tedy všichni, kdo
lžou, nejsou dosud z Krista. Neřekl, že nějaká lež je z pravdy a nějaká ne.
Dejte pozor, co tím chce říci!Nelichoťfte,nepochlebujte, neklamte, ne
podvádějte. „Zádná lež neníz pravdy.“Poněvadž není jen jeden druh Iži,
podívejme se tedy, jak antikristi lžou.

„Kdo je lhářem, ne-li ten, kdo popírá, že Ježíš je Mesiáš?“
Jiný význam máslovo Ježíš, jiný slovo Mesiáš-Kristus. Ačje jeden Ježíš
Kristus náš Spasitel, přece Ježíš je jeho vlastní jméno,jako je vlastním
jménem nazýván Mojžíš, Eliáš, Abrahám. Vlastní jméno našeho Pánaje
Ježíš. Mesiáš-Kristus je jméno jeho tajemného poslání (sacramentum),
jako řekne-li se pokrok čikněz. Kristus znamená Pomazaný, Mesiáš, kte
rý měl vykoupit všechen lid Izraele. Židovský národ čekal na příchod to
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hoto Krista. A poněvadž přišelve vší pokoře, nepoznali jej. Poněvadž byl
malým kamenem, narazili na něj a roztříštili se. Kámen však rostl a stal
se velikou horou (Dan 2,35). A co praví Písma? „Kdo na ten kámen pad
ne, rozrazí se; na koho však on sám padne, toho rozdrtí“ (Lk 20,18).Zde
nutno dát pozor, jaká volí slova. Ríká, že ten kdo na ten kámen padne,se
rozrazí; na koho však ten kámen padne, toho rozdrtí. Napředna něho na
razili lidé, poněvadž přišel v pokoře. Až však přijde jako mocný soudit,
rozdrtí toho, na koho padne. Až přijde,nerozdrtí toho, kterého nerozdr
til, když přišel. Kdo na něho nepadl, když byl pokorným, ten se nemusí
bát vznešeného. Zkrátka, bratří: Kdo neurazil pokorného, nebude se
strachovat předvznešeným. Pro všechny špatné se stal Kristus kamenem
úrazu. Cokoli Kristus říká, to je pro ně nepříjemné.

7. Slyšte a vizte! Určitě všichni, kdo odcházejí z církve a oddělují se od
jednoty církve, jsou antikristi. O tom aťnikdo nepochybuje. Jan to na
značil slovy „Z nás vyšli, ale nebyli z nás; neboť kdyby byli bývali z nás,
byli by zůstali s námi.“ Kdo tedy nezůstávají s námi, ale vycházejí z nás,
je tu jasné, že jsou aňtikristy. A jak se dokáže, že jsou antikristy? Lžou.
„Kdo je lhářem, ne-li ten, kdo popírá, že Ježíš je Kristus.“ Ptejme se he
retiků: Najdeš heretika, který by popíral, že Ježíš není Kristus? Nechťva
še láska zde vidí veliké tajemství. Dávejte pozor, co vám vnukl Pán Bůh
a co bych vám chtěl rád sdělit. Nuže, odešli od nás a stali se donatisty.
Ptáme se jich, zda Ježíš je Kristus. Ihned přiznají, že Ježíš je Kristus.
Jestliže tedy antikristem je ten, který popírá, že Ježíš je Kristus, tedy ani
oni nemohou tvrdit, že my jsme antikristy, ani my o nich, protože to vy
znáváme my 1oni. Jestliže tedy to oni nemohouříci o nás, ani my o nich,
tudíž ani oni nevyšli od nás ani my od nich. Jestliže tedy jsme neodešli
od sebe, jsme jednotni. Jsme-li jednotni, co mají dělat v tomto městě dva
oltáře? Proč jsou rozděleny rodiny, proč jsou rozdělení manželé? Proč
společné lože a rozdělený Kristus? Napomíná nás a chce, abychom řekli
pravdu. Buď odešli od nás nebo my od nich. Není však možné, abychom
my odešli od nich. My totiž máme závěťPána o dědictví a tam shledává
me: „Dám ti v majetek národy, do vlastnictví končiny země“ (Z 2,8).
Udržme Kristovo dědictví. Oni je nemají. Nejsou po celém světě, nejsou
ve společenství vykoupeném Kristovou krví. My máme toho Pána, který
vstal z mrtvých, který dovolil pochybujícím učedníkům dotknoutse jej.
A když oni váhali, řekljim: „Kristus musil trpět, vstát třetího dne z mr
tvých a v jeho jménu musí být kázáno pokání a odpuštění hříchů“ (Lk
24,47).Kde? Jak? Komu? „Všem národům, počínajíc od Jeruzaléma.“ My
máme jistotu, že zachováme jednotu toho dědictví. Kdo nesdílí s tímto
dědictvím společenství, odešel.
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8. Nebuďme však smutní. „Z nás vyšli, ale nebyli z nás; neboť kdyby byli
bývali z nás, byli by zůstali s námi.“ Tedyti, co z nás vyšli,jsou antikristy.
Jsou-li antikristy, jsou Iháři. Jsou-li lháři, popírají, že Ježíš je Kristus.
Znovu se vracíme k nesnadné otázce. Ptej se jednotlivců a vyznají, že Je
žíšje Kristus. Trápí nás stručnost tohotolistu. Jistě znáte tento problém.
Nepromyslíme-li jej, trápí nás i je. Buď my jsme antikristy nebo oni. Oni
nás nazývají antikristy a tvrdí, že my jsme odešli od nich. Totéž tvrdíme
my o nich. Tento list však označil antikristy. Antikristem je ten, kdo po
pírá, že Ježíš je Kristus. Ptejme se tedy. Kdo to popírá. Nedejme na slova,
ale na skutky. Kdybychom se ptali všech, všichni jedněmi ústy vyznají,
že Ježíš je Kristus. Dejme na chvilku stranou, co říkají,a ptejmese, jak
žijí. Kdybychom se to dozvěděli, kdyby samo Písmo nám řeklo, že to lze
popírat nejen slovy, ale i skutky, jistě najdeme mnoho antikristů, kteří
ústy vyznávají Krista, ale svými mravy jsou daleko od Krista. Kde to na
jdeme v Písmě? Slyš apoštola Pavla! Když o takových lidech mluví, říká:
„Tvrdí sice, že Boha znají, skutky však ho popírají“ (Tit 1,16). Najdeme
1samotné antikristy: Kdo popírá svými skutky Krista, je antikristem. Ne
slyším, co říká,ale vidím, jak žije. Mluví skutky a my žádámeslova? Kte
Týšpatný člověk nechce hezky mluvit? Co však o takových říkáPán? „Po
krytci, jak můžete mluvit dobré věci jsouce zlí?“ (Mt 12,34). Pronášíte
k mým uším sváslova, ale já znám vaše myšlenky. Vidím tam zlou vůli
a vy ukazujete falešné plody. Vím, co mám sbírat. Nesbírám s bodláčífí
ky, nesbírám s trní hrozny. Každý strom se pozná podle ovoce. Antikrist
je spíš lhářem, poněvadž slovy vyznává, že Ježíš je Kristus, a skutkyjej
popírá. Proto je Ilhářem,poněvadž jinak mluví a jinak jedná.

9. Jestliže jsme se ptali po skutcích, tedy, bratří, shledáváme, že nejen
mnoho antikristů se takovými projevilo veřejně, ale Žeje ještě mnoho
takových, kteří se jimi veřejně neprojevili. Kolik je totiž v církví křivopří
sežníků, podvodníků, zločinců, dychtivých zvědět svou budoucnost, cí
zoložníků, opilců, lichvářů,otrokářů a jiných, které nemůžemeani jme
novat. To všechno odporuje Kristovu učení, odporuje Božímu Slovu.
Božím Slovem je však Kristus. Co odporuje Božímu Slovu,to je z anti
krista. Antikrist je odpůrcem Krista. A chcete vědět, jak zjevně se totiž
staví proti Kristu? Někdy se stane, že udělají něco špatného a začnou se
opravovat. Neodvažují se tupit Krista. Za to tupí jeho služebníky,kteří se
je snaží napravit. Ukážeš-li jim však, že říkášKristovaslova a ne svá vlast
ní, pokud mohou, pokoušejí se tě usvědčit, že to jsou tvá slova a ne Kris
tova. Jestliže však i jim je jasné, že říkášKristova slova, jdou pryč a jmé
nem Krista začínají pronásledovat Krista. Jak a proč nás takovými uči
nil?, říkají. Což toto denně neříkají lidé usvědčení ze svých činů? Lidé
špatně smýšlející obviňují Tvůrce. K nim volá Tvůrce z nebes - ten, kte
TÝnás znovu postavil na nohy, ten nás stvořil - : Cím jsem tě učinil? Uči
nil jsem člověka a ne lakomství; stvořiljsem člověka a ne loupežnictví;
stvořiljsem člověka a ne cizoložství. Slyšel jsi, že mne chválí mádíla.
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Z úst tří mládenců vyšel chvalozpěv a ten je zachránil od upálení (Dan
3,24). Dílo chválí svého Pána. Chválí jej nebe, země, moře. Chválí jej
všechno, co je v nebi. Chválí jej andělé, chválí jej moře, chválíjej hvězdy,
chválí jej všechno, co plave, co létá, co chodí, co se plazí. Toto všechno
chválí Pána. Slyšel jsi, že lakomství chválilo Pána? Slyšeljsi, Že by Pána
chválilo opilství, prostopášnost, darebnost? Co nevzdává Pánu chválu, to
Pán neučinil. Naprav, co jsi způsobil a bude zachráněno, co v tobě Bůh
stvořil. Nechceš-li a raději miluješ hříchy, jsi proti Kristu. Aťjsi v církvi,
aťjsi z odešel, jsi antikristem,ať jsi mimo ni či Vní, jsi plevou. Proč však
jsi neodešel? Poněvadž dosud ještě nezavál příhodný vítr.

10. Bratří, tohle je již jasné. Nikdo aťnenaříká: Nectím Krista, ale ctím
Boha, jeho Otce.

„Kdo popírá Syna, nemá ani Syna ani Otce; kdo vyznává Syna, má Syna
1 Otce.“
Mluví k vám, zrnům. Nechť to slyší, kdo byli plevami a nechť se stanou
zrny. Každý nechť zpytuje své svědomí. Miluje-li svět, ať se změní. Ať
miluje Krista, aby se nestal antikristem. Nazve-li jej někdo antikristem,
hněvá se, myslí si, Žemu bylo ukřivděno. Možná, že slíbí i písemné pro
hlášení, slyší-li od toho, se kterým se o to pře, že je antikristem. Kristus
mu však říká:Buď trpělivý; slyšel-li jsi nepravdu, raduj se se mnou, pro
tože 1já slyším nepravdu od antikristů; slyšel-li jsi pravdu, sáhni si do
svého svědomí. A bojíš-li se to slyšet, více se boj takovým být.

11. „Cojste slyšeli od počátku, aťzůstane ve vás. Zůstane-li ve vás, cojste
slyšeli od počátku, zůstanete také vy v Synu i v Otci. A totoje zaslíbení,
které On vám zaslíbil.“

Možná, že chceš odměnu. Možná, že řekneš: Hle, co jsem od počátku
slyšel, to zachovávám a tím se řídím. Abych takovým zůstal, podstupují
nebezpečí, útrapy, zkoušky. A k čemuto všechno? Co za to dostanu? Co
m1potom dá zato, když vidím, že v tomto životě se zmítám mezi samým
pokušením? Zde na zemi nevidím nějakýklid. Smrtelnost na mne působí
skličujícím dojmem a tělo, které chřadne, mne nutí k tomu horšímu. A
však všechno snáším, aby to, o čemjsem slyšel na počátku, ve mnězůsta
lo. Řeknu svému Bohu: „Podle slov tvých rtů jsem dbal na cesty zákona“
(Ž 16,4).Jakáje to tedy odměna? Poslouchej a nepolevuj. Kdybys umdlé
val, nechť tě vzpruží slíbená odměna. Který dělník na vinici by se vzdal
toho, co má dostat? Když mu nedáš odměnu,přestane pracovat. Vědomí
odměny dává člověku vytrvalost v práci. A to slibuje člověk,který tě mů
že oklamat. Cím vytrvaleji bys měl pracovat na Božím poli, když odměnu
slibuje Pravda, která nezaniká, neumírá ani nemůže oklamat toho, komu
to slíbila. A coje slíbeno? Pohleďme,co slíbil. Je to zlato, které lidé tolik
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milují, či stříbro? Ci je to majetek, z nějž lidé dávají zlato, třebas daleko
více milují zlato? Ci nádherné statky, paláce, mnoho služebnictva, mno
ho dobytka? To není ta odměna, pro kterou nás vybízí, abychom vytrvali
v práci. Jakáje to odměna? Věčnýživot. Slyšelijste a s radostí jste zvolali:
milujte, o čemjste slyšeli a zbavte se svých starostí pro pokoj věčnéhoži
vota. Nuže, co slibuje Bůh, je věčný život. Nuže, čím hrozí Bůh,je věčný
oheň. Co řekne těm po pravici? „Pojďte, požehnaní mého Otce, vládněte
královstvím, připraveným pro vás od začátku světa.“ A těm po levici?
„Jděte do ohně věčného, který je připraven ďáblu a jeho andělům“ (Mt
25,34,41). To první dosud nemiluješ a toho druhého se boj.

12. Mějte tedy, bratří, na paměti, že Kristus nám slíbil věčný život.

Toto je to zaslíbení, které On nám slíbil: Život věčný.“
„Toto jsem vám napsal o vašich svůdcích.“
Nikdo nás nesvádí, abyste zemřeli. Přejte si přislíbený věčný život. Co
může svět slibovat? Aťslibuje cokoli, možnáže to slibuje tomu,který zít
ra má zemřít. Až budeš odcházet, jak obstojíš před tím, který zůstává na
věky? Ale, abych udělal něco špatného, to mi hrozí mocný člověk. Cím
hrozí? Vězením, okovy, ohněm, mučením, zvěří?Zda hrozí věčným oh
něm? Boj se toho, čím hrozí Všemohoucí. Miluj, co slibuje Všemohoucí.
Všechen svět, ať ten který slibuje či ten, který straší, pomine.
„Toto jsem vám napsal o vašich svůdcích. Vězte, že máte pomazání. Ať
pomazání, které jste přijali od něho, zůstává ve vás.“
Je to tajemné pomazání, je to neviditelná síla, neviditelné pomazání.
Duch Svatý. Neviditelným pomazáním je ona láska, která, když ji někdo
bude mít, bude pro něho takovým kořenem, který nemůže pálící slunce
spálit. Vše, co má kořeny, žije z tepla slunce a neusychá.

13. „A nepotřebujete, aby vás někdo učil, poněvadž jeho pomazání vás
ý s = ce ?poučuje o všem.

Co tedy, bratří děláme, když vás poučujeme? Jestliže jeho pomazání vás
o všem poučuje, jako bychom se zbytečně namáhali. Nemluvíme zbyteč
ně? Ponechme vám jeho pomazání, aťvás poučuje jeho pomazání! Ale
hnedsi kladu otázku a dávámji i samotnémuapoštolu: Je vhodné dopřát
sluchu zvědavémudítěti? A samotného Jana se ptám: Měli to pomazání,
ti, ke kterým jsi mluvil? Ty jsi řekl, že „jeho pomazání vás poučuje
o všem.“ Proč jsi napsal takový list? O čem jsi je poučoval? Cemujsi je
učil, v čemjsi je utvrzoval? Již zde vidíte veliké tajemství, bratří. Slova bi
jí do našich uší, učitel je uvnitř. Nemyslete si, Že kdokoli se může něco
dozvědět od člověka.My můžeme napomínat zvuky svého hlasu! Jestli
že není uvnitř ten, kdo by učil, zbytečně mluvíme. Bratří, chcete to vě
dět? Zda neposloucháte tuto řečvšichni? Kolikjich odtud odejde, aniž si
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z toho něco odnesli? Co se mne týká, mluvil jsem ke všem,ale ke kolika
ono pomazání uvnitř nemluvilo, koho Duch Svatý uvnitř v nitru nepou
čil. Vracejí se domů nepoučeni. Vnější učitel, který stojí před vámi jen
jaksi pomáhá, napomíná. Ten, který poučuje srdce, má svou katedru
v nebi. Proto On sám praví v evangeliu: „Nedávejte se oslovovat Mistře:
jedenje váš učitel Kristus“ (Mt 23,8). Tedy aťOn k vám mluví ve vašem
nitru, když nikdo z lidí tam není. Třeba někdo stojí po tvém boku, nikdo
není ve tvém srdci. Kéž by nebyl nikdo ve tvém srdci. Kéž v tvém srdcije
Kristus. Jeho pomazání nechťje v srdci. Nechť žíznivé srdce se neocitne
na poušti, kde není pramene, kterým by mohl uhasit žízeň. Tedy poučuje
učitel, který je v nitru. Kristus poučuje, jeho inspirace poučuje. Kde není
jeho inspirace a jeho pomazání, zbytečně někdo zvenku mluví. Tak slo
va, která vyslovujeme, se podobají rolníku ajeho vztahu ke stromu. Rol
ník pracuje, zalévá, ošetřuje. Ať dělá cokoli, zda to vytváří ovoce? Zda
odívá stínem listů nahotu kmene? Zdaž něco takového nedělá něco,co je
uvnitř?Ale kdo to dělá? Slyšte rolníka Apoštola a uvidíte, cojsme. Slyšte
učitele, který je v našem nitru: „Já jsem zasil, Apollo zalil, ale Bůh dal
vzrůst; proto není ničím ani ten, kdo sází, ani ten, kdo zalévá, nýbrž Bůh,
který dává vzrůst“ (1 K 3,6). Ríkáme vám tedy toto: Ať sázímečí zalévá
me slovem, nejsme ničím, nýbrž Bůh, který dává vzrůst, to jest jeho po
mazání, které vás poučuje o všem.
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4.TRAKTÁT

1. Pamatujete se, bratří,včerejší čtení skončilo tím, že nepotřebujete, aby
vás někdo učil, ale že ono pomazání vás poučuje o všem. Jsem jist, že si
Vzpomínáte. A my jsme vám vyložili, že my kteří k vám mluvíme, jsme
jako dělníci starající se o strom, že však nemůžeme dávat stromu vzrůst
ani vytvářetplody. Kdyby však k vám ve vašem nitru nemluvil ten, který
vás stvořil,vykoupil, povolal aje ve vás skrze víru a svého Ducha, zbyteč
ně bychom mluvili. Z čeho je to jasné? Ze ačjich mnoho posloucháme,
ne všichni se dají pohnout tím, co říkáme,nýbrž pouze ti, v jejichž nitru
mluví Bůh. Mluví však k těm, kteří mu dopřávají místo. Bohu však do
přávajímísto ti, kteříje nedopřávají ďáblu. Dábeltotiž chce být v lidských
srdcích a mluvit tam o všem, co napomáhá ke svedení. Co však praví Pán
Ježíš? „Kníže tohoto světa byl vyhnán“ (J 12,3). Kam? Mimo nebea ze
mi? Mimo tento svět? Byl vyhnán ze srdcí věřících! Po jeho vyhnání
nechť je v srdcích Vykupitel. Ten, který nás stvořil, ten nás i vykoupil.
Dábel útočí zvenku a nepřemůže toho, který má ve své mocinitro. Utočí
však zvenku tím, že vnuká různá pokušení. Nedá však k nim souhlas ten,
k němuž v nitru mluví Bůh a pomazání, o kterém jste slyšeli.

2. Toto pomazání „je pravda“, to znamená, že tento Duch Pána, který
poučuje lidi, nemůže lhát „a není to lež.“

„Ajak vás poučilo, tak zůstávejte v něm! A nyní, dítky, zůstávejte v něm,
abychom měli, až se zjeví, důvěru a nebyli jím zahanbenipři jeho přícho
du.“
Vidíte, bratří:Věřímev Ježíše, kterého nevidíme. Oznámilijej ti, kteříjej
viděli, kteří se jej dotýkali, kteří slyšeli jej mluvit. Aby přesvědčili lidské
pokolení, že jím byli posláni, neodvážili se jít sami od sebe. A kam byli
posláni? Slyšelijste, když se četlo evangelium „Jděte a kažte evangelium
všemu stvoření pod nebem“ (Mr 16,15).Kamkoli tedy byli učedníci posláni,divyazázrakydosvědčovali,žeříkají,coviděli.Amyvěřímev to
ho, kterého nevidíme a očekáváme toho, který přijde. A kdo jej s vírou
očekávají, budou se přijeho příchodu radovat. Kdo jsou bez víry, poně
vadž jej nyní nevidí, budou se příjeho příchodu hanbit. A to zahanbení
nebude trvat den a pak přejde,jak tomu bývá u těch, kteří se něčím provi
nili a lidé jim to vytýkali. Toto zahanbeníje předá levici, aby pak uslyšeli:
„Jděte do věčného ohně připraveného ďáblu a jeho andělům“ (Mt

25,31). Držme se tedy jeho slov, abychom nebyli přijeho příchodu za
hanbeni. On totiž v evangeliu říkátěm, kteřív něho uvěřili: „Vytrváte-li
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v mém slově,jste opravdu mými učedníky.“ Ajako bychom se ptali proč,
praví: „Poznáte pravdu a pravda vás osvobodí“ (J 8,31). Teď totiž doufá
me ve svou spásu, ale ještě nejsme spasení. Ještě nemáme,co bylo slíbe
no, ale čekáme, co přijde. Ten, kdo to slibuje, je však věrný a neklame.
Jen ty nesmíš malomyslnět. Očekávej, co On slíbil. Nezachováš-li si víru,
oklamal jsi sám sebe, ne On, který to slíbil.

3. „Víte-li, že Bůh je spravedlivý, vězte, že každý, kdo jedná spravedlivě,
je z něho zrozen.“

Nyní naše spravedlnost je z víry. Dokonalou spravedlnost mají leda jen
andělé, a ani oni ne, leda že by se rovnali Bohu. Jestliže přece existuje
nějaká dokonalá spravedlnost duší a duchů, které stvořilBůh, majíji sva
tí, spravedliví, dobří andělé, kteří se neodvrátili, nepodlehli pýše, kteří
jsou neustále v přítomnosti Božího Slova a kterým není nic sladšího než
ten, který je stvořil. Oni jsou dokonale spravedliví. U nás spravedlnost
začala z víry podle svědectví Ducha. Když se četl žalm,jste slyšeli: „Za
čněte opěvovat Hospodina vyznáním“ (Z 146,7). Opěvujte Hospodina
písní. Začněte, říká. Začátkem naší spravedlnosti je vyznání hříchů. Za
čal jsi neobhajovat svůj hřích a v té chvíli jsi již začal být spravedlivý.
Spravedlivým budeš však až tehdy, až nebudeš mít zálibu v ničemjiném,
až bude vítězně pohlcena smrt, až nebude svádět vášeň, až se nebude
střetávat duše s tělem a krví, až bude konečně vítězství nad nepřítelem.
Tehdy bude dokonalá spravedlnost. Nyní dosud bojujeme. Bojujeme-li,
jsme v aréně. Rány rozdáváme i dostáváme. Kdo však zvítězí, toho vítají.
Vítězí však ten, který to nepřičítá své vlastnísíle, ale Boží pomoci. Proti
nám bojuje pouze ďábel. Jsme-li s Bohem, přemáháme ďábla. Budeš-li
bojovat s ďáblem sám, podlehneš. Nepřítel je vycvičen. Kolik máza se
bou vítězství? Uvažte, kam nás dostal. Abychom se narodili smrtelnými,
vyhnal nás z ráje. Co máme dělat, když on je tak vycvičený? Volejme na
pomoc proti vycvičenému ďáblu Všemohoucího. Aťv tobě přebýváten,
kterého nemožnoporazit, a bezpečně zvítězíš s tím, který vítězí. Koho
přemůže ďábel? V kom nepřebývá Bůh. Jak víte, bratří, Adam v ráji
opovrhl Božím příkazem, pyšně zdvihl svou šíji. A poněvadž chtěl prosa
dit svou vůli a nechtěl se podřídit Boží vůli, ztratil svou nesmrtelnost,
svou blaženost (Gen 3,6). Avšak kterýsi člověk, smrtelník, ač ležel na
smetišti a byl prožrán červy, zvítězil nad ďáblem. Sám Adam zvítězil
v Jobovi, protože Job byl z rodu Adamova. Tedy Adam přemoženýv ráji
zvítězil na smetišti. Když byl v ráji, poslechl Ženu, kterou poslal ďábel.
Když však byl na smetišti, praví Evě: „Mluvilajsi jako jedna z těch nero
zumných žen“ (Job 2,10). Tam poslechl, zde dává odpověď. Když mu by
lo dobře, poslechl ženu. Když byl nemocí zbičován, zvítězil. Proto se,
bratří, zamyslete nad tím, co se nám v tomto listu chce říci.Mámevítězit
nad ďáblem, ale to není možné jen vlastními silami. „Víte-li, Že Bůh je
spravedlivý, vězte, že každý, kdo jedná spravedlivě, je z něho zrozen.“
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Z Boha,z Krista. A v těch jeho slovech „Je z něho zrozen“ je povzbuzení.
Poněvadž jsme se tedy z něho narodili, jsme dokonalí.

4. „Víizte,jakou lásku nám Otec prokázal: díťkami Božími se nazýváme
a také jimi jsme.“

Kdo se jimi nazývají, ale jimi nejsou, cojim prospěje jméno bez obsahu?

Je mnoho křesťanů,kteří ve skutečnosti jimi nejsou. Nejsou tím, čím se
nazývají, to jest, nejsou křesťanyŽivotem, mravy, vírou, nadějí, láskou.
Co však jste zde, bratří, slyšeli? „Vizte, jakou lásku nám Otec prokázal:
dítkami Božími se nazýváme a také jimi jsme.“
„Proto svět nás nezná, poněvadž nepoznal jeho, a svět nás nezná.“ Celý
svět je křesťanskýa celý svět je bezbožný. V celém světě bezbožnía v ce
lém světě zbožní. Jední druhé neznají. Jak neznají? Posmívají se těm,

mi. Každý z vás, který již zbožně žije, který pohrdá světskými věcmi, kte
rý nechce chodit do divadla, který se nechce o nějaké slavnosti opít
a hlavně o některém svátku světce a v svaté dny nechce hřešit, není pro
posměch těm, kteří tak nejednají? Zda by se mu posmívali, kdyby schva
lovali jeho jednání? Proč neschvalují jeho jednání? Svět jej nezná. Kdo
však je ten svět? Obyvatelé světa v stejném smyslu, jako když se říká:
Obyvatelé domu. O tom jsme již často mluvili a neopakujeme vám to
proto, že bychom se na vás zlobili. Již když slyšíte slovosvět ve špatném
smyslu slova, rozumíte tím ty, kteří si zamilovali svět. Zijí, aby milovali
svět, a proto jsou hodni toho jména. Proto svět vás nezná, protože svět
nepoznal jeho. I s Pánem Ježíšem bylo tomu tak. Byl Bohem v lidském
těle, skrytý v lidské slabosti. A proč nebyl poznán? Poněvadž lidem vytý
kal hříchy. Oni tím, že milovali hříchy, nepoznali Boha. Tím, že milovali
co radila bohyně horečky, dopouštěli se bezpráví na lékaři.

5. Co tedy my? Již jsme se narodili z něho, ale protože dosud Žijeme na
dějí, proto říká:

„Miláčkové, nyní jsme božími dítkami.“
Co tedy ještě čekáme, jestliže jsme již Božími dítkami?
„Co jednou budeme, není ještě zjevno“, říká.
Co však budeme jinými než Božími dětmi? Slyšte další slova!
„Víme, že budeme podobní jemu,až to bude zjevno, neboť budeme ho
vidět tak, jak jest.“
Nechť se snaží vaše láska to pochopit. Je to něco úžasného. „Víme, že
budeme podobní, až to bude zjevno, jemu, neboť ho budeme vidět tak,
jak jest.“ Pozorně se zamyslete nad tím slovem „jest.“ Víte, co to slovo
znamená. „Jest“. Nejen se tak nazývá, ale skutečnějest. Je nezměnitel
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ný, je vždy, nezná změny, nezná porušení. Nic nepotřebuje , poněvadžje
dokonalý. Nic mu neschází, poněvadž je věčný. A kdoje to? „Na počátku
bylo Slovo a Slovo bylo u Boha a Bůh byl to Slovo“ (J 1,1). A kdo je to?
„Ač božské přirozenosti, nepokládal za lup to, že je roven Bohu“(Filip.
2,6). Takto Krista v božské přirozenosti, Boží Slovo,jediného Syna Otce,
rovného Otci nemohou špatní vidět. Vzhledem k tomu,že se Slovo stalo
tělem, mohli jej vidět i špatní lidé. V soudný den jej uvidí i špatní, poně
vadž tak přijde soudit, jak přišel, aby byl souzen. V téže podobě jako člo
věk, ale Bůh. Zlořečen každý, kdo se spoléhá na člověka (Jer 17,5). Aby
byl souzen, přišel jako člověk. Aby sám soudil, přijde jako Bohočlověk.
Kdyby jej neviděli, proč by bylo napsáno: „Uvidí, koho ukřižovali“ (Lk
19,37). O bezbožných je totiž napsáno,že jej uvidí a budou zahanbeníi.
Jak jej uvidí bezbožní, až jedny posadí po pravici a druhé po levici? Těm
po pravici řekne: „Pojďte, požehnaní, Otce mého, vládněte královstvím.“
Těm po levici řekne: „Jděte do věčného ohně“ (Mt 25,34). Uvidí přiroze
nost (forma) služebníka; přirozenost Boží neuvidí. Proč? Poněvadž jsou
hříšní. Vždyťsám praví: „Blahoslavení čistého srdce, neboť oni budou vi
dět Boha“ (Mt 5,8). Uvidíte tedy, bratří, něco, co ono oko nevidělo ani
ucho neslyšelo ani lidskou mysl nenapadlo. Uvidíme jakési zjevení pře
vyšující všechnu krásu světa, krásu zlata, stříbra, lesů, polí, krásu moře
a oblohy, krásu slunce a měsíce, krásu hvězd, krásu andělů, krásu, která
převyšuje všechno, protože z této krásy pochází všechno krásné.

6. Co tedy budeme? Kdy to uvidíme? Co je nám slíbeno? „Budeme po
dobniíjemu, neboť ho budeme vidět tak, jak jest.“ Jan to řekl,jak mohl
nejlépe, ostatní aťřekne srdce. Mohl to Jan řícilépe, aby nám přiblížilto
ho, který jest, čijak to můžeme řícímy lidé s nesrovnatelně menšími zá
sluhami než měl Jan? Vraťme se k onomu pomazání, které nás v našem
nitru poučuje a co vyslovitnemůžeme. A protože to hned nemůžeme vi
dět, aspoň si to přejte. Celý život dobrého křesťanaje posvátnou touhou.
Po čem však toužíš, to ještě nevidíš. Avšak tím že po něčem toužíš, stá
váš se schopným ukojit svou touhu,až přijde to, co uvidíš. Chceš ku pří
kladu naplnit nějakou nádobua víš, že věc, kterou tam chceš dát je hod
ně velká. Roztahuješ nádobu,ať se jedná o pytel čiměch činěcojiného,
protože víš, že ta nádoba je malá. Tím že tu nádobu roztahuješ, činíšji
schopnou pojmout do sebe onu velkou věc. Stejně činí i Bůh. Abychom
jej viděli, zvyšuje naši touhu, touhou napíná ducha a tím jej uschopňuje
jej vidět. Bratří,probuďmev sobě touhu, poněvadž se nám splní. Pohled
te na Pavla,jak rozpíná svou nádobu, aby mohl do sebe pojmout, co má
přijít. Ríká totiž: „Ne že bych již dosáhl svého cíle nebo že bych byljiž
dokonalý; bratří,já se nevynáším, že bych již dosáhl cíle.“ Co tedy děláš,
jestližejsi ještě nedosáhl svého cíle? „Jedno však činím: Zapomínaje na
to, co je za mnou,usilují o to, co je přede mnou; k tomucíli se ženu za
odměnou nebeského povolání“ (Filip. 3,14). Řekl o sobě, že usiluje a že
se za tím cílem žene. Cítil, že nestačí na to, aby pochopil, co oko nevidělo
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aní ucho neslyšelo ani lidskou mysl nenapadlo. To je údělem našehoži
vota, že se touhou zdokonalujeme. Avšak svatá touha nászdokonaluje
natolik, nakolik odpoutáme svou touhu od lásky ke světu. Řekli jsmejiž
někde: Vylej, cos nalil. Máš se naplnit dobrem, vylej tedy zlo. Mysli si, že
Bůh tě chce naplnit medem. Máš-li v sobě plno octa, kam uložíš med?
Nutno vylít, co bylo v nádobě. Nutno nádobu vyčistit. Nutno ji vyčistit,
1 když to dá hodně práce a třeba i potu. Zlobme se, mluvme o zlatu,
mluvmeo vínu. Co nemožnovyjádřit slovy a co chcemeříci, to se nazývá
Bůh. A co říkáme Bůh. Co jsme to řekli?Tři hlásky a to je vše, co očeká
váme? Co jsme tedy schopni říci, to je nedostatečné. Otevřme se mu,
aby, až přijde,nás naplnil. Budeme mu totiž podobní, neboť ho budeme
vidět tak, jak jest.

7. „A každý, kdo má tuto naději v něho.“

Vidíte, že nám dal naději. Vidíte, jak apoštol Pavel vyjadřuje stejnou
myšlenku jako tento apoštol, když říká:„Dosud jsme dosáhli spásy jen
v naději. Naděje, kterou je vidět, není naděje, neboťjak může někdo dou
fat v to,co vidí? Ale očekáváme-li s nadějí to, co nevidíme, očekáváme to
trpělivě“(Ř 8,24).Trpělivostje školou touhy. Čekej, neboť i On čeká.Jdi
trvale za svýmcílem a dojdeš k němu. On tě neopustína té cestě. Pohled
te!
„A každý, kdo má tuto naději v něho, posvěcuje se, jak i On je svatý.“
Vidíte, že neodstranil svobodné rozhodování. „Posvěcuje se“, řekl.Kdo
nás posvěcuje, ne-li Bůh? Ale Bůh tě neposvětí, nechceš-li. Tedy dáváš-li
svou vůli v soulad s Bohem, posvěcuješ se. Posvěcuješ se ne svou vlastní
mocí, nýbrž Tím, který přichází, aby v tobě přebýval. Přece však, protože
jednáš trochu z vlastního rozhodnutí, máš na tom i ty svůj podíl. Proto
i ty máš na tom svůj podíl, abys mohlříci, jako je tomu v žalmu: „Tys má
pomoc, nezavrhuj mne“ (Z 26,9). Ríkáš-li „Pomáhej mi“, jednáš i ty, ne
boť neděláš-li nic, jak On ti může pomáhat.

8. „Každý kdo hřeší, jedná nespravedlivě.“

Ať nikdo neříká: Něco jiného je hřích a něco jiného nespravedlnost.
ACnikdo neříká: Jsem hříšník, ale nejsem nespravedlivý. „Každý, kdo
hřeší, jedná nespravedlivě.“
„Hřích je přece nespravedlnost.“
Co si tedy počneme, když máme hříchy ajsme nespravedliví? Slyš, co ří
ká!
„A víte, že On se zjevil, aby sňal naše hříchy a že na něm není hříchu.“
Ten který je bez hříchu, přišel odstranit hřích. Kdyby na něm bylo hří
chu, musil by být toho hříchu zbaven sám a neodstraňoval by jej. „Kdo
v něm zůstává, nehřeší.“
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V jaké míře v něm zůstává Bůh, v takové míře nehřeší.
„Kdo hřeší, neviděl ho ani ho nepoznal.“ To jsou závažná slova. „Kdo
hřeší, neviděl ho a ani ho nepoznal“. Není divu. Nevidímejej, ale uvidí
me jej. Nepoznali jsmejej, ale poznáme jej. Věřímev toho, koho jsme
nepoznali. Ci snad jsmejej poznali vírou a jeho podobu jsme nepoznali?
Avšak vírou jej i vidíme 1poznáváme. Jestliže totiž dosud jej nevidívíra,
proč se nazýváme osvícení (illuminati)? Je osvícení skrze víru a je osví
cení tím, že něco vidíme. Teďžijeme ve víře, nikoli v patření na Boha
(2 K5,7). Tedy i naše spravedlnostje z víry,ne z patření na Boha. Naše
spravedlnost bude dokonalá teprve tehdy, až přímo uvidíme Boha. Ted
máme tuto spravedlnost z VÍTY,poněvadž „spravedlivý Žije z víry“
(Ř 1.17).Apoštol říká:„Kdo v něm zůstává, nehřeší, a kdo hřeší, neviděl
ho a ani ho nepoznal.“ Ten kdo hřeší, nevěří. Věří-li však, nehřeší.

9. „Ditky, aťvás nikdo nesvádí. Kdo jedná spravedlivě, je spravedlivý, jak
1 On je spravedlivý.“

Když slyšíme, že jsme spravedlivíjako je On, to se nemusíme považovat
za rovné Bohu? Musíme vědět, co znamená ono „jako“. Před tím totiž
řekl: „Posvěcuje se, jako 1On je svatý.“ To je tedy naše bezhříšnost na
prosto stejná jako bezhříšnost Boha a naše spravedlnost jako spravedl
nost Boha? Kdo by tohle tvrdil. Slovo „jako“ neznamená vždy rovnost.
Někdo by si ku příkladu chtěl podle velkého paláce udělat menší, ale od
povídající rozměry velkému, takže by třeba dvojnásobné délce než je šíř
ka u velkého odpovídala též dvojnásobná délka k šířceu malého. Na prv
ní pohled se zdá, že jej zhotovil ku příkladu v poměru 100 : 30 loktům.
Není tedy stejný. Vidíte, Že slovo „jako“ neznamená naprostou rovnost
a stejnost. Pohleďte ku příkladuna tvářčlověkaa na jeho obraz v zrcadle.
Tvářje v zrcadle, tvářje součástí těla. Obraz je napodobením, tvář sku
tečností. A co říkáme? Oči mám zde, mám je i v zrcadle; uši mám zde
1tam. Skutečnost je zcela odlišná. Slovo „jako“ označuje podobnost. Te
dy i myjsme obrazem Boha. Ne takovým, jakým je Syn rovný Otci. Přece
však kdybychom nebyli aspoň trochu jako On, nemohli bychom být po
važováni za jemu podobné. Tedy očisťujenás, jako i Onje čistý. On však
je čistý věčně, my vírou. Jsme spravedliví, jako 1On je spravedlivý. On
všakje spravedlivý svou neměnou věčností, my jsme spravedliví svou ví
Touv toho, kterého nevidíme, ale kterého někdy uvidíme. Až bude naše
spravedlnost dokonalá, až budeme rovnými andělům, ani tehdy se mu
nebudeme moci rovnat. Jak tedy je mu člověkvzdálen teď, když ani po
tom se mu nebudeme moci rovnat?
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10. „Kdo hřeší, je z ďábla, neboť ďábel hřeší od počátku.“ Víte, že tím „je
z ďábla“ chce říci: tím že napodobuje ďábla. Dábel nikoho nestvořil, ni
koho nezrodil, nikoho neučinil. Kdo však napodobuje ďábla, jako by se
z něho zrodil, stává se synem ďábla tím, že jej napodobuje, ne že by jej
ďábel zrodil. Jak jsi synem Abraháma? Zdaž tě zrodil Abrahám? Zidé,
Abrahámovi synové, protože nenapodobovali Abrahámovuvíru, stali se
syny ďábla. Narodili se z Abrahámovatěla. Abrahámovuvíru však nena
podobili. Poněvadž nenapodobili víru Abraháma, ztratili dědictví, ač se
z něho narodili. Ty sesz něho nenarodil a přeceses stal jeho synem. Stal
ses jím proto, že jsi napodobil Abrahámovu víru. A budeš-li napodobo
vat ďábla - on se s hříšnou pýchou postavil proti Bohu - budeš synem
ďábla tím, že jej napodobuješ, ne že tě stvořil nebo zrodil.

11. „Proto se zjevil Boží Syn.“

Nuže, bratří, všichni hříšníci, pokud jsou hříšníky, se narodili z ďábla.
Adama stvořil Bůh. Když však Adam poslechl ďábla, narodil se z ďábla.
Jaký byl, takové také všechny stvořil. Narodili jsme se v žádostivosti
a dříve než jsme zhřešili, rodíme se z onoho Adamovatrestu. Vždyť
jestliže se nerodíme bez hříchu, proč se spěchá s dětmi ke křtu, aby byly
zproštěny viny? Bratří,myslete tedy na dvě narození: Na zrození z Ada
ma a z Krista. Dva lidé: Jeden pouze člověk, druhý Bohočlověk. Skrze
pouhého člověkajsme hříšníky, skrze Bohočlověkajsme ospravedlňová
ni. První narození nás přivedlo k smrti, druhé nás pozdvihlo k životu.
První narození vleče s sebou hřích, druhé nás zbavuje hříchu. Proto při
šel Kristus člověk, aby zničil hříchy lidí. „Proto se zjevil Boží Syn, aby
zničil ďáblovo dílo.“

12. Ostatní, abych vás nezatěžoval, přenechávám vaší lásce. Je tu ještě
otázka, kterou hodláme vysvětlit: Proč si říkáme hříšníci. Je totiž lhářem,
kdo o sobě tvrdil, že je bez hříchu. I v tomto Janově listu nacházímeslo
va „Rekneme-li, že nemáme hříchu, sami sebe klameme.“ Musíte se pa
matovat na ta slova „Rekneme-li, že jsme bez hříchu, sami sebe kKlameme
a není v nás pravdy“ (J 1,8). A dále slyšíš:

„Kdo se zrodil z Boha, nehřeší; kdo hřeší, neviděl Boha ani ho nepoznal;
kdo hřeší je z ďábla.“ Hřích nepochází od Boha. To nás opět děsí. Jak
jsme se narodili z Boha a proč o sobě říkáme,že jsme hříšníci?A co půso
bí v dětech ty svátosti? Co řekl Jan? „Kdo se narodil z Boha, nehřeší.“
Týž Jan řekltaké: „Rekneme-li, že jsme bez hříchu, sami sebe klameme
a není v nás pravdy.“ To je závažná a nesnadná otázka. Vaši lásku na ni
upozorňuji a zítra ve jménu Pána, dopřeje-li to, bychom ji vysvětlili.
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5. TRAKTÁT

1. Prosím vás, poslouchejte pozorně, poněvadž látka, kterou probíráme,
není nejlehčí. Nepochybuji, že jste včera pozorně poslouchali a že i dnes
budete pozornými.
V tomto listě říká:„Rekneme-li, že jsme bez hříchu, sami sebe klameme
a není v nás pravdy“(1,8). A to není malý problém. Jak se zachováčlo
věk, když uslyší tyto dvě věty v témže listu? Přizná-li, že je hříšníkem, má
strach, aby mu někdo neřekl: Nenarodil Ses z Boha, protože je psáno:
„Kdo se zrodil z Boha, nehřeší.“ Řekne-li však, že je spravedlivý a že ne
má hřích,dostane ránu druhou větou z téhož listu: „Řekneme-li, žejsme
bez hříchu, sami sebe klameme a není v nás pravdy.“ Tedy člověkv této
situaci neví, co by řekl, co by vyznal, k čemu by se přihlásil. Prohlásit se
za bezhříšného,je nebezpečné. A nejen nebezpečné, ale je to 1lež. „Kla
meme sami sebe a není v nás pravdy, řekneme-li, že jsme bez hříchu.“
Kéž bys neměl hřích a kéž bys to mohlříci. Řekl bys pravdu a bylo-li to
pravda, nemusil by ses bát, že by v tom byla i špetka špatnosti. Špatně
však děláš, říkáš-li,že mluvíš lež.“ Není v nás pravdy, řekneme-li, Žejsme
bez hříchu“„říkáJan. Neřekl: Bylijsme bez hříchu, aby se snad nezdálo,

kdy se zrodil z Boha, začalje nemíti. Kdyby tomu tak bylo, netrápil by
nás ten problém. Mohli bychom říci:Bylijsme hříšníky, ale teď jsme o
spravedlněni. Měli jsme hřích, ale teď už jej nemáme. Toto Jan neříká.
Ale co? „Rekneme-li, že jsme bez hříchu, sami sebe klameme a není
Vnás pravdy.“ Za chvíli zase: „Kdo se zrodil z Boha, nehřeší.“ Zda se sám
Jan nezrodil z Boha? Jestliže Jan, o kterém jste slyšeli, že spočívalnapr
sou Pána, se nezrodil z Boha, odváží se někdo o sobě prohlašovat, že se
zrodil z Boha, zatím co Jan, který směl spočinout na hrudi Pána, toho ho
den nebyl? Toho, kterého Pán miloval víc než ostatní (J 13,23),toho jedi
ného nezrodil z Ducha?

2. Teď dávejte pozor na ta slova. Dosud mluvím o obtížích přivysvětlení
těch slov. Modlete se za nás i za sebe, aby Bůh nám umožnil to vysvětlit
a aby pro někoho nebylo jeho slovo příčinou zkázy. Boží slovoje hlásáno
a sepsáno proto, aby bylo lékem a přinášelo spásu, aby zachraňovalo. Jan
říká:„Každý kdo hřešíjedná nespravedlivě.“ Slova „kdo hřeší“ a jedná
nespravedlivě“ od sebe neodděluj. Hřích je nespravedlnost. Neříkej:
Jsem hříšník, ale nejsem nespravedlivý. Hřích je nespravedlnost.
„Víte, že On se zjevil, aby sňal naše hříchy a že na něm není hříchu.“
A co nám to pomůže, že přišel bez hříchu?
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„Nehřeší, kdo v něm zůstává; kdo hřeší, neviděl ho ani ho nepoznal. Dít
ky, aťvás nikdo nesvádí! Kdo jedná spravedlivě,je spravedlivý, jak i On je
spravedlivý.“
Již jsme řekli, že ono „jak“ značí podobnost, ne rovnost.
„Kdo hřeší,je z ďábla; neboť ďábel hřeší od počátku.“ A my jsme k tomu
dodali, že ďábel nikoho nestvořil ani nezrodil, ale že ti kteříjej napodo
bují, jako by se z něho zrodili.
„Proto se zjevil Boží Syn, aby zničil ďáblovo dílo.“
Abychom byli zbavení hříchů, přišel tedy ten, který nemá hřích.
Potom pokračuje:
„Kdo se zrodil z Boha, nehřeší, neboťjeho símě zůstává v něm a nemůže
hřešit, poněvadž se zrodil z Boha.“
Hodně nadsadil. Snad ono „nehřeší“ se týká jen některého hříchu, ne
každého hříchu. „Kdo se zrodil z Boha, nehřeší“ rozuměj tím nějaký ur
čitý hřích, kterého se nemůže dopustit člověk, který se zrodil z Boha.
A takovým hříchem je ten, kterého by se někdo dopustil, spáchá-li
1ostatní. Co je hřích? Jednat proti přikázání. Jaké je to přikázání? „Nové
přikázánívám dávám, abyste se navzájem milovali“ (J 13,34).Dávejte po
zor! Toto Kristovo přikázání se nazývá láska. Láskou se zahlazují hříchy.
Jestliže se toto přikázánínezachová, je to jednak těžký hřích, jednak je
zdrojem všech hříchů.

3. Bratří, dávejte pozor! Rekli jsme něco, či ti, kdo to dobře pochopili,
mají problém vyřešen. Nepokračujeme snad v cestě s těmi rychlejšími?
Zkrátka nepřijdou ani ti, kteříjdou pomaleji. Uvažujme o tom tak, aby to
všichni pochopili. Myslím, bratří, že každý, kdo uváženě vstupuje do
církve, kdo nehledá v církvihmotný prospěch, kdo nevstupuje proto, aby
dosáhl nějakého světského postavení, nýbrž proto, aby dosáhl slíbené
věčnosti, má starost o svou duši. Proto je nutné, aby myslel nato, jakou
jde cestou, aby se nezastavoval, nevracel se a myslel i na to, že svou váha
vostí by nemusil dojít k cíli. Kdo tedy myslí na svou duši, aťje rychlý či
pomalý, aťse nevzdává. Rekl jsem to proto, že „kdo se zrodil z Boha, ne
hřeší“,bymožná tím někdo rozuměljen nějaký hřích. To by odporovalo
slovům „Rekneme-li, Že jsme bez hříchu, sami sebe klameme a není
Vnás pravdy.“ Takto tedy možno vyřešit problém. Existuje jakýsi hřích,
kterého se nemůže dopustit ten, kdo se zrodil z Boha. Kdyžse jej nedo
pustí, odpuštějí se (mu) ostatní hříchy. Když se jej dopustí, potvrzují se
jím ostatní. Který je to hřích?Jednat proti novému přikázání,proti nové
mu zákonu. „Nové přikázání vám dávám, abyste se navzájem milovali.“
Kdo jedná proti lásce (charitas) a proti bratrské lásce (dilectio), aťse ne
odvažuje o sobě tvrdit, že se narodil z Boha. Kdo miluje bratry, pro toho
jsou jisté hříchy,kterých se nemůže dopustit a zvláště ne, aby nenáviděl
bratra. A co se stane s ostatními hříchy, když je řečeno „Rekneme-li, že
jsme bez hříchu, sami sebe klameme a není v nás pravdy?“ Nechť uslyší
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každý z jiného místa Písma toto ubezpečení: „Láska překrývámnožství
hříchů“ (1 P 4,8).

4. Doporučujeme tedy lásku. Lásku doporučuje tento list. Na co jiného
se ptal po zmrtvých vstání Pán Petra, ne-li: „Miluješ mne?“ A nebylo
dost na tom, že se ptal jednou. Ptá se po druhé, potřetí. Na nic jiného se
neptá. Po třetí otázce se Petr zarmoutil, jako by mu Pán nevěřil,jako by
nevěděl, co se děje v jeho duši. Přesto Pán po prvé, po druhéi po třetí se
jej ptá na totéž. Třikrát zapřel strach, třikrát vyznal lásku. Nuže, Petr mi
luje Pána. Jak osvědčí svou lásku k Pánu? I žalmista praví v žalmu pln
vzrušení: „Cím se odplatím Hospodinu za všechno, co mi prokázal?“
Ten, který to v žalmuříkal, měl na mysli dobrodiní, kterých se mu v tako
vé míře dostalo od Pána. Hledal, čím by se Bohu odměnil, a nenacházel.
Co bys totiž chtěl dát Bohu, to jsi od něho dostal. A co nachází, že by
mohl dát? Bratří,jak jsme řekli, tím co od Boha dostal, se chceodvděčit.
„Vezmu kalich spásy a budu vzývat jméno Hospodinovo“ (Z 115,12).
Kdo mutotiž dal kalich spásy ne-li ten, jemuž se chtěl odvděčit?Avšak
přijmout kalich spásy a vzývat Hospodinovo jméno znamená být plný
lásky. A být tak plný lásky, že nejen nebudeš nenávidět bratra, ale jsi též
připraven zemřít za bratra. To je dokonalá láska, že jsi ochoten zemřít za
bratra. Takovou lásku projevil sám Pán. Zemřel za všechny. Modlil se za
ty, kteříjej křížovali: „Odpusťjim, Otče, neboť nevědí co činí“ (Lk 23,43).
Kdyby však to učinil pouze On, kdyby neměl žáky, nebyl by učitelem.
I učedníci ho následovali. Byl kamenován Stěpán a na kolenou prosil:
„Pane, nepokládej jim to za hřích“ (Sk 7,59). Milovalty, kteříjej zabíjeli.
Umíral za ně. Slyš apoštolaPavla! „Sám sebe vydám za vaše duše“, praví
(K 2, 13,15). Pavel byl mezi těmi, za které se modlil Štěpán, když umíral
pod jejich rukama. Tedy toto je dokonalá láska. Ale zdaj je již dokonalá,
jak se narodí? Rodí se, aby se zdokonalovala. Když se narodila, musí se
živit. Tím, že se Živí, sílí. AŽ bude silná, pak se zdokonaluje. A co říká,až
bude dokonalá? „Pro mne život je Kristus a smrt zisk. Toužil jsem odejít
a být s Kristem, to by bylo mnohem lepší, avšak zůstat na živuje potřeb
nější pro vás“ (Filip. 1,23). Kvůli těm chtěl žít, za které byl ochoten ze
mřít.

5. Jak poznáte pravou lásku, kterou neposkvrní ani se proti ní neprohřeší
ten, který se narodil z Boha? Pán říkáPetrovi: „Miluješ mne?“, Petr od
povídá: „Miluji“. Neřekl: Miluješ-li mne, tak mne následuj. Pán, dokud
měl smrtelné tělo, měl hlad, žíznil. V době, kdy hladověla žíznil, po hos
tině jej přijímali. Jak čteme v evangeliu (Lk 8,2), posluhovali mu tím, co
měli. Po hostinějej přijalZacheus. Protože Zacheus přijal lékaře, byl u
zdraven. Z jaké nemoci byl uzdraven? Z lakoty. Byl velmi bohatý, byl ná
čelníkem celníků. Všimněte si uzdraveného z lakoty. „Polovinu svého
majetku dávám chudým“, praví, „a ošidil-li jsem někoho, nahradím
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čtvernásobně“ (Lk 19,8). Tu druhou polovinu si nenechal pro sebe, ale
aby zaplatil, k čemuse zavázal. Tedy tehdy přijalpo hostině lékaře,poně
vadž tělo Pána potřebovalo jídlo, a tuto úsluhu mu lidé poskytovali.
Chtěl jim tak dát příležitost.Pomáhal jim, ne oni jemu. Když musloužili
andělé, potřebovaljejich pomoci? Ani jeho služebník, jemuž po havranu
posílal chléb a maso, tehdy nepotřeboval, aby se dal živit od lidí, a přece,
aby se dostalo požehnání zbožné vdově, je k ní poslán Boží služebník,
dává se vdovouživit, ačjej ŽivilBůh (3 Král, 4-9). Ti, kdo myslí na bídu
Božích služebníků, měli by jim pomáhat. Už kvůli odměně, kterou Pán
jasně ohlásil. „Kdo přijímá spravedlivého proto, že je spravedlivý, dosta
ne odplatu spravedlivého; kdo však přijímáproroka proto, že je prorok,
dostane odplatu proroka; a kdokoli podá pít jednomuz těchto nejmen
ších číši studené vody proto, že je můj učedník, vpravdě pravím vám, ne
přijde o svou odplatu“ (Mt 10,41). I kdybytakto pomáhali, přece to ne
možno dát tomu, který vstoupí na nebesa. Cím se Petr, který miloval Pá
na, mu mohl odvděčit? Slyš, čím! „Pas mé ovce.“ To znamená: Udělej
pro své bratry to, co já dělal pro tebe. Všechny jsem vykoupil svou krví.
Aby ostatní měli ve vás vzor, neváhejte zemřít pro pravdu.

6. Jak jsme, bratří, řekli,to je dokonalá láska. Kdo se zrodil z Boha, tenji
má. Nechť vaše láska dá pozor, co chci říci.Nuže, pokřtěný člověk přijal
svátost zrození. Obdržel svátost, veliké, božské, svaté a nevýslovnéta
jemství. Uvaž jaké: Tím že svátost zahlazuje všechny hříchy, vytváříno
vého člověka. Přece však nechť takový člověk nahlédne do svého srdce,
zda se tam opravdu stalo to, co se stalo s člověkem, zda je opravdu no
vým člověkem. Nechť se podívá, jestli tam má lásku, a teprve potom mů
že říci:Narodil jsem se z Boha. Jestliže je nemá, má sice vtisknuté zna
mení, ale je zběhem. Nechť málásku, jinak aťo sobě neříká, že se zrodil
z Boha. Ale já jsem obdržel svátost, namítne. Slyš Apoštola: „Kdybych
znal všechna tajemství a kdybych měl všechnuvíru, že bych hory přená
šel, kdybych však lásky neměl, ničím nejsem“ (1 K 13,2).

7. Jestli si pamatujete, kdyžjsmezačali číst tento list, Jan nám nic tak ne
doporučuje jako lásku. I když se zdá, že mluví o zcela něčem jiném, vždy
se k tomuvrací. Aťřekne cokoli, vše se snaží stačit na tuto lásku. Pohled
me, jestli 1 zde to činí!
„Kdo se zrodil z Boha, nehřeší.“ o
Ptámese, coje hřích.Promyslíš-livšechno, budesi Jan tím „Rekneme-li,
že jsme bez hříchu, sami sebe klameme a není v nás pravdy“ odporovat.
Tedy nechť řekne, co je hřích. Nechť nás poučí, abych snad náhodou ne
řekl, že hřích je porušením lásky.Před tím přece řekl „Kdo svého bratra
nenávidí, je ve tměa Žijeve tmě a neví, kam jde, neboť tma mu oslepila
oči“ (2,11). Snad řeklpozději něco o lásce. Vidíte, že je to uzavřený kruh.
„Kdo se zrodil z Boha, nehřeší, neboť jeho símě zůstává v něm.“ Símě
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Boží, slovo Boží. Proto Apoštol říká: „Skrze evangelium jsem vás zplo
dil“ (1K 4,15). „A nemůže hřešit, protože se zrodil z Boha.“ Nechť to po
ví a Vizme, v čem nemůže hřešit.
„Podle toho možno poznat dítky Boží a dítky dáblovy.“
„Kdo nejedná spravedlivě, není z Boha, stejně jako ten, kdo nemiluje
svého bratra.“
Jistě je již jasné, proč říká„Kdo nemiluje svého bratra.“ Jedině láska tedy
rozlišuje Boží syny od synů ďábla. Nechť se všichni poznamenají zname
ním Kristova kříže. Nechť všichni odpovědí „Amen.“ Nechť všichni za
zpívají Aleluja. Nechť se dají všichni pokřtít. Nechťjdou do kostela, aťvy
tvoří stěny basilik. Boží synové se odlišují od synů ďábla jen láskou. Kdo
mají lásku, narodili se z Boha. Jasná známkarozdílu. Měj si co chceš, ne
máš-li lásku, nic ti to neprospěje. I kdybys nic jiného, měj lásku, a naplnil
jsi Zákon. „Kdo miluje bližního, splnil Zákon“ a „Vyplněním zákonaje
láska“, praví Apoštol (R 13,8,10).Myslím, že je to ona perla, kterou podle
evangelia hledal obchodník a našel jednu, pro kterou všechno prodal
a koupil ji (Mt 13,46).Tvou drahocennou perlou je láska, bez níž, aťmáš
cokoli, nic neprospěje. Máš-li jenom ji postačí ti to. Teď vidíš vírou, teh
dy uvidíš tvářív tvář. Milujeme-li Boha, ačjej nevidíme, jak nás obejme,
ažjej uvidíme. Ale kde se musímecvičit? V bratrské lásce. Můžešsi říci:
Boha jsem neviděl. Zda mi můžeš říci:Neviděl jsem člověka?Miluj brat
ra. Budeš-li milovat bratra, kterého vidíš, současně uvidíš 1Boha, protože
uvidíš samu lásku a uvnitř sídlí Bůh.

8. „Kdo nejedná spravedlivě, není z Boha, stejně jako ten, kdo nemiluje
svého bratra. Neboť to je ta zvěst.“
Pohleď, čeho se dovolává!
„Neboť to je ta zvěst, kterou jste slyšeli od počátku: vzájemná láska.“
Prozradil nám, proč to řekl. Kdo jedná proti tomuto přikázání, strašlivě
hřeší, a kdo se dopouštějí tohoto hříchu, nezrodili se z Boha.
„Ne jako Kain, jenž byl ze zlého ducha a zabil svého bratra. A proč zabil?
Poněvadž jeho skutky byly zlé, kdežto skutky jeho bratra byly spravedlivé.“
Kde je závist, tam nemůže být bratrská láska. Nechť vaše láska dá pozor!
Kdo závidí, ten nemiluje. Dopouští se stejného hříchujako ďábel, poně
vadž ďábel svou závistí zabíjel. Podlehl a závidí tomu, kdo obstál. Proto
nechtěl připustit, aby on sámpodlehl. Zapamatujte si z toho Janova do
datku, že v lásce nemůže být nenávisti. Znáš dobře chvalozpěv na lásku:
Láska nezávidí“ ( 1 K 13,4). U Kaina nebylo lásky. A kdyby nebylojí ani
Abela, nepřijal by Bůh jeho oběť. Když totiž oba přinášeli oběť,jeden
z plodů země, druhý ze stáda svých ovcí, myslíte si, bratří, že Bůh nestál
o plody zeměa stál o prvotinu z ovcí. Bůh se nedívá, co dáváš, ale jak to
dáváš. Když viděl, že Abel to obětuje s láskou, přijaljeho oběť.Když vi
děl, že Kain to dává nerad, odvrátil své oči od jeho oběti. Tedy dobré
skutky Abelovy nazývá Jan láskou, špatné skutky Kainovy nazývábratrs
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kou nenávistí. Máloje, že nenáviděl bratra. Závidělmu ijeho dobré skut
ky. Nechtěl jednat jako Abel a rozhodl se zabíjet. A tím se ukázalo, kdoje
Boží spravedlivec. Tak, bratří moji, se od sebe rozeznávají lidé. Nesuďte
podle toho, co říkájazyk, ale skutky a srdce. Kdo nepomáhá svým brat
řím, ukazuje, jaký je člověk. Ve zkouškách se ukáže kvalita lidí.

9, „Nedivte se, jestliže vás svět nenávidí.“
Nevysvětlovalijsme dost často, co znamená svět? To není nebe ani země
ani to, co Bůh stvořil, nýbrž světem jsou ti, kdo milují svět. Některým
jsem asi nepříjemný, když to často opakuji. Zbytečně to neopakuji, pro
tože bych nechtěl, kdybych se na to zeptal, aby mi na to neodpověděli.
Tedy stálým opakováním se aspoň něco vryje do paměti. Co je svět? Svět
ve špatném smyslu, milovníci světa. Svět v dobrém smyslu slova nebe,
země, Boží díla. Proto se říká“„A svět povstal skrze něj“ (J 1,10). Světem
je též celý svět,jak napsal Jan: „Onje smírnou obětí nejen za naše hříchy,
nýbrž i za hříchy celého světa“ (1J 2,2). Světem nazývá všechnyvěřící po
celém světě. Světem ve špatném smyslu jsou ti co milují svět. Kdo milují
svět, nemohou milovat bratra.

10. „Jestliže svět nás nenávidí. My víme.“
Co víme? „Ze jsme přešli ze smrti do života.“ Proč to víme?
„Protože milujeme bratry.“
Neptej se nikdo člověka,zeptej se svého srdce. Nalezneš-li tam bratrskou
lásku, buďjist, že jsi přešel ze smrti do života. Již jsi po Boží pravici. Ne
mysli na to, že Božísláva je ještě zahalena. Až Pán přijde,bude odhalena
jeho sláva. Zije, ale dosud jakoby v zimě. Zije kořen, ale větve jako by by
ly suché. Uvnitřje dřeň,je živá. Uvnitřjsou zárodky listů, uvnitř jsou zá
rodky plodů. Jen čekají na léto. Tedy „my víme, že jsme přešli ze smrti
do života, protože milujeme bratry. Kdo nemiluje, zůstává ve smrti.“ Ne
myslete si, bratří, že to nic není nenávidět či nemilovat. Slyšte další slo
va!
„Každý, kdo nenávidí svého bratra, je vrah.“
Nepovažoval-li za nic nenávist vůči bratru, zda nebude ve svém srdcitaképovažovatzanicvraždu?Ještěnepozdvíhlsvouruku,abyzabila jižjej
Pán považuje za vraha. Onen člověk žije a již tento je považován za vra
ha.“ Každý, kdo nenávidí svého bratra, je vrah. A víte, že žádný vrah ne
má v sobě věčně trvající Život.“

11. „Z toho jsme poznali Lásku.“
Mluví o dokonalé lásce, o takové, kterou jsme vám doporučovali. „Z toho
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jsme poznali lásku Boží, že On položil svůj život za nás. Také my máme
za bratry život položit.“
Nuže proto „Petře, miluješ mne? Pas mé ovce.“ Má pást jeho ovce tak, že
1svůj Životdá za ovce. Proto hned nato řeklPetrovi: „Kdyžjsi byl mladší,
opásal ses a chodil, kam jsi chtěl. Až však zestárneš, pozvedneš své ruce
a jiný tě opáše a povede, kam nechceš. Těmi slovy - říká Jan —-chtěl na
značit, jakou smrtí oslaví Boha“ (J 21,15-ů9). Tam tomu, komuřekl „Pas
mé ovce“ chtěl připomenout, že má za své ovce položit i život.

12. Bratří,kde začíná láska? Dávejte trochu pozor. Slyšelijste, čím vrcho
lí. Jaká má býtta láska a kam až má jít, to Pán uvedl v evangeliu: „Větší
lásky nemá nikdo nad tu, kterou má ten, kdo dává svůj Životza své přáte
le“ (315,13). V evangeliu ukazuje dokonalou lásku, zde ji požaduje. Vy se
však optáte: Kdy můžeme mít tuto lásku?Nelam hned nad sebou hůl.
Snad se již zrodila, ale není ještě dokonalá. Zivji, aby nezanikla. Ale ty se
mne zeptáš: A jak to poznám? Slyšeli jsme, v čem vyúsťuje. Slyšme, jak
začíná. Jan říká dále:
„Kdo však má statek tohoto světa a vidí svého bratra trpět nouzi a zavře
před ním své srdce, jak může být v něm Boží láska?“ Nuže, kde začíná
láska. Nedovedeš-li ještě zemřít za bratra, jsi již schopen dát bratru z to
ho, co máš. Láskaať již buší na tvé srdce. Nechlub se tím, co děláš, ale
dělej to s přemírou laskavosti. Mysli na toho, který je v nouzi. Nemůžeš
-li dát bratru z toho, co máš, můžeš dát za bratra život? V tvém klíně leží
peníze, které ti mohouvzít zloději. A kdybyje zloději nevzali, necháš je,
až budeš umírat i kdyžjsi je měl po celý život. Co tedy uděláš? Tvůj bratr
hladoví, trpí nouzí, snad se chce oběsit, snad jej sužuje věřitel.On nemá,
máš ty. On je tvým bratrem. Obajste byli stejně vykoupení stejnou ce
nou, oba jste vykoupení Kristovou krví. Nuže, Jsi-li milosrdný, máš sta
tek tohoto světa. Snad řekneš: A týká se to mne? Aby netrpěl, mám mu
dát své peníze? Jestliže by tak mluvilo tvé srdce, není v tobě láska Otce.
Jestli není v tobě láska Otce, nezrodil ses z Boha. Jak se můžeš potom
honosit, že jsi křesťanem?Podle jména jím jsi, ale nikoli podle skutků.
Půjdou-li za jménem skutky, nechť tě kdokoli nazývá pohanem, skutky
dokazuješ, že jsi křesťanem.I kdyby tě všichni nazývali křesťanem,coti
pomůže jméno, kde chybí skutky? „Kdo má statek tohoto světa a vidí
svého bratra trpět nouzí a zavřepřed ním své srdce, jak může být v něm
Boží láska?“ A Jan pokračuje: „Dítky, nemilujte slovem ani jazykem,
nýbrž skutkem a v pravdě.“

13. Bratřímoji, myslím, že je nám jasné velké a nutné tajemství svátosti.
Celé Písmo ukazuje, co dokáže láska, ale nevím, kde více než v tomtolis
tu. Velmi vás prosím v Pánu: Zapamatujte si, co jste slyšeli, přicházejte
pozorně a vyslechněte až dokonce výklad tohoto listu. Otevřete však srd
ce dobrému semeni, vytrhejte trní, aby nebylo ve vás udušeno to, co tam
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bylo zaseto, ale aby lépe rostlo, aby měl radost Hospodářa připravilvám
sýpku připravenou pro obilí a ne oheň připravený pro plevy.
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6. TRAKTÁT

1. Jestli si pamatujete, skončili jsme včera řeču slov, která jistě musila
a musí utkvět ve vašem srdci. Slyšeli jste nakonec: „Dítky, nemilujeme
slovem ani jazykem, nýbrž skutkem a v pravdě.“ Potom pokračuje:
„A potom poznáme, že jsme z pravdy a tím upokojíme předním své srd
ce, aťnás naše srdce obviňuje z čehokoli, nechť Bůh je větší než naše srd
ce a ví všechno.“
Rekl: „Nemilujme slovem ani jazykem, nýbrž skutkem a v pravdě.“ Ptá
me se, podle jakého skutku a podle jaké pravdy se pozná ten, kdo miluje
Boha nebo kdo miluje bratra. Jan již předtím řekl,kam ažjde láska. I Pán
to říkáv evangeliu. „Větší lásky nemá nikdo nad tu, kterou má ten, kdo
dává svůj Život za své přátele“ (J 15,13). Jan řekl toto: „Jako On položil
svůj život za nás, také my mámeza bratry položit život.“ To je dokonalá
láska, větší již nemůže být. Poněvadž však u všech není dokonalá, nesmí
ztrácet naději, nemá-li tuto dokonalou lásku. Jestliže se již zrodila, nechť
ji zdokonaluje. Jestliže se zrodila, musíji Živita tak přivéstk dokonalosti.
Ptali jsme se, čím láska začíná a hned shledáváme:
„Kdo má statek tohoto světa a vidí svého bratra trpět nouzi a zavřepřed
ním své srdce, jak může být v něm láska Otce?“
Tedy zde, bratří, začíná tato láska, když ze svých přebytků člověk dává
strádajícímu a ocitnuvšímu se v nějakých nesnázích. Tím, čeho má do
statek, zbavuje bratra trápení. Zde je začátek lásky. A jestliže se pak Živíš
Božím slovem a nadějí v budoucí život, dosáhneš takové dokonalosti, že
budeš ochoten dát za své bratry život.

2. Protože však mnoho takového dělají ti, kteří mají jiné úmysly a kteří
nemilují bratry, zeptejme se svědomí. Jak dokážeme, že mnoho takové
ho dělají ti, kteří nemilují bratry? Kolik heretiků schismatiků o soběříká,
že jsou mučedníky? Myslí si, Že dávají Život za své bratry. Kdyby dávali
Život za bratry, neoddělovali by se od bratrského společenství. Rovněž
kolik je těch, kteří mnoho rozdávají, mnoho dávají,jen aby se tím mohli
chlubit. Oni hledají jen lidskou chválu a světskou slávu, která je nestálá
jako vítr. Poněvadž tedy jsou takoví, čím se dokáže bratrská láska? I Jan
se rozhodl tak učinit a proto připomíná: „Dítky, nemilujme slovem ani
jazykem, nýbrž skutkem a v pravdě: Ptejme se, jakým skutkem a v jaké
pravdě. Může být jasnějšího skutku než dávat chudým? Mnozíto činí,
aby se tím mohli chlubit, ne z lásky. Může být větší skutek než zemřít za
své bratry? Mnozí chtějí, aby se to o nich říkalo, chvástají se, nevyvěrá to
z opravdové lásky. Zbývá, aby miloval bratra ten, který by se před Bo
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hem,který jediný to vidí, poradil se svým srdcem a zeptal se svého srdce,
zda to skutečně dělá z lásky k bratru. Oko, které proniká do srdce a kam
člověk nemůže proniknout, mu vydá svědectví. Proto apoštol Pavel, při
pravený zemřít za bratry, řekl: „Sám sebe vydám za vaše duše“ (2 K
12,15).A protože Bůh viděl do jeho srdce, nikoli lidé, ke kterým mluvil,
proto praví: „Mně pramálo záleží na tom, abych byl souzen vámi nebo
soudcem lidským“ (1 K 4,2). Na jiném místě ukazuje, že se to mnohdy
děje z ješitnosti, ne z opravdové lásky. Když totiž mluví o lásce, říkátam:
„Kdybych rozdal chudým veškerý svůj majetek a vydal své tělo k spálení,
kdybych však lásky neměl, nic by mi to neprospělo“ (1 K 13,3). Může to
dělat někdo bez lásky? Může. Kdo neměli lásku, roztříštili jednotu. Pá
trejte a uvidíte, kolik lidí dalo chudým hodně. Jiné uvidíte připravené ze
mřít i když nehrozí pronásledování, sami se vrhají do náruče smrti. Dělají
to jistě bez lásky. Zeptejte se tedy svědomí, o kterém říkáApoštol „To je
naše chlouba: svědectví našeho svědomí“ (2 K 1,12).Zeptejmese svědo
mí, o kterém týž říká: „Každý aťzkoumá své jednání a bude se mít čím
chlubit, ale jen sám před sebou, ne předjiným“ (Gal 6,4). Tedy aťkaždý
z nás zkoumásvé jednání, zda vyvěrá z lásky, zda větve dobrých skutků
raší z kořene lásky. „Každý ať zkoumá své jednání a bude se mít čím
chlubit, ale jen sám před sebou, ne předjiným.“ Ne když mu vydávásvě
dectví cizí jazyk, ale když mu je vydává vlastní svědomí.

3. O to zde tedy Janovi jde.

„A potom poznáme, že jsme z pravdy“, když milujeme skutkem a upřím
ně, ne toliko slovy a jazykem, „a tím upokojíme před ním své srdce.“
Co znamená „před ním“? Když Onto vidí. Proto říkáv evangeliu Pán:
„Mějte se na pozoru, abyste nekonali své dobré skutky před lidmi proto,
aby vás viděli,jinak nebudete mít odplatu u svého Otce, jenž je v nebe
sích“ (Mt 6,1). A co znamená „Aťnevítvá levice, co činí tvá pravice“ (Mt
6,3), ne-li že pravicíje čisté svědomía levicí žádostivost světa? Mnozípro
tuto žádostivost dělají obdivuhodnévěci. To dělá levice, ne pravice. Pra
vice, aniž by o tom věděla levice, má jednat tak, aby když konáme něco
dobrého z lásky, nebylo v tom ani trochu světské žádostivosti. A kdy to
poznáme? Stojíš před Bohem, zeptej se svého srdce. Přemýšlej, co jsi
udělal a cojsi tím chtěl, zda svou spásu čivratkou lidskou chválu. Podívej
se do svého nitra. Clověknemůže soudit toho, koho nemůževidět. Jest
liže dobře pořídíme u svého srdce, pořídíme dobře i před Bohem. „Aťnás
naše srdce obviňuje“, to jest, aťnás viní v našem nitru, že to neděláme
tak, jak bychom to dělat měli, „Bůh je větší než naše srdce a ví všechno.“
Před člověkem ukryješ své srdce, ukryj je však před Bohem, můžeš-li. Jak
se skryješ před tím, jemuž kterýsi hříšník se ze strachu vyznal: „Kam se
mohu uchýlit před tvým duchem, kam až utéci před tvou tváří?“Hledal
místo, kam by mohl utéci před Božím soudem a nenalézal je. Vždyťkde
není Bůh? „I kdybych vstoupil na nebe“, říká, „Ty tam jsi; 1 kdybych
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ulehl v podsvětí, 1tady jsi“ (Z 138,7). Kam můžešjít, kam můžeš unik
nout? Chceš slyšet radu? Chceš-li jemu uniknout, uteč k sobě samému.
Uteč k sobě samému tím, že se přiznáške své vině a nebudeš topřed ním
tajit. PředBohem senemůžešskrýt, ale můžeš se mu přiznat.Řekni mu:
„Tys mé útočiště“ (Ž 31,7). A nechťv tobě sílí láska, která jediná vede
k životu. Nechť tobě vydá svědectví tvé svědomí, protože je z Boha. Je-li
z Boha, nechlub se jím před lidmi, protože lidská chvála tě nepozdvihne
do nebe, ani lidské urážky tě tam odtud nesrazí. Nechť to vidí ten, kdo
odměňuje. On nechťje ti svědkem. A takovým soudcem jsi odměňován.
„Bůh je větší než naše srdce a ví všechno.“

4. „Miláčkové, neobviňuje-li nás naše srdce, máme důvěru k Bohu.“
Co znamená „Neobviňuje-li nás srdce?“ Rekne nám po pravdě, že milu
jeme a že v nás je opravdová láska, ne předstíraná, čistá, hledající dobro
pro bratra, nic od bratra nečekající, nýbrž jen jeho spásu.
„Máme důvěru k Bohu a obdržíme od něho o cokoli budeme prosit, po
něvadž plníme jeho přikázání.“
Ne na obdiv lidí, ale tam, kde to vidí Bůh, v srdci. Tedy „máme důvěru
k Bohu a obdržíme od něho, o cokoli budeme prosit“, avšak jen proto,
„poněvadž plníme jeho přikázání.“ Jaká jsou jeho přikázání? „Dávám
vám nové přikázání, abyste se navzájem milovali“ (J 13,34).Mluvío lásce
a tu doporučuje. Kdo tedy bude milovat bratra a bude Bůh tuto lásku vi
dět, i srdce podrobenépřísné zkoušce neodpoví nic jiného, než že tadyje
pravý kořen lásky, z něhož vyrůstá dobré ovoce. Takový člověkmá důvě
ru u Boha a obdrží od něho, o cokoliv bude prosit, protože plní jeho při
kázání.

5. Vynořuje se tu ještě jeden problém. Jestliže ten či onen, ty nebojá
prosíme našeho Pána Boha o něco a nedostanemeto, snadno může o nás
někdoříci: Ten člověk nemá lásku. To se dá lehce řícikdykoli o každém.
Ani ti, o kterých je psáno, že to byli světci a nyní jsou u Boha, nedělají
z toho velký problém, i když o tom psali. Neměl-li Pavel lásku, kdo užji
má potom? „Naše ústa se otevřela k vám, Korinfané, a naše srdce se roz
šířilo;v našem srdci se netísníte (2 K 6,11); vše vynaložím pro vaše duše“
(2 K 12,15),říká.Tolik laskavosti, kolik jí měl, nasvědčuje, že má lásku. A
přece shledáváme, že prosil a nedostal, nebyl vyslyšen. Bratří, co na to
řekneme? To je problém. Přenechmejej Bohu. Je to velký problém. Je
tomutak jako s hříchem, kdyžje řečeno:„Kdo se zrodil z Boha, nehřeší.“
Shledáváme, že hříchje zneuctění lásky. A to je touto větou naznačeno.
Tak i nyní se ptáme, co tím chtěl říci.Uvažuješ-li jen o slovech, zdáse ti
to jasné. Uvažuješ-li o tom na příkladech,je to nepochopitelné. Není nic
jasnějšího než tato slova „Obdržíme od něho, o cokoli budeme prosit,
poněvadž plníme jeho přikázánía činíme, coje mu milé.“ O cokoli bude
me prosit, říká, od něho obdržíme. Přivedl nás hezky do úzkých. I tam
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s tím hříchem by nás přivedl do úzkých, kdyby řekl, že každý hřích. My
všakjsme k vysvětlení našli místo, když mluvil o jistém hříchu, ne o kaž
dém, ale o kterémsi hříchu, kterého se nedopouští ten, kdo se zrodil
z Boha. A tím kterýmsi hříchem shledáváme, že je porušení lásky. Máme
v evangeliu ijasný příklad,když Pán praví: „Kdybych nebyl přišel, byli by
bez hříchu“ (J 15,22).Co tedy? Přišel k nevinným Zidům,že takto mlu
vil? Kdyby nepřišel, byli by bez hříchu? Tedy přítomnost lékaře udělala
nemocného a neodejmula mu horečku? Kdo by takovou pošetilost mohl
říci?On přišel léčit a uzdravovat nemocné. Proč tedy řekl „Kdybych ne
přišel, byly by bez hříchu“, ne-li proto, že chtěl, abychom tím rozuměli
nějaký určitý hřích?Byli by bez nějakého hříchu. Kterého? Ze v něho ne
uvěřili,že jím pohrdli, když byl mezi nimi. Jak tedy v prvém případěmlu
vil o hříchu, neplynez toho, že tím máme rozumět každý hřích - aby si
neodporoval tomu „Rekneme-li, že jsme bez hříchu, sami sebe kKlameme
a není v nás pravdy“ - nýbrž jakýsi určitý hřích, to jest, porušení lásky.
Zde však od nás žádá ještě více: Budeme-li prosit, říká,a neobviní-li nás
naše srdce a řekne-li nám, že před Božítváří je v nás opravdová láska, pak
„o cokoli budeme prosit, obdržíme od něho.“

6. Bratří,již jsem řekl vaší lásce, aby se nikdo na nás neupínal. Co jsme
my? Ci co jste vy? Co ne-li Boží církev, kterou všichni znají? Jsme v ní,
uznává-li to Bůh. A kdo jsme v ní rádi a chceme-li dokázat svou lásku,se
trvejme v ní. Ale co špatného můžeme vidět na apoštolu Pavlovi? Nemi
loval bratry? Nesvědčilo pro něho před Boží tvářísvědomí? Neměl Pavel
onen kořen lásky, ze kterého vyrůstalo dobré ovoce? Který pošetilec by
to mohl říci?Kde tedy nacházíme místo, že Apoštol prosil a nedostal?
Sám říká:„Abych se pro množství zjevení nevyvyšoval, byl mi dán osten
pro tělo, posel to satanův, aby mě políčkoval. Proto jsem prosil třikrát Pá
na, ať onen ode mne odstoupí. Ale on mi řekl: „Postačí ti moje milost,
neboť síla se zdokonaluje v slabosti“ (2 K 12,7-9). Hle, nebyl vyslyšen,
aby od něho odstoupil satanův posel. Proč? Poněvadž by mu to nepro
spělo. Tedy ten který nebyl vyslyšen, jak si to přál,nebyl vyslyšen proto,
aby mu to prospělo. V tom af vaše láskavidí veliké tajemství. Připomíná
me vám to proto, abyste neklesali ve zkouškách na mysli. Svatí jsou vy
slyšeni ve všem, co vede ke spáse, vždy jsou vyslyšení v tom, co vede
k věčné spáse. Po té oni touží a proto jsou vždy vyslyšeni v tom, co vede
k této věčné spáse.

7. Musíme však rozlišovat vyslyšení. Shledávámetotiž, že někteří nebyli
vyslyšeni v tom, co chtěli, a byli vyslyšení v tom, co bylo k jejich spáse.
naopak zase shledáváme, že někteří byli vyslyšeni v tom, co si přáli,a ne
byli vyslyšení v tom, co bylo kjejich spáse. To rozlišujte a vezmětesi pří
klad z toho, který nebyl vyslyšen v tom, co si přál,ale byl vyslyšen v tom,
co bylo k jeho spáse. Slyš apoštola Pavla. Bůh mu ukázal, co bude kjeho
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spáse. „Postačí ti moje milost, neboť síla se zdokonaluje v slabosti“, pra
vil mu Pán. Prosil jsi, volal jsi, třikrát jsi volal. Již když jsi poprvé volal,
slyšel jsem tě. Neodvrátil jsem svůj sluch od tebe, vím, co mám dělat.
Chtěl jsi se zbavit léku, který pálí. Znám tvou slabost, kterou těžce neseš.
Tedy Pavel byl vyslyšen v tom, co bylo prospěšné.jeho spáse a nebyl vy
slyšen v tom, co sám chtěl. Kdo byli vyslyšení v tom, co chtěli, a nebyli
vyslyšení v tom, co bylo ke spáse? Vyslyšel, dejme tomu, Bůh přání něja
kého ničemi či bezbožníka a nevyslyšel jej v tom,co je prospěšné ke spá
se? Uvedu-li za příklad některého člověka, snad mi řekneš: Ty o něm ří
káš, že je nespravedlivý; vždyťon byl spravedlivý. Kdyby nebyl spravedli
vý, Bůh by jej nevyslyšel. Ukážu ti takového, o jehož nespravedlnosti
a špatnosti nikdo nepochybuje. Dábel žádal o Joba a dostal ho (Job 1,11).
Zda i tady jste neslyšeli o ďáblovi, že „Kdo hřeší,je z ďábla?“ Ne že by dá
bel stvořil, ale že člověkjedná jako ďábel. Což není o ďáblu řečeno „Ne
stál v pravdě“ (J 13,44)?Což ďábel není oním starým hadem, který pro
střednictvím Ženy dal prvnímu člověku napít jedu? Bůh dal Joboví za
manželku ženu, která by jej ne těšila, ale dráždila. Sám ďábel žádal, aby
mohl Joba pokoušet a bylo mu vyhověno.Apoštol žádal, aby byl zbaven
ostnu pro tělo a nebylo mu vyhověno. A přece byl spíše vyslyšen apoštol
než ďábel. Apoštol byl totiž vyslyšen ke své spáse 1když ne tak, jak sám
chtěl. Ďábel byl vyslyšen,jak si to přál,ale proto, aby byl odsouzen. Pro
to bylo ďáblu povoleno pokoušet Joba, aby potom, když Job ve zkouš
kách obstál, byl pokořen. Bratří,toto nenacházíme pouze ve starých kni
hách, nýbrž 1v evangeliu. Démoni prosili, když je Pán vyhnal z člověka,
aby směli vejít do vepřů. Měljim Pán říci,aby do nich nevcházeli? Kdyby
nechtěl, nemohli by se vzepřít Králi nebe i země. Když dovolil démo
nům vejít do vepřů, naznačil tím jisté tajemstvía jistý smysl. Chtěl tím
ukázat, že ďábel ovládá ty, kteří žijí způsobem vepřů. Tedy démoni byli
vyslyšeni, Apoštol ne? Ci spíše —a to je správnější - mámeříci, že spíše
Apoštol byl vyslyšen a démoni nikoli? Stalo se, co démoni chtěli a Apoš
tol byl uzdraven.

8. Podle toho musíme tomu rozuměttak, že Bůh, i když nám nedáváto,
co my chceme, dává to, co napomáhá ke spáse. A což když žádáš něco, co
ti škodí, a lékařví, že ti to škodí? Vyslyší tě lékař, když třeba žádáš trochu
studené vody? Pomůže-liti, dá ti ji. Neprospěje-li ti, nedá ti ji. Nevyslyšel
či spíše vyslyšel kvůli tvému zdraví, nechtěl-li splnit tvou prosbu? Tedy,
bratří, mějte lásku, mějte ji a buďte klidní. I když vám není dáno, oč pro
sítejste vyslyšeni, ale nevíte o tom. Mnozí se sami vydali do rukou zlu.
O těch říkáApoštol: „Bůh je vydal v žádostech Jejich srdce nečistotě“ (Ř
1,24). Někdo prosil o hodně peněz. Dostal je ke své škodě. Když je ne
měl, nebál se. Když je dostal, stal se kořistí silnějšího. Nebyl vyslyšen ke
své vlasní škodě, když chtěl mít peníze? Stal se terčem pro lupiče. Dokud
byl chudý, nikdo si ho nevšimnul. Učte se, jak máte Boha prosit. Svěřte
se lékaři,poněvadž on ví, co má dělat. Svěřse mu se svou nemocía on ti
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dá lék. Důvěřuj mu. On chce řezat, pálit. Ty křičíšbolestí, když tě řeže,
pálí, ale on tě nechce vyslyšet. Ví, kam ažje rána zhnisaná. Ty chceš, aby
toho nechal, ale on ještě hlouběji zajíždí nožem do rány. Ví, kdy má pře
stat. Nevyslyší tě, jak ty si přeješ, ale vyslyší tě v tom, že tě chce uzdravit.
Bratřímoji, buďte tedy ujištění, že jsou pravdivá Apoštolova slova „Zač
bychom se měli modlit, jak je zapotřebí, nevíme; ale Duch sám se při
mlouvá za nás vzdechy,jež slovy nelze vyjádřit,poněvadž se přimlouvá
za věřící“(Ř 8,26). Co znamená „Duch se přimlouváza věřícíne--li to, že
lásku máš skrze Ducha, že původcem tvé láskyje Duch? Proto týž apoš
tol říká:„Božíláska je vylita v našich srdcích skrze Ducha Svatého, který
nám byl dán“(Ř 5,5). Tato láska vzdychá, tato láska prosí. Ten, kterýj ji
dal, nemůže si přední zacpat uši. Buď klidný, nechťprosíláska. Božíuši
ji neslyší. Nestane se, co ty chceš, ale stane se, co je ti ku prospěchu. Te
dy: O cokoliv budeme prosit, obdržíme od něho,říká Jan. Již jsme řekli,
že tu není žádný problém,co se týká spásy. Nemyslíš-li na svou spásu,je
to problém a velký problém a při tom urážíš apoštola Pavla.
„O cokoli budeme prosit, obdržíme od něho, poněvadž plnímejeho při
kázání a činíme, co je mu milé.“
Plníme jeho přikázání s upřímným srdcem a On vidí do našeho nitra.

9, A která jsou to přikázání?

„Toto je jeho přikázání“,praví, „Ževěřímejménujeho Syna Ježíše Krista
a milujeme se navzájem.“
Vidíte, je to přikázání.Vidíte, že kdo jedná proti tomuto přikázání,hřeší,
a kdo se narodil z Boha, že tento hřích nemá.
„Jak nám to přikázal“, abychom se navzájem milovali.
„A kdo plní jeho přikázání“:Vidíte, že nám nic jiného nepřikazuje, než
abychom se navzájem měli rádi.
„A kdo plní jeho přikázání,zůstává v Bohu a On v něm.Že v nás zůstává,
poznáváme z Ducha, kterého nám dal.“
Což neníjasné, že Duch Svatý v člověku působí, aby měl opravdovou
lásku? Což není jasné, co říkáapoštol Pavel „Láska Božíje vylita v našich
srdcích skrze Ducha Svatého, který nám byl dán?“
Pavel mluvil o lásce a říkal,že před Bohem se musíme ptát svého srdce.
„Neobviňuje-li nás naše srdce.“ To znamená: Jestliže srdce prohlásí, že
dobrý skutek pramení z opravdové bratrské lásky. K tomu přistupuje i to,
co říká o přikázání:
„A toto je jeho přikázání, abychom věřilijménu jeho Syna Ježíše Krista
a navzájem se milovali.“ „A kdo plní jeho přikázání,zůstává v Bohu a On
V něm. Ze v nás zůstává, poznáváme z Ducha, kterého nám dal.“
Shledáš-li, že máš lásku, máš Božího Ducha a skrze něho to pochopíš.
A to je velmi důležité.

51



10. V první době sestupoval Duch Svatý na věřící a oni mluvili jazyky,
kterým se neučili, tak jak jim dával Duch promlouvat. Vhodná pro tu do
bu byla viditelná znamení. Takto měla být naznačena ve všech jazycích
přítomnost Ducha Svatého, poněvadž evangelium se mělo rozhlásit po
celém světě ve všech jazycích. Vidilné znamení bylo dáno a zase pomi
nulo. Zda někdo očekává, že ti, na něž se vkládá ruka, aby přijaliDucha
Svatého, že budou mluvit rozličnými jazyky? Nebo když jsme vložili ru
ku na tato děcka, čeká někdo z vás, že budou mluvit různými jazyky?
A když by viděl, že nemluvíjazyky, byl by tak pošetilý, že by řekl:Nepři
jali Ducha Svatého, neboť kdybyjej přijali,mluvili by jazyky jako tehdy?
Jestliže teď se přítomnost Ducha Svatého neprojevuje těmito zázraky,
jak se projevuje, jak se pozná, že někdo přijalDucha Svatého? Nechť se
zeptá svého srdce. Miluje-li bratra, Boží Duch v něm zůstává. Nechť sám
sebe posoudí před Boží tváří. Miluje-li pokoj a jednotu,ať vidí, že láska
církve se rozlila na celý svět. Ať si nemyslí, že má milovat pouze toho
bratra, kterého vidí před sebou. Mnoho svých bratří nevidíme a jsme
Snimi spojeni v jednotě Ducha. Coje na tom divného, že nejsou s námi?
Jsme vjednom těle, máme jednu hlavu v nebi. Bratří,naše oči sebe nevi
dí, jako by se neznaly. Ci se znají, když jsou v těle navzájem spojeny?
Vězte, že vědí o sobě. Když otevřeme obě oči, není možné, aby to co vidí
pravé oko, nevidělo levé oko..Dívej se pravým okem bez levého, můžeš
-li. Obě oči se dívají současně. Jeden pohled různá místa. Jestliže tedy
všichni, kdo jako ty milují Boha a mají stejný úmysl jako ty, nemyslí na
to, že jsi od nich místně oddělen. Vytvořilijste ve světle pravdyjeden šik
srdcí. Tedy chceš-li vědět, že jsi přijalDucha, zeptej se svého srdce, zda
máš snad svátost, ale to, co svátost působí, nemáš. Zeptej se svého srdce,
jestli je tam bratrská láska a uklidní se. Láska nemůže existovat bez Boží
ho Ducha. Proto volá Pavel: „Boží láska je vylita v našich srdcích skrze
Ducha Svatého, který nám byl dán.“

11. „Miláčkové, nevěřte každému duchu.“
To proto, že před tím řekl:„Ze v nás zůstává, poznáváme z Ducha, které
ho nám dal.“ Dejte pozor, jak se pozná tento Duch.
„Miláčkové, nevěřte každému duchu, nýbrž zkoumejte duchy, jsou-li
z Boha.“
A kdo zkoumá duchy? Bratřímoji, dal námnesnadný úkol. Bylo by dob
ré, aby on sám řekl,jak je máme rozeznat, Rekne, nebojte se, ale napřed
dávejte pozor. Podívejte se, dá se to poznat už z toho, co pošetilí heretici
napadají. Dávejte pozor, co říká. „Miláčkové, nevěřte každému duchu,
nýbrž zkoumejte duchy, jsou-li z Boha.“ V evangeliu je Duch Svatý uvá
děn jako voda. Pán hlasitě volá: „Zízní-li kdo, pojď ke mně a pij! Kdo věří
ve mne, poplynou z jeho srdce proudy vody živé.“ Evangelista to hned
vysvětlil. „To řeklo Duchu, kterého měli přijmoutti, kteřív něho uvěří.“
Proč Pán nepokřtil mnoho lidí? Co říká evangelista? „Duch však dosud
nebyl dán, poněvadž Ježíš nebyl dosud oslaven“ (J 7,37-39). Tedy dostali
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křest,Ducha Svatého všakještě nedostali. Toho Pán seslal z nebe o letni
cích. Aby byl dán Duch, musili čekat na oslavení Pána. A dříve než byl
oslaven a dříve než poslal Ducha Svatého, zval Pán lidi, aby se připravili
na přijetí vody. O té říká: „Zízní-li kdo, pojď ke mněa píij.Kdo věří ve
mne, poplynou z jeho srdce proudy Živévody.“ Co to znamená „proudy
živé vody“? Co je to za vodu? Mne se neptejte. Zeptej se evangelia. „To
řekl o Duchu, kterého měli přijmout ti, kteří v něho uvěří“, říká evange
lista. Něco jiného je tedy voda užívaná ve svátosti a něcojiného voda,
která značí Ducha Svatého. Voda ve svátosti je viditelná, voda Ducha je
neviditelná. Tato voda omývátělo a naznačuje, co se děje v duši: Duch
očišťujea sytí duši. Je to Boží Duch, kterého nemohou mít hereticia ti,
co odcházejí z církve. A kdo neodcházejí veřejně,ale vylučují se z ní svou
nenávistí a jsou jakýmisi plevami v církvi a ne zrny, nemají tohoto Du
cha. A tohoto Ducha Pán pojmenoval vodou. V tomto listě jsme slyšeli
„Nevěřtekaždému duchu“. Dosvědčují to Salomounovaslova „Varuj se
jiné vody“. Co je ta voda? Duch. Zdaž voda vždy označuje Ducha? Ne
vždy. Někde značí Ducha, někde křest,někde značí lidi, někde moudrost
(pozn.:consilium, Hejčl: vědění; Kautsch: klugheit). Na kterémsi místě
se říká:„Pramenem života je moudrost pro ty, kdoji mají“ (Přísl. 16,22).
Na různých místech Písma má tedy slovo voda různý smysl. Nyní jste
slyšeli, že voda značí Ducha Svatého. To není náš výklad, nýbrž dosvěd
čuje to evangelium. Říká se tam: „To řekl o Duchu, kterého měli při
jmout ti, kteřív něho uvěří.“Značí-li tedy voda Ducha Svatéhoa tento
list námříká „Nevěřtekaždému, nýbrž zkoušejte duchy, jsou-li z Boha“,
musíme v tomto smyslu rozumět slovům „Varuj se jiné vody a nepij z ji
né vody“(Přísl.). Co tedy znamená „Nepij z jiné vody“? Nebudeš věřitji
nému duchu.

12. Zbývá prokázat, že je to Duch Boží. Jan sice uvedl, jak máme poznat
Božího Ducha,ale i to je nesnadné. Pohleďme! Musímese vrátit k té lás
ce. Ona nás poučuje, poněvadž je tím pomazáním. Co zde přece říká?
„Zkoumejte duchy, jsou-li z Boha, neboťmnoho falešných proroků vyšlo
do světa.“
Mezi nimi jsou všichni heretici a schismatici. Jak tedy rozeznám ducha?
„Po tomto poznávejte Božího ducha“, říká Jan.
Napněte sluch svého srdce. Namáhali jsme se a přecejsme musiliříci:
Kdo je pozná, kdo je rozezná? Nuže, sám řekne,jak se pozná Boží duch.
„Každý duch, který vyznává, že Ježíš Kristus přišel v těle, je z Boha. Ale
každý duch, který nevyznává Ježíše, není z Boha. To je duch antikrista,
o němžjste slyšeli, že přijdea už je nyníve světě.“Pozorně poslouchejte,
jak možno rozeznat duchy. Něco podobného, Jakje rozeznáváme, jsmeW PW

slyšeli. Co tedy říká?„Každý duch, který vyznává, že Ježíš přišel v těle„je
z Boha.“ Tedy duch heretiků, protože vyznávají, že Ježíš přišelv těle, je
z Boha? Možná,že i zde vstanou proti nám a řeknou nám: Vy nemáte du
cha z Boha; my vyznáváme,že Ježíš přišelv těle; Jan o těch, kteří nevy
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znávají, že Ježíš Kristus přišel v těle, řekl, že nemají Božího ducha. Ze
ptej se ariánů. Vyznávají, že Ježíš Kristus přišel v těle. Zeptej se euno
miánů. Vyznávají, že Ježíš Kristus přišelv těle. Ptej se macedoniánů. Vy
znávají, že Ježíš Kristus přišel v těle. Zeptej se katafrygů. Vyznávají, že
Ježíš Kristus přišel v těle. Zeptej se novatiánů. Vyznávají, že Ježíš Kris
tus přišelv těle. Mají tedy všechny tyto hereze Božího ducha? Tedy ne
jsou falešnými proroky? Neklamou, nesvádějí? Jsou jistě antikristy, kteří
z nás vyšli, ale nebyli z nás.

13. Co tedy uděláme? Jakje poznáme? Nuže, pojďme hledat s upřímným
srdcem a tlučme. Sama Láskaje na stráži. Ona bude tlouci, ona bude ote
vírat. Ve jménu našeho Pána Ježíše Krista to hned poznáte. Slyšelijste
již dříve: „Kdo popírá, že Kristus přišel v těle, je antikrist“ (2,19-22).
I tam jsme se ptali, kdo popírá. Nepopíráme to ani my. Shledali jsme, že
někteří to popírají skutky, a dovolávali jsme se svědectví Apoštola, který
říká: „Tvrdí, že Boha znají, skutky však ho popírají“ (Tit 1,16). Tak tedy
i nyní se ptejme po jejich skutcích, ne po tom,co říkají.Který duch není
z Boha? „Kdo popírá, že Ježíš Kristus přišelv těle.“ A který duch je z Bo
ha? „Kdo vyznává, že Ježíš Kristus přišelv těle.“ A kdo vyznává, že Ježíš
Kristus přišelv těle? Nuže, bratří, sledujme skutky, ne co skřehotájazyk.
Ptejmese, proč Kristus přišelv těle, a poznávámety, kteřípopírají, že při
šel v těle. Slyšíš-lijen slova, uslyšíš, že všechny hereze vyznávají, že Kris
tus přišel v těle. Skutečnost je však usvědčí. Proč přišel Kristus v těle?
Což nebyl Bohem? Což není o něm napsáno „Na počátku bylo Slovo
a Slovo bylo z Boha a Bůh byl to Slovo?“ Což neživil a neživí anděly? Což
nepřišel, aby zase odešel? Což nevstoupil na nebe, aby nás neopustil?
Proč tedy přišelv těle? Poněvadž bylo třeba ukázat nám, že také vstane
me z mrtvých. Byl Bůh a přišel v těle, aby za nás zemřel. Jak za nás ze
mřel?„Větší lásky nemá nikdo nad tu, kterou má ten, kdo dává svůj život
za své přátele“ (J 15,13).Tedy láskajej přivedla k tomu,že přijallidské tě
lo. Kdo tedy nemálásku, popírá, že Kristus přišelv těle. Tady sejiž zeptej
všech heretiků: Přišel Kristus v těle? Přišel. Tomu věřím, to vyznávám.
Ty to popíráš. Jak popírám? Slyšíš, co říkám. Dokonce tě mohu usvědčit,
že popíráš. Hlasem to tvrdíš, srdcem popíráš. Slovy to tvrdíš, skutky popí
ráš. Jak můžeš tvrdit, že to popírám skutky? Protože Kristus proto přišel
v těle, aby za nás zemřel. A proto zemřel za nás, aby nám dal příkladvel
ké lásky. „Větší lásku nemá nikdo nad tu, kterou má ten, kdo dává svůj
Život za své přátele.“ To nás učil. Ty nemáš lásku, protože pro nějakou
pochybnou poctutříštíš jednotu. Tedy tady poznáte ducha, kterýje z Bo
ha. Poklepejte na hliněnou nádobu, zda chřestí či vydává jasný zvuk,
a uvidíte, zda je tam láska. Zříkášse jednoty ve světě, schismatem rozdě
luješ církev, roztrháváš Kristovo tělo. On přišelv těle, aby shromažďoval.
Ty křičíš, abys rozbíjel. Tedy to je Boží duch, který říká, že Ježíš přišel
v těle, který to říkáne jazykem,ale skutky; který to říkáne hlasem, ale

LALA-Aláskou. Není však Božím duchem ten, který popírá, že Ježíš přišelv těle.
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Popírá to ne jazykem, ale životem, ne slovy, ale skutky. Tedy je jasné,
bratří,jak to poznáme. Mnozí jsou v církvi, ale jen naoko. Nikdo však ne
ní mimocírkev, leda ten, který je skutečně mimo ni.

14. Abyste věděli, že Jan poukazuje na skutky, proto říká: „Každý duch,
který popírá, že Kristus přišelv těle,není z Boha.“ Rozumíse, že ten, kdo
popírá skutky. Co ti tím dokazuje? Ze kdo popírá, ten roztrhává. On při
šel shromaždovat, ty přicházíš rozhazovat. Chceš roztrhávat Kristovy
údy. Jak nepopíráš, že Kristus přišel v těle, když roztrháváš Boží církev,
kterou On shromáždil? Jdeš tedy proti Kristu, jsi antikrist. Aťjsi uvnitř
církve či mimo,jsi antikristem. Jsi-li uvnitř, není tě vidět. Jsi-li venku,je
tě vidět. Roztrháváš Krista a popíráš tím, že přišel v těle. Nejsi z Boha.
Proto praví v evangeliu: „Kdo by zrušil jedno z těchto, třebas i nejmen
ších přikázání a naučil tomu lidi, bude nejmenším v království nebes
kém“ (Mt 5,19). Jak zrušit, jak učit? Zrušit skutkem, učit slovem. „Ty ká
žeš, že se nemá krást a kradeš“ (R 2,21). Kdo krade, i když učí, že se to ne
má dělat, ten porušuje zákon. „Bude nejmenším v nebeském království“,
to je, v církvi této doby. O takovém je řečeno: „Co vám praví, čiňte, ale
podle jejich skutků nejednejte“ (Mt 21,3). „Kdo by všakje plnil ajim učil,
ten bude velikým v nebeském království“ (Mt 5,19). Vzhledem k tomu,
že zde řekl„Plnil je“, znamená ono „zrušil“, že přesto, že tak učil, nejed
nal podle toho. Kdo tedy nejedná podle toho, čemu učí, ruší přikázání.
O čem nás tedy poučuje, ne-li o tom, Žese máme ptát po skutcích a nevě
řit pouhým slovům? Nejasnost nás nutí šířeji o tom promluvit zvláště
proto, aby to, co nám Bůh milostivě vyjeví, pochopili i ti méně pozorní
bratří. Vždyťvšichni jsme vykoupení Kristovou krví. Bojím se, že tento
list nedokončím,jak jsem slíbilv těchto dnech, ale cožje také Pánu milé,
je lépe uchovávat zbytky než zatížit srdce příliš sytým pokrmem.
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7 TRAKTÁT

1. Tento svět je pro všechny věřící,hledající svou vlast tím, čím byla pro
izraelskýnárod poušť.Chodili sem a tam a hledalivlast. Poněvadžje vedl
Bůh, nemohli zbloudit. Šli na příkazBoha, neboť po čtyřicetiletém puto
vání po velmi krátkých zastávkách skončila jejich cesta. Všichni to po
znali. Na poušti byli tak dlouho, proto, že to byla zkouška, nikoli že by
byli opuštění. Tedy to, co nám Bůh slibuje, to se nedá vyslovit. Je to,
o čem mluví Písmoa o čemjste od nás velmi často slyšeli, „Co oko nevi
dělo, ani ucho neslyšelo, ani lidskou mysl nenapadlo“ (1 K 2,9). Dočasné
strasti a zkoušky v Životějsou pro nás výchovnou školou. Nechcete-li
však na této poušti zemřít žízní, pijte z pramene lásky. Abychom neze
mdleli na cestě, rozhodl se Bůh dát nám tento pramen. Až přijdeme do
vlasti, budeme z něho pít plnými doušky. Cetli jsme právě evangelium.
Cojste tam v závěru čteníslyšeli, ne-li o lásce? V modlitbě jsme s Bohem
uzavřeli jakousi úmluvu, že, chceme-li, aby nám odpustil naše hříchy,
odpustíme i my hříchy, kterých se vůči nám dopustili jiní. Ty však od
pouští jen láska. Odstraň ze srdce lásku, srdce si podrží nenávist a nebu
de znát odpuštění. Aťv něm zůstane láska. Ta odpouští a neomezuje se
jen na někoho. Pohleďte, jestli celý tento list, který vykládáme, doporu
čuje něco jiného než lásku. Netřebase bát, že častým opakováním se lás
ka znelíbí. Kdyby se láska stala nenáviděnou, co potom milovat? Jak ne
má být milována, když právěje to láska, že ostatní milujeme? To nesmí
me nikdy ztratit z mysli a nikdy o tom přestat mluvit.

2. „Vy, dítky, jste z Boha“, říká Jan, „a přemohli jste je“.
Koho, ne-li antikrista? Před tím řekl: „Každý, kdo nevyznává, že Ježíš je
Kristus, a popírá, že přišelv těle, není z Boha.“ Pamatujete-li si, vysvětlili
jsme vám, že všichni, kdo porušují lásku, popírají, že Ježíš Kristus přišel
v těle. Ježíš totiž nepotřeboval přijít,kdyby to nedělal z lásky. Máme mít
takovou lásku, jakou On sám doporučuje v evangeliu. „Větší lásky nemá
nikdo nad tu, kterou má ten, kdo dává život za své přátele“ (J 15,13).Jak
by mohl Boží Syn za nás dát život, kdyby neměl lidské tělo a tak za nás
zemřít? Kdo tedy porušuje lásku,ať si říkácokoli, ten popírá, že Kristus
přišelv těle. Je antikristem,ať je kdekoli a aťjde kamkoli. Co však Jan ří
ká těm,kteří jsou občany té vlasti, po které toužíme? „Přemohlijste jej.“
Proč?
„Neboť větší je ten, který je ve vás, než ten, který je ve světě.“ Co říká,
aby vítězství nepřipisovali svým vlastním silám a nebyli poraženivlastní
pýchou - ďábel totiž zvítězí nad každým, koho svedl k pýše - a aby byli

62



pokornými? „Přemohli jste jej.“ Každý kdo slyší „přemohli jste jej“, zve
dá hlavu, napřimuje se, chce být chválen. Nebuď tak sebevědomým,po
hled, kdo v tobě vítězí. Proč jsi zvítězil? „Poněvadž větší je ten, který je
ve vás, než ten, který je ve světě.“ Buď pokorný, měj v srdci svého Pána,
buď spřežením v rukou vozky. Je dobré, aby On tě řídil, aby tě vedl. Ne
budeš-li mít tohoto vozku, můžeš se vzepřít,můžeš kopat. Bědati, nebu
deš-li mít, kdo by tě řídil.Takováto svoboda tě zavede mezi šelmya sta
neš se jejich kořistí.

3. „Oni jsou ze světa.“
Kdo? Antikristi. Slyšeli jste již, kdo to jsou. A jestliže je nepoznáváte,
kdo už je nezná?
„Oni jsou ze světa; proto mluví o světě a svět je poslouchá.“
Kdo jsou ti, co mluví o světě? Kdo mluví opak co láska. Slyšte Pána,co ří
ká! „Odpustíte-li lidem jejich provinění, odpustí vám také váš Otec ne
beský vaše poklesky; neodpustíte-li však, ani váš Otec vám neodpustí va
še hříchy“ (Mt 6,14). To řekla Pravda. Neříká-li to pravda, potvrď, že to
mu tak není. Jsi-li křesťanema věříšKristu, tedy On to sám řekl:„Já jsem
pravda“ (J 14,6). To co řekla tato Pravda,to je jistá pravda. Slyš lidi, kteří
mluví o světě. Ty se nebudeš hájit. Přizná se ten druhý, že ti to udělal?
Ano, považuj to za mužskouzáležitost. Denně takto mluví. Kdo tohle ří
kají, mluví o světě, a svět je poslouchá. To říkajíjen ti, co milují svět.
A kdo miluje svět a nejednáz lásky,slyšeli jste, že takový popírá, že Ježíš
přišel v těle. Ci tak jednal sám Pán, když žil jako člověk? Když mělro
zepjaté ruce na kříži, chtěl se hájit? Když visel na kříži,neřekl „Otče, od
pusť jim, neboť nevědí, co činí“ (Lk 23,34)? Nehrozil-li ten, který měl
moc, proč ty hrozíš? Proč planeš hněvem, když ses ocitl v moci druhého?
On zemřel, poněvadž chtěl, a nehrozil. Ty nevíš, kdy zemřeš, a hrozíš?

4. „My jsme z Boha.“
Pohledďmeproč. Jestli kvůli něčemu jinému než kvůli lásce. „My jsme
z Boha. Kdo zná Boha,slyší nás; kdo není z Boha, neslyší nás.“ Kdo nás
slyší, ten má ducha pravdy. Kdo nás neslyší, má ducha bludu. Pohleďme,
k čemu napomíná, a poslouchejme spíše jej, když napomíná v duchu
pravdy. Ne antikristy, ne ty, kteří milují svět, ne svět, jsme-li zrozeni
z Boha.
„Miláčkové“ - a pokračuje - „my jsme z Boha. Kdo zná Boha,slyší nás;

Eo není z Boha, neslyší nás. Z toho poznáváme ducha pravdy a duchaludu.“
Tedy upozornil nás již, že kdo zná Boha, ten nás slyší. Kdo však Boha ne
zná, ten že neslyší. Rozlišuje tu též ducha pravdy a ducha bludu. Pohled
me, k čemu nás bude napomínat, v čem jej máme poslouchat!
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„Miláčkové, milujme se navzájem.“
Proč? Poněvadž to napomíná člověk.
„Neboť láska je z Boha.“ 3
Hodně doporučil lásku tím, že řekl,že láska je z Boha. Rekneještě více.
Pozorně poslouchejme! Hned na to řekl.
„Láska je z Boha a každý, kdo miluje, zrodil se z Boha a poznal Boha.
Kdo nemiluje, nepoznal Boha.“
Proč?
„Poněvadž Bůh je láska.“
Bratří,co mohlvíce říci?I kdyby na všech stránkách tohoto listu nic ne
bylo řečeno o chvále na lásku, i kdyby nic na stránkách ostatních Písem
a kdybychom slyšeli z hlasu Božího Duchajen jedno, že Bůh je láska, nic
víc bychom nemusili si přát.

5. Již vidíte, že jednat proti lásce znamená jednat proti Bohu. Nikdo ať
neříká: Prohřešuji se proti člověku, když nemiluji svého bratra; prohřešit
se proti člověku je snadné, proti Bohu bych se však nikdy neprohřešíl.
Jak se neprohřešuješ proti Bohu, když se prohřešuješ proti lásce? „Bůhje
láska.“ To říkáme my? Kdybychom myříkali, že Bůh je láska, snad by se
někdo z vás pohoršoval, snad by řekl: Co to řekl? Co chtěl říci tím, že
Bůh je láska? Bůh dal lásku. Lásku daroval Bůh. „Láskaje z Boha; Bůh je
láska.“ Nuže, bratří, máte to v Písmu svatém. Tento list je kanonickým
listem, čte se u všech národů, je ve vážnosti po celém světě,posiluje celý
svět. Zde slyšíš od Božího Ducha, že Bůh je láska. Máš-li ještě odvahu,
jednej proti Bohu a nemiluj bratra.

6. Proč tedy jednou „láskaje z Boha“, jednou „Bůh je láska“? Otec, Syn
a Duch Svatýje totiž Bůh. Syn Bůh z Boha. Duch Svatý Bůh z Boha.Ati
to třijsou jeden Bůh, ne třibozi. Jestliže Synje Bůh a Duch Svatýje Bůh
a jestliže miluje ten, v němž přebývá Duch Svatý, tedy je láska z Boha,
ale je 1Bůh, poněvadž je z Boha. Obojí máš v tomtolistu: Že 1láska je
z Boha i že Bůhje láska. Pouze o Otci nemluví Písmo, že je z Boha. Když
však slyšíš „z Boha“, buď se tím myslí Syn nebo Duch Svatý. Správně říká
Apoštol: „Láska Božíje vylita v našich srdcích skrze Ducha Svatého,kte
rý nám byl dán“ (R 5,5). Pochopme, že v lásce je Duch Svatý. To je ten
Duch Svatý,kterého nemohou dostat špatní. Onje tím pramenem,o kte
rém říkáPísmo: „Pramen tvé vody nechť patří tobě a nikdo cizí aťse o něj
s tebou nesdílí“ (Přísl.5,16,17).Všichni, kdo nemilují Boha, jsou totiž ti
cizí, jsou antikristy. Třebas chodí do kostela, nemohouse počítat mezi
Boží syny. Na ně se nevztahuje onen pramen života. Být pokřtěn, to mů
že být i špatný člověk. Mít dar prorokování to může mít i špatný člověk.
Shledáváme, že král Saul měl prorockého ducha. Pronásledoval svatého
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Davida a naplněn prorockým duchem začal prorokovat (1 Král 19). Při
jmoutsvátost Těla a Krve Pána můžei špatný člověk,neboť o takovýchje
řečeno „Kdo jí a pije nehodně, odsouzení sobějí a pije“ (1 K 11,29).Nést
Kristovo jméno může i špatný. To znamená, že křesťanemse může nazý
vat i špatný člověk.O takových je řečeno:„Poskvrnili jméno svého Boha“
(Ezech 36,20). Tedy toto všechno může mít i špatný člověk.Mít však lás
ku a být při tom špatný, to není možné. Toto je tedy vlastní dar, toto je
ten pramen. Pít z něho k tomuvás vybízí Boží Duch. Boží Duch vás vybí
zí, abyste jej pili.

7. „V tom se ukázala na nás láska Boží.“
Nuže, vybídl nás, abychom milovali Boha. Mohli bychom jej milovat,
kdyby On dřívenemiloval nás? Když jsme váhali jej milovat, neváhejme
teď opětovat mu jeho lásku. On nás miloval dříve, ne tak my. Miloval
hříšníky, ale hřích odstranil. Miloval hříšníky, ale shromáždil nás kolem
sebe, abychom nehřešili. Miloval nemocné a navštěvoval je, aby je u
zdravil. Bůh je tedy láska.
„V tom se ukázala na nás láska Boží, že Bůh seslal svého jednorozeného
Syna na svět, abychom žili skrze něho.“
V tom smyslu řeklPán: „Větší lásky nemá nikdo nad tu, kterou máten,
kdo dává Životza své přátele“ (J 15,13).A Kristus tu ukázal, že nás milu
je, tím Že za nás zemřel. Jak se ale dokáže, že nás miluje Otec? Tím, že
poslal svého jednorozeného Syna zemřít za nás. Proto apoštol Pavel pra
ví: „Když ani vlastního Syna neušetřil, ale za nás za všechny ho vydal na
smrt, jak i s ním nedá nám všechno?“ (R 8,32). Nuže, Otec vydal Krista,
vydaljej i Jidáš. Není tu nějaká podoba vjednání? Jidáš je zrádce. Je tedy
zrádcem i Bůh Otec? Ani pomyšlení, odpovíš. Ne já, ale Apoštol říká
„Ani vlastního Syna neušetřil, ale za nás za všechny ho vydal.“ Otecjej
vydal, ion sám sebe vydal. Týž apoštol říká:„Který si mne zamiloval, se
be samého vydal za mne“ (Gal 2,20). Jestliže Otec vydal Syna a Syn vydal
sám sebe, co udělal Jidáš? Vydal jej Otec, vydal se Syn, vydal Jidáš. Jeden
výsledek. Mohl by ses snad zeptat: Je tu rozdíl mezi jednáním Otce, kte
rý vydává Syna, mezi jednaním Syna, který se vydává a mezi jednáním
učedníka Jidáše, který vydává svého Krista? Otec a Syn to učinili z lásky,
Jidáš však ze zrady. Vidíte, Žemusíme hledět ne nato, co člověkdělá, ale
sjakým úmyslem to dělá. Díváme-li se jen nato, co se stalo, shledáváme,
že Bůh Otec učinil totéž co Jidáš. Otci blahořečíme, Jidáše proklínáme.
Proč Otci blahořečímea Jidáše proklínáme? Velebíme lásku, proklínáme
špatnost. Co přineslo lidstvu vydání Krista? Zda na to myslel Jidáš, když
ho zradil? Bůh myslel na našispásu, abychom byli vykoupeni. Jidáš mys
Jel na peníze, za které Ježíše zaprodal. Rozdílný úmysl vytváří rozdílný
skutek. Posuzujeme-li jeden skutek podle rozdílného úmyslu, shledává
me, že jednoho musíme milovat, druhého odsuzovat, jednoho velebit,
druhého proklínat. Takovou má sílu láska. Vidíte, že jedině láskaje roze
znávacím znakem. Vidíte, že ona jediná rozlišuje skutky.
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8. To jsmeřekli, jde-li o podobné skutky. Přirozdílných skutcích shledá
váme, Ženěkdose rozzlobí z lásky, někdo se stane váženým ze špatnosti.
Otec bije syna, otrokářje vážený člověk.Dáš-li někomu na vybranoubití
nebo dobré bydlo, kdo si raději nezvolí dobré bydlo před bitím? Myslíš-li
na svou osobu,láskabije, špatnost přinášívratkou vážnost. Vidíte, co tím
chceme říci: Lidské skutky rozeznáme od sebe podle toho, kolik mají
v sobě lásky. Mnohé skutky mohou mít hezkoutvář, ale neprameníz lás
ky. I trní má květy. Některé skutky se zdají tvrdé, nepříjemné,ale protože
je diktuje láska,jsou pro výchovu potřebné. Tedy stručně: Miluj ajednej,
jak rozumíš. Mičíš-li, mlč z lásky. Křičíš-li,křičz lásky. Chceš-li se polep
šit, učiň tak z lásky. Chceš-li se podrobit, poslechni z lásky. Všechnoať
pramení z lásky. Z tohoto kořene povstane jen dobré.

9, „V tom je láska. V tom se ukázala na nás Boží láska, že Bůh seslal své
ho jednorozeného Syna na svět, abychom žili skrze něho. V tom je láska:
Ne že jsme my milovali Boha, nýbrž že On miloval nás.“
Myjsme jej dřívenemilovali. Proto nás miloval, abychom jej mohli milo
vat.
„A poslal svého Syna jako smírnou oběť za naše hříchy.“
Poslal usmiřovatele, obětníka. Přinesl oběť za naše hříchy. Kde našel
oběť? Kde našel tak neposkvrněný obětní dar, jak jen si přál?
Nenašel a proto obětoval sám sebe.
„Miláčkové,jestliže Bůh tak miloval, i my máme milovat jeden druhé
ho.“
Petře, pravil Pán, miluješ mne? A on odpověděl: Miluji. Pas mé ovce
(J 21,15-17).

10. „Boha nikdo nikdy neviděl“.
„Bůhje neviditelný. Nutno jej hledat ne okem, ale srdcem. Chceme-li vi
dět slunce, které nad námisvítí, musíme mít zdravé oči. Stejně tak chce
me-li vidět Boha, musíme mít zdravé oko, kterým možno vidět Boha.
Kdeje toto oko? Slyš evangelium! „Blahoslaveníčistého srdce, neboť oni
budou vidět Boha (Mt 5,8).Nikdo si nepředstavuj Bohatak, jak si to přejí
vidět oči. Clověk si jej představuje jako bytost ohromné postavy, neoby
čejné velikosti, jako toto slunce, které vidí, jako bytost vznášející se nad
krajinou, nebo si jej představuje jako vznešenéhostarce. Tak si jej ne
představuj. Chceš-li vidět Boha, představ si jej takto: Bůh je láska. Má
láska tvář, má podobu, má rozměry, má nohy, ruce? To nemůže nikdo
tvrdit. A přece má nohy:ty jej přivádějí do církve. Má ruce:ty se napřa
hují k chudému. Máoči: těmi vidí strádajícího člověka.„Blaze tomu, kdo
si všímá chudáka a ubožáka“, stojí v žalmu (Z 40,2). Má uši, o kterých ří
ká Pán: „Kdo má uši k slyšení, slyš“ (Lk 8,8). Bůh nemá jedny údytady,
jiné zase jinde. Kdo má lásku,vidí jej hned celého. Buď v něm a On bude
v tobě. Zůstaň v něm a On zůstanev tobě. Bratřímoji, kdo miluje, co ne
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vidí? Proč však, když je řeč o lásce, zpozorníte a hlasitě ji chválíte? Co
jsem vám ukázal? Ukázal jsem vám barevný obraz,zlato, stříbro?Vytáhl
jsem z pokladnice drahokamy? Co jsem vám ukázal? Ci snad když teď
mluvím, se změnilo mé vzezření? Mám tělo. Jsem stejný jako kdyžjsem
sem vstoupil. Jsem takovýjako vy. Je řečo lásce a vy radostně voláte. Jis
tě nic nevidíte. Avšakjako svou chválou potvrzujete, že rádi posloucháte
o lásce, tak si lásku také rádi uchovejte ve svém srdci. Dávejte pozor, co
chci říci.Bratří, prosíme vás, pojďte s Boží pomocí shlédnout veliký po
klad. Kdybychom vám ukázali nějakou vázu, zdobenou,zlacenou, umě
lecké dílo, jistě by byla lákavým pokrmem pro vaše oči, byla by středem
vaší pozornosti, chválili byste umělcovy ruce, množstvístříbra, krásu ko
vu. Nepovzdechl by si někdo z vás: Kdybych měl tu vázu? A právem by
ste si povzdechli, protože váza nebyla vaším majetkem. Někdo, kdybyji
chtěl mít, by třeba pomýšŠlelji ukrást. Chválíte lásku. Tu můžete mít,
a mějte ji. Není třeba, abyste ji někomu kradli. Není třebaji kupovat. Má
te ji zadarmo. Vezmětesi ji, podržte siji. Nad ní není nic lepšího. Jestliže
je takovou, když na ni jen myslíme,jaká je potom, kdyžji skutečně má
me?

11. Chcete-li snad projevit svou lásku, především se, bratří, nedomnívej
te, že láska musí ke všemu netečně přihlížet. Nedomnívejte se také, že
lásku si lze získat ne nějakou dobrotivostí - to není dobrotivost - ale po
volností a zanedbáváním povinností. Nemysli si, že miluješ svéhoslu
žebníka, když jej neuhodíš; že miluješ svého syna, když jej nevedeš ke
kázni, nebo že miluješ svého souseda, když se jej nesnažíš přivést na
správnou cestu. To není láska, to je slabost. Nechť vás láska podněcuje
k tomu, abyste napravovali, abyste zbavovali chyb. Z dobrých mravů se
radujte, špatné se snažte napravit, zlepšit. Nemiluj v člověku hřích, ale
miluj člověka. Člověka totiž stvořil Bůh, hřích udělal sám člověk. Miluj
to, co Bůh učinil, nemiluj, co učinil člověk.Kdyžjedno miluješ, druhého
sezbavuješ. Co miluješ, to se snaž vylepšit. I když se někdy zlobíš, aťje
v tom cítit lásku. Proto lásku naznačovala holubice, která se vznášela nad
Pánem (Mt 3,16).V podobě holubice přišelDuch Svatýa vylil na nás lás
ku. Holubice se nedovede hněvat a přece zobákem 1křídly bojuje o své
hnízdo. Zlobí se, ale není to zloba. Tak jedná i otec. Když trestá syna,
trestá jej proto, aby z něho něco bylo. Jak jsem řekl, svůdce, aby prodal
své zboží, vychvaluje je, až je to odporné. Aby otec napravil syna, trestá
jej, ale ne s hněvem v srdci. Tak se chovejte ke všem. Vidíte, bratří, to je
velké ponaučení, správná zásada. Každý má děti nebosi je aspoň přeje
nebo si aspoň přeje mít duchovní děti. Kdo tedy nechce své dítě vést
správnou cestou? Koho by otec nevedl ke kázni (Žid 12,8).A přesto že se
takový otec zlobí, zlobí se opravdováláska. Zlobí se bez zloby,zlobí se ja
ko holubice ne jako krkavec. Moji bratří, napadá mne řícivám, že to co
Jednali proti lásce, způsobili schisma. Jak nenáviděli lásku, tak nenávidě
li i holubici. Holubice je však usvědčuje. Sestupuje s nebe, otevírá se
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be a zůstává nad hlavou Pána. A proč? Aby Jan Křtitel slyšel: „To je ten
který křtí“ (J 1,33). Pryč, zloději, pryč, lupiči Kristova majetku. Na majet
ku, nad kterým chcete vládnout, přisvojilijste si tituly mocného. On však
znásve tituly, žádá nazpět svůj majetek, neruší vyznamenání, ale přichá
zÍ a ujímá se svého majetku. Tudíž kdo vstupuje do katolické církve - aby
nebylo odstraněno vyznamenání vladaře - neztrácí platnost svého křtu.
Co se děje v katolické církvi?Vyznamenáníje platné. Majitel vstupuje se
svými vyznamenáními tam, kam vstupoval lupič s neprávem si přisvoje
nými vyznamenáními.
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8. TRAKTÁT

+w?

1. Láskaje krásné slovo,ale krásnějšíj je skutek. O lásce nemůžeme stále
mluvit. Mámetotiž hodně práce a různé práce nás tak rozptylují, že oní
nemůžeme stále mluvit. Naše ústa by nemohla nic lepšího dělat. Ale
i když není možno o ní stále mluvit, možno ji mít stále na mysli. Nyní
jsme zpívali Alleluja. Zpívámeto stále? Alleluja zpíváme sotva hodinu,
nepatrnou částnašeho Času,a pak se věnujeme něčemujinému. Alleluja,
jak víte, znamená Chvalte Boha. Stále chválit ústy Boha není možné,stá
le chválit Boha svým životem je možné. Konat skutky milosrdenství, mít
druhé rád, svatě žít, žít neposkvrněným životem, zachovat míru v pití to
možnostále. Na veřejnosti, doma, přistyku s lidmi, ve svém pokoji, když
mluvíme i když mlčíme,při práci, přiodpočinkuje to vždy možné, poně
vadž všechny tyto ctnosti, které jsem jmenoval, jsou v moci každého.
A vůbec, je možno je všechny vyjmenovat? Jsou jakoby vojskem, jemuž
velí velitel,který má svůj stan ve tvém nitru, Velitel jedná se svýmivojá
ky, jak uzná za vhodné. Stejně tak Pán Ježíš Kristus, když začal přebývat
v našem vnitřním člověku, to jest, v našich srdcích "skrze víru (Ef 3,17),
používá těchto ctností jako svých služebníků. Tyto ctnosti nevidímetě
mahle očima, a přece přivysloveníjejich jménaje lidé chválí. Nechválili
by je, kdyby je nemilovali. Nemilovali by je, kdyby je neviděli. Vidí je
všakjiným okem, to znamená, vidí je okem svého srdce. Tyto neviditel
né ctnosti pohybují viditelnými údy: nohama, aby chodily. Ale kam?
Kam je vede dobrý úmysl. Rukama, aby něco konaly. Ale co? Co přikáže
láska, kterou vylil do srdce Duch Svatý. Tedy údy vidíme, poněvadž se
pohybují. Kdojim přikazuje,toho nevidíme. A kdo to dává našemu nitru
příkazy,to asi víjedině ten, kdo tyto příkazydává a ten, jemuž vjeho nit
ru ty příkazy dává.

2. Bratří,teď jste to slyšeli přičtení evangelia, jestiže jste poslouchali ne
jen ušima, ale i srdcem. Co praví? „Mějte se na pozoru, abyste nekonali
své dobré skutky před lidmi proto, aby vás viděli“ (Mt 6,1). Rekl to proto,
abychom cokoli dobrého děláme, to ukryli před lidskými zrakya báli se,
že to lidé budou vidět? Bojíš-li se, že tě lidé budou vidět, nikdo tě nebude
napodobovat. Musí tě tedy lidé vidět. Ale nemusíš to dělat tak, abys ty
byl při tom vidět. Když tě budou vidět a chválit, tvá radost nemusí být
v tom, že všechno, cojsi dobrého vykonal,budeš považovatjen za svédí
lo. To ne. Nedbej na chválu. Aťje chválen ten, který skrze tebe jedná. Co
tedy dobréhoděláš, nedělej ke své vlastní chvále, ale dělej to ke chvále
toho, od něhožjsi dostal sílu dobřejednat., Varuj se jednat špatně. Bůh
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chce, abys jednal dobře. Pohleďte, jak naproti tomu jednají špatní lidé.
Co udělají dobrého, to připisují sobě. Jednají-li špatně, viní z toho Boha.
Je to pokřivený názor, je to postaveno na hlavu: co má být nahoře, to dá
vají dolů, co dole, to dávají nahoru. Chceš, aby Bůh byl dole a ty nahoře?
Místo aby ses vznesl, spadneš dolů. Bůh bude vždy nad tebou. Co tedy?
Ty jednáš dobře a Bůh špatně? Chceš-li řícipravdu, raději řekni: Já jed
nám špatně, On dobře; co dělám dobře, to mám od něho, protože bez je
ho pomoci bych jednal špatně. Takové přiznání posiluje srdce a je zákla
dem pro lásku. Vždyťkdybychom měli své dobré skutky ukrývat, aby je
lidé neviděli, kam by se poděla myšlenka Pána pronesená v horském ká
zání? Kde pronesl výše uvedená slova, tak krátce před tím řekl:„Tak sviť
vaše dobré skutky předlidmi.“ Tím ovšem neskončil, nýbrž dodal: „A ve
lebili vašeho Otce, jenž je v nebesích“ (Mt 5,16). A co říká Apoštol?
„Křesťanskýmobcím v Judsku zůstal jsem osobně neznám, toliko z do
slechu věděli: Ten který nás dřívepronásledoval, káže nyní tu víru, kte
rou dříveničil. I velebili pro mne Boha“(Gal 1,22).Vidíte, jak i on podle
své poznámky položil důraz ne na chválu sebe, ale na chválu Boha. A co
se týče jeho, aťnás neusvědčuje podle svého vlastního doznání pustoši
tel církve, nenáviděný, zlý pronásledovatel. Pavel má rád, abychom mlu
vili o svých hříších.Mátak být oslaven ten, který takovou nemocvyléčil.
Lékařovaruka svým hlubokým řezemvyléčilaránu. Ten hlas znebesra
zil k zemi pronásledovatele a pozdvihl jej jako kazatele. Saul-Šavel pro
následoval světce a Pavel, když pronásledoval křesťany,se rovněž jmeno
val Saul-Savel. Pak se ze Savla stal Pavel. Co znamená slovo „Pavel“?
Skromný. Pyšný, hrdý Savel , pokorný, skromný Pavel. Proto také říká
me: Vidím tě jako Pavla, skromného. Slyš,jak byl Pavel pokorný, skrom
ný. „Vždyťjsme nejmenší mezi apoštoly (1 K 15,9). „Mně, nejmenšímu
ze všech věřících“,říkána jiném místě (Ef 3,8). Mezi apoštoly byl tím, co
je lem u šatů. Církev mezi pohany jakoby trpící krvotokem se dotkla to
hoto lemu a byla uzdravena.

3. Tudíž, bratří,toto budu tvrdit, tvrdím a i kdybych mohl, nebuduse tím
tajit: Jednejte tak, jak to vyžaduje čas,hodina, den. Což možnostále mlu
vit? Což možnostále mlčet? Což možnostále odpočívat?Což možnostá
le se postit? Což možnostále dávat chléb hladovému? Což možno pokaž
dé odívat nahého? Což možno vždy navštěvovat nemocné? Což možno
stále usmiřovat rozhněvané? Což možnostále pohřbívat mrtvé? Jednou
je nutné to, podruhé ono. To co jsem uvedl, nastane, ale také přestane,
ale Vládce, který ti to velí konat, nesmí mít ani začátek ani konec. Láska
nesmí přestat. Službu lásky nutno prokazovat v každý čas. „Bratrskálás
ka ať zůstává“ (Žid 13,1).

4. Snad někohoz vás od té doby, co vám vykládámetento list blaženého
Jana, znepokojuje otázka, proč právě nejvíce zdůrazňuje bratrskou lásku.
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„Kdo miluje bratra (2,10). Bylo nám dáno přikázánímilovat se navzájem“
(3,23), říkáJan. Stále uváděl bratrskou lásku. Lásku k Bohu, to znamená
lásku, kterou máme milovat Boha, tak stále neuváděl, ale přecejen oní
nemlčel. O lásce k nepříteli však téměř v celém listě docela pomlčel. Ač
tak vášnivě mluví o lásce a ji doporučuje, neříká nám, abychom milovali
nepřátele, ale abychom milovali bratry. Právě jsme slyšeli v evangeliu:
„Neboť milujete-li ty, kteřívás milují, jakou budete mít odplatu? Což to
nečiní 1celníci?“ (Mt 5,46). Proč tedy apoštol Jan jako něco velkého nám
doporučuje jakousi bratrskou lásku, když říká, Že nám nestačí milovat
bratry, ale že naše láska má obsáhnout i nepřátele? Kdo obsáhne ne
přátele, neopomene bratry. Oheň zachvátí napřed nejbližší okolí a pak se
rozšiřuje i na vzdálenější předměty. Tak i tobě je bližší bratr než někdoji
ný. A zase je ti milejší ten neznámý,který se k tobě nechová nepřátelsky
než nepřítel. Rozšiř lásku na nejbližší, ale nemluv o nějaké velké lásce.
Miluješ-li totiž ty, kteříjsou ti milí, miluješ takřkajen sebe. Rozšiř svou
lásku na neznámé, kteří ti neudělali nic zlého. Jdi ještě dál a miluj ne
přátele. Toto jistě Pán přikazuje. Proč Jan pomlčel o lásce k nepříteli?

5. Každá láska1 láska tělesná, která není pravou láskou a která by se měla
spíše nazývat milostnou vášní - slovo láska by se mělo užívat pro vzneše
nější hodnoty a v tom lepším smyslu je vykládat —tedy každá láska, nej
milejší bratří, znamená nějaký laskavý vztah k milovaným. Nemámeči
můžeme lidi takto milovat? Pán užil tohoto slova, když pravil: Petře, mi
luješ mne?“ (J 21,17). Lidi nemáme milovat tak, jako když labužníci říka
jí: Miluji kvíčaly.Ptáš se proč? Zabít a sníst. Labužník tvrdí, že je miluje.
Miluje je, aby přestaly existovat. Miluje je, aby je zahubil. Milujeme-li
cokoli, co je k jídlu, milujeme to proto, abychom to snědli a nasytili se.
Lidé mají být také milování jako nějaké jídlo? Přátelstvíje jakýsi laskavý
vztah, který projevujeme vůči těm, které milujeme. Což když nemáme
nic, čímbychom to projevili? Tomu, koho milujeme postačí pouhá laska
vost. Nemusímesi přát,aby byli ubožáci, abychom tak mohli konat skut
ky milosrdenství. Dáváš chléb hladovému,ale lepší je, aby nikdo nehla
dověl a nemusil tak nikomujej dávat. Odíváš nahého. Kéž by však byli
všichni odění a nebylo toho zapotřebí. Pohřbíváš mrtvého. Kéž však by
někdy dosáhl toho Života,kde nikdo neumírá. Usmiřuješ rozvaděné. Kéž
by někdy vládl onen věčný mír Jeruzaléma. Toto všechno jsou úkony,
které si vyžaduje nutnost. Zbav ubožáky bídy a přestanou 1skutky mi
losrdenství. Zda má uhasnout 1plamen lásky? Miluješ-li šťastného člově
ka, jemuž nemáš co nabídnout, taková láska je opravdovější, je čistší,
upřímnější. Dáš-li totiž něco ubožákovi, snad se chceš nad něho vynášet,
snadsi jej chceš podřídit, protože jsi mu prokázal nějaké dobrodiní. On
potřeboval, ty jsi mu dal. Protože jsi mu pomohl, myslíš si o sobě, že jsi
bohatší než on. Přejsi, abyste byli oba sobě rovni, abyste jeden druhému
nemohli nic dát.
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6. Pýcha a lakota došla až tak daleko, že „kořenem všeho zla je lakota,
chamtivost peněz“ (Tim 6,10). Rovněžje řečeno. „Začátek všeho hříchu
je pýcha“ (Eccli 10,15). Někdy se ptáme, jak tyto dvě myšlenky „Koře
nem všehozla je lakota“ a „Začátek všeho hříchuje pýcha“ spolu souvi
sejí. Jestliže začátkem všeho hříchu je pýcha, je pýcha kořenem všeho
zla. Vskutku kořenem všeho zla je lakota. I v pýše shledáváme lakotu.
Člověk totiž vybočuje z míry. Co znamenábýt lakomým? Jít dál než je
třeba. Adam kleslpýchou. „Počátek všeho hříchuje pýcha“, praví Písmo.
A co pýcha? Kdo je lakotnější než ten, komu nemohl postačit Bůh? Čte
me, bratří, jak byl člověk stvořen k obrazu a Boží podobě. Co řeklo něm
Bůh? „Aťpanuje nad mořskými rybami, nad nebeským ptactvem, nad
všemizvířaty, která se pohybují po zemi“ (Gen 1,26).Zdaž řekl:Aťpanu
je nad lidmi? „Aťpanuje“, řekl. Dal mu moc nad přírodou. Nad čím mu
dal moc? „Nad mořskými rybami, nad nebeským ptactvem, nad všemi
zvířaty,která se pohybují po zemi.“ Proč v tomto spočívájeho přirozená
moc (naturalis potestas), moc nad přírodou? Poněvadž člověk má moc
nad tím, z čeho byl stvořen k Božímu obrazu. V čem je ten obraz Boží?
V rozumu, myšlení, ve vnitřním člověku. Poznává pravdu, dělá rozdíl
mezi spravedlností a nespravedlností, poznáváa ví, kdo jej stvořil,může
poznávat svého Tvůrce, chválit svého Stvořitele. Proto když mnozíváš
němisetřeli se sebe Boží obraz a zvrácenými mravyjako by v sobě uhasili
plamen poznávání, volalo k nim Písmo: „Nebuďte jako kůň čimezek bez
rozumu“(Z 31,9). Chce tím řícitoto: Postavil jsem tě výš, než je kůňči
mezek; stvořiljsem tě ke svému obrazu, dal jsem ti nad nimi moc. Proč?
Protože zvířatanemají rozum. Ty však svým rozumem poznáváš pravdu,
víš, co je nad tebou. Podrob se tomu, který je nad tebou, a ve tvé moci
bude to, nad čímjsi byl ustanoven. Protože hříchem člověkopustil toho,
pod kterým měl být, podrobuje se tomu, co měl ovládat.

7. Buďte laskaví! Tím že milujete nepřátele, milujete bratry. Nemyslete
si, že Jan nepřikázal milovat nepřátele, když mluvil o bratrské lásce. Mi
lujte bratry. Namítneš: Jak milujeme bratry? Ptám se, jak máš milovat
nepřítele, jak jej miluješ? Přeješ mu, aby byl zdravý? A což když mu to
není na prospěch? Aby byl bohatý? A což když jej bohatství zaslepí? Aby
měl manželku? A což když mu ztrpčuje život? Aby měl děti? A což když
se z nich stanou špatní lidé? Toto všechno, co bys přálnepříteli, protože
jej miluješ, je nejisté. Přej mu, aby s tebou dosáhl věčného života. Přej
mu aby byl tvým bratrem. Přeješ-li svému nepříteli, aby byl tvým brat
rem, a tak mu projevuješ svou lásku, miluješ bratra. Nemiluješ totiž jej
jako takového,jaký je, ale takového, jakého chceš, aby byl. Nemýlím-li
se, řekl jsem někdy vaší lásce toto: Představme si kus dřeva. Dobrý ře
meslník spatřil neotesané dřevo přivezené právě z lesa a zalíbilo se mu.
Nevím co s ním chce udělat. Nelíbilo se mu proto, že zůstane stále jen

72



kusem dřeva.On již vidí, co z něho udělá, ne jaké je nyní. Zalíbilo se mu
proto, že z něho něco udělá, ne jaké je nyní. Tak i Bůh miloval nás hříšní
ky. Ríkáme, že Bůh miloval hříšníky. Praví totiž: „Nepotřebují zdravílé
kaře, nýbrž nemocní“ (Mt 9,12). Zda miloval proto hříšníky, abychom
hříšníky zůstali? Nebeský umělec nás viděl jako dřevo, přivezené z lesa
a myslel již na chrám, který postaví, ne na dřevo. Tak i ty se diváš na své
ho nepřítele, který se na tebe vzteká, nadáváti, uráží tě, nenávidí. Vidíš
člóvěka.Vidíš, že toto vše ti udělal člověk,vidíš také, žebyl Bohem stvo
řen. Že byl stvořenjako člověk,že byl stvořen Bohem.Že tě nenávidí, to
učinil on člověk.Že tě nemá rád, to učinil on, člověk.A cosiv duchuří
káš? Pane, buď mu milostivý, odpusťmu hříchy,aťnení tak zlý, změň ho.
Nemiluješ jej, jaký je, ale jakého z něj chceš mít. Když tedy miluješ ne
přítele, miluješ bratra. Proto dokonalá láska je láska k nepříteli. A tato
dokonalá láska spočívá v bratrské lásce. Ať nikdo neříká, že apoštol Jan
nás méně napomenul než Kristus Pán. Jan nás napomenul, abychom mí
lovali bratry. Kristus nás napomenul, abychom milovali i nepřátele. Proč
ti Kristus připomněl, abys miloval nepřátele? Snad proto, aby trvale zů
stali nepřáteli? Připomenul-li ti milovat nepřátele proto, že by jimi zů
stali, tak je nenávidíš a nemiluješ. Pohleď, jak sám miloval? Nechtěl, aby
zůstali trvale jeho nepřáteli. „Otče, odpusťjim, neboť nevědí, co činí“, ří
ká (Lk 23,34). Když chtěl, aby jim bylo odpuštěno, chtěl, aby se změnili.
Když chtěl, aby se změnili, chtěl z nepřátel učinit bratry, a to skutečně
udělal. Byl zabit, pohřben, vstal z mrtvých, vstoupil na nebesa, učední
kům seslal Ducha Svatého. Učedníci začalihlásat jeho jméno, ve jménu
ukřižovaného a zabitého konali zázraky. Viděli to i ti, kteří zabili Pána.
A ti co ve hněvu prolili jeho krev, tuto krev, tím že uvěřili, vypili.

8. Bratří,poněkud šířejijsem se o tom rozhovořil. To proto, že tuto lásku
velmi upřímněvaší lásce doporučuji. Kdybyste neměli lásky, nic bychom
neřekli. Jestliže však tu lásku máte, jako bychom lili olej do ohně. V kom
nebylo lásky, snad po mých slovech vzplanula. V jednom zmohutnělo,
co již bylo; v druhém případězačalo existovat, co dosud nebylo. K tomu
jsme dodali, že nemáte zaváhat milovat nepřátele. Zle se někdo na tebe
hněvá? On se hněvá, ty se za něho modli. On nenávidí, ty měj slitování.
Nenávidí tě horečka, která lomcuje jeho duší. Až se uzdraví , budeti dě
kovat. Jak milují lékaři nemocné? Milují nemocné? Milují-li nemocné,
chtějí, aby stále stonali? Milují nemocnéne tak, aby zůstali nemocní, ale
aby se uzdravili. Co zkusí od zuřivých nemocných, kolik zaslechnou
urážlivých slov, nemocní je dokonce 1bijí. Lékař léčí horečku, člověku
odpouští. Bratří, co mám k tomu dodat? Milujme svého nepřítele?Ano,
on nenávidí svého nepřítele, kterým je nemoc. Tu nenávidí. Clověka,
který jej bije, miluje. Nenávidí horečku. Kdojej bije? Nemoc, choroba,

horečka. Odstraňuje to, co se stavíproti němu aby zůstalo to, co by mu
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vem, uvidíš, že vněm vládne svět se svými vášněmi,a proto tě nenávidí.
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Nenávidíš-li jej i ty, léčíš zlo zlem. Co znamená léčit zlo zlem? Jednoho
nemocného jsem oplakával, toho, který tě nenáviděl. Nenávidíš-li 1ty,
naříkámjiž nad dvěma. Bere ti tvou věc, bere ti prý něco, co máš tady na
zemi. Nenávidíš jej proto, že tě přivádído bídy. Nechceš-li mít bídu, od
stěhuj se do nebe. Budeš mít srdce tam, kde je všeho hojnost a v naději
na věčnýŽivotnebudeštrpět bídou. Pohled, co ti bere. A ani toby ti ne
bral, kdyby to nedopustil ten „který kárá toho, koho miluje“ (Zid 12.6).
Ten tvůj nepřítel je nástrojem, aby tě toho zbavil; dopouští, aby ti to ten
člověk udělal. Uzná-li Bůh, že by ti prospělo bití, dopouští, aby ten člo
věk tě bil. Jím tě léčí. Přej si aby i on byl vyléčen.

9. „Boha nikdo nikdy neviděl. Milujeme-li jeden druhého, zůstává v nás
Bůh a láska je v nás dokonalá.“
Zační milovat a jsi na cestě k dokonalosti. Začal jsi milovat? Bůh začal
v tobě přebývat. Miluj toho, kdo začal v tobě přebývat, a on tě povede
kdokonalosti.
„Ze v něm zůstáváme a On v nás, poznávámez toho, že nám dal z darů
Ducha svého.“
Dobře, díky Bohu. Poznáváme, že v nás přebývá. A jak to víme, že v nás
přebývá?Protože Jan řekl:„Ze nám dal z darů Ducha svého.“ Ajak víme,
že nám dal ze svého Ducha? Jak poznáš, že ti dal ze svého Ducha? Zeptej
se svého nitra. Je-li tam láska, máš Božího Ducha. Jak poznáme, že 1ty
máš Božího Ducha? Zeptej se apoštola Pavla! „Neboť láska Božíje vylita
v našich srdcích skrze Ducha Svatého, který nám byl dán“ (R 5,5).

10. „A myjsmeviděli a svědčíme, že Otec poslal svého Synajako Spasite
le světa.“
Kdo jste nemocní, buďte klidní. Přišel takový lékař a vy ztrácíte naději?
Byly těžké nemoci, byly nevyléčitelné rány, byla nemoc, nebyla naděje
na vyléčení. Myslíš na své velké neštěstí? Přestaljsi doufat. Je tu však ten
Všemohoucí. Ti, kteří byli první uzdraveni, jsou jeho svědky a svědčí
o něm. Oni byli uzdravení spíše nadějí v budoucnost než tím, co se stalo.
Apoštol totiž říká: „Dosáhli jsme spásy v naději“ (R 8,24). Tedy začali
jsme se uzdravovat vírou. Plné uzdravení bude až tehdy, až toto naše po
rušitelné tělo oblékne neporušitelnost a toto smrtelné tělo oblékne ne
smrtelnost (1 K 15,23).To teprve čekáme,ještě to nemáme. Kdo se radu
je v naději, obdrží skutečnost. Kdo však nedoufá, nebude mocí obdržet
skutečnost.

11. „V každém, kdo vyznává, že Ježíš je Syn Boží, zůstává Bůh a on v Bo
hu.“
Kéž bychom nemusili mnohým opakovat: Kdo vyznává ne slovem,ale
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činem, ne jazykem,ale životem. Mnozí totiž vyznávají Ježíše slovy, ale
skutky jej popírají.
„A my jsme poznali lásku, kterou má Bůh k nám.“
A opět, jak jsi to poznal? „Bůh je láska.“
Již to řekldříve,teď to znovu opakuje. Nemohl lépe vystihnout, coje lás

ka, než tím, že je to Bůh. Snad pohrdneš Božím darem. Pohrdneš Bohem“
„Bůh je láska a kdo zůstává v lásce, zůstává v Bohu a Bůh v něm“. Navzá
jem přebývajív sobě i ten, který udržuje, i ten, který je udržován. Přebý
váš v Bohu, aby ses udržel. Bůh přebývá v tobě, aby tě udržel, abys ne
klesl. Nemysli si, Žekdyž se stáváš Božím chrámem,že je to jako s tvým
domem, ve kterém bydlíš. Zřítí-li se dům, ve kterém bydlíš, zabije tě to.
Jestliže však ty se zhroutíš, Boha to nezabije. Zůstane nedotčen, i když
jej opustíš. Nedotčen zůstane, i když se k němuvrátíš. Ty se uzdravíš,je
mu však nic nepřidáš; očistíš se, zotavíš se, napravíš se. Nemocnémuje
lékem, bloudícího uvádí na správnou cestu, je světlem, kdo jde ve tmě,
opuštěnému je útočištěm. Tedy všeho se to dostává. Nemysli si, když
přicházíš k Bohu, že mu prokazuješ nějaké dobrodiní. Když tedy nebu
deš chtít a když by všichni nechtěli, nebude mít Bůh služebníky? Bůh
nepotřebuje služebníky, ale služebníci jeho. Proto říkážalm: „Rekl jsem
Pánu, Ty jsi můj Bůh“. On je pravým pánem. A co říkádále? „Poněvadž
nemám dobra mimo tebe.“ (doslovně: Poněvadž nepotřebuješ nic z to
ho, co mám.) Ty potřebuješ svého služebníka. Služebník potřebuje tebe,
abys jej živil. Potřebuješ svého služebníka, aby ti pomáhal. Nemůžeš na
čerpat vodu, nemůžeš si uvařit, nemůžeš běžet rychleji než kůň, nemů
žeš se starat o dobytek. Vidíš, že potřebuješ svého služebníka, že potře
buješ jeho pomoc. Nejsi tedy skutečným pánem, když někoho potřebu
ješ. On (Bůh) je skutečným pánem, poněvadž nás nepotřebuje a přece
nás hledá, když jej nehledáme my. Zbloudila jedna ovce, našelji a ra
dostněji nesl na svých ramenou (Lk 15). Potřeboval ovci, či spíše ovce
potřebovala pastýře? Oč raději mluvím o lásce, o to méně rád chci ukon
čit tento list. Zádný list nemluví tak vroucně o lásce. Není krásnějšího
kázání a pro vás prospěšnějšího nápoje. Ovšem pod tou podmínkou,že
správným životem dokazujete, Žemáte tento Boží dar. Nebuďte nevděč
ní vůči takové milosti Toho, který, ač měl svého jediného Syna, nechtěl
mít jen jeho. Dal mu bratry, aby s ním měli věčný Život.
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9. TRAKTÁT

1. Vaše láska ví, že nám zbývá probrat a vám vyložit s Boží pomocí po
sledníčást listu apoštola Jana. Jsme si vědomi tohoto dluhu avy jste po
vinni žádat ode mne, abych ten dluh splatil. Vždyťprávě láska, která je
v tomto listě obzvláště a téměř ona doporučována, z nás činí ty nejspo
lehlivější dlužníky a z vás vymahatele tohoto dluhu. Nazval jem vás nej
milejšími vymahateli, poněvadž kde neníláska, tam je i vymahatel nepří
jemný. Kde všakje láska,je milý i ten, kdo vymáhá,i ten, na kterém je to
vymáháno. I když je to trochu namáhavé, láska tuto prácí ulehčuje. Což
nevidíme u němých a nerozumných tvorů, u nichž neexistuje čistá du
chovní láska, nýbrž láska pudová, přirozená, jak vášnivě se mláďata do
máhají mléka z matčina prsu? A ačkoli sající mládě bije do matky, pro
matku je to příjemnější, než kdyby mládě nesálo, a nežádá na něm, čím
by bylo povinnoz lásky ke své matce. Casto vidíme, jak i větší telata bijí
hlavou do vemene krávy, až se jí nadzvedátělo. A přeceje neodkopne od
sebe kopytem, naopak když mládě nesaje, přivoláváje k vemeni buče
ním. Jestliže tedy je v nás ona duchovní láska, o které říkáApoštol: „Stal
jsem se mezi vámi maličkým, jako když matka chová své dítky“ (1 Sol
2,7), milujeme vás i když to na mně vymáháte. Nemáme rádi lenivé
a lhostejných se hrozíme. Přerušili jsme čtení tohoto listu, protože
o svátcích byla zvláštní čtení, která se musila číst a vykládat. Nyní se vrať
me k přerušenému čtení a vaše svatost nechť zbývající část listu pozorně
vyslechne. Nevím, zda mohl lépe nám vtisknout do paměti, co je láska
než tím „Bůh je láska“. Stručná a velká chvála. Stručná slovy, velká do
myšlením. Jak rychle se vysloví „Bůh je láska“! Krátká věta, jedna věta,
a když se nad ní zamyslíš, kolik toho v sobě obsahuje.
„Bůh je láska, a kdo zůstáváv lásce, zůstává v Bohu a Bůh je v něm“, říká
dále.
Bůh ti buď domem a ty buď Božím domem. Zůstaň v Bohu a Bůh at zů
stane v tobě. Bůh zůstává v tobě, aby tě držel; ty zůstáváš v Bohu, abys
nepadl. Tak mluví o lásce Apoštol. „Láska nikdy nepadá“ (1 K 13,8). Jak
může klesnout, koho drží Bůh?

2. „V tom vrcholí naše láska (k Bohu), že můžeme mít důvěru v soudný
den, poněvadž tak jako je On, jsme i my na tomto světě.“Ukazuje tu, jak
v kom pokročila láska, či spíše jak kdo pokročil v lásce. Je-li Bůh láska,
Bůh ani neroste ani neubývá. Ze v tobě láska roste, říká se proto, že ty
rosteš v ní. Zeptej se, jak jsi pokročil v lásce, a podle toho, co ti odpoví tvé
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srdce, poznáš, jak jsi v ní pokročil. Jan.nám totiž slíbil ukázat, jak pozná
me Boha. Ríká: „V tom vrcholí naše láska (k Bohu)“.
Ptej se v čem?
„Ze můžeme mít důvěru v soudný den.“ Kdo má důvěru v soudný den?
Neboj se, Že nepřijde soudný den. Jsou lidé, kteří nevěří v soudný den.
Ti nemohou mít důvěru v soudný den, o kterém nevěří,že přijde.Nech
me je. Ty nechť vzkřísík životu Bůh. Proč mluvíme o mrtvých? Nevěří,
že přijde soudný den, nebojí se, nepřejí si jej, protože nevěří. Někdo za
čal věřit v soudný den. Jestliže začal věřit, začal se 1bát. Ale že se ještě
bojí, ještě nemá důvěru v soudný den, dosud v něm není dokonalá láska.
To máme nad ním již zlomit hůl? U koho vidíš, že začal,u toho nemusíš
přestat doufat v jeho konec. Namítneš: Jak uvidím u něho začátek? Jeho
strach! Slyš Písmo:! „Začátek moudrosti je bázeň před Bohem“(Eccli
1,16).Začal se tedy bát soudného dne. Bázní aťse dá na lepší cestu,ať je
bdělý před svými nepřáteli, to jest, před svými hříchy. Aťse začne v nitru
probouzet k životu a umrtvovat, co je v údech pozemského, jak praví
Apoštol: „Zmrtvěte, co je ve vašich údech pozemského.“ Tím, co je
v údech pozemského, myslí špatnost, neboťhned vysvětluje, co tím mys
lí. Je to „lakota, nečistota“ a tak dále (Kol 3,5). Jak umrtvuje, kdo se začal
bát soudného dne, coje vjeho údech pozemského, tak vyrůstá a mohut
ní v něm to, coje nebeské. Tím, coje v údech nebeského, jsou všechny
dobré skutky. Když v něm bude vyrůstat, co je nebeské, začne toužit po
tom, čeho se bál. Bál se totiž, aby nepřišel Kristus a nenašeljej ve hříších
a aby jej nepotrestal. Přál si, aby Kristus přišel, poněvadž jej Kristus na
lezne bez hříchu a odměníjej. Kdyžjiž začalačistá duše toužit po Kristo
vě příchodu, touží také Zenicha obejmouta zříkáse cizoložství. Clověk
ve svém nitru se stává pannou vírou, nadějí a láskou. Již má důvěru
v soudný den a když se modlí „Přijď tvé království“ (Mt 6,10), neříká nic
co by nebylo ve shodě s jeho přesvědčením. Kdo se totiž bojí, Že přijde
Boží království, bojí se, Že by byl vyslyšen. Jak se modlí, kdo má strach,
že nebude vyslyšen? Kdo se však modlí v dětinné důvěře,již si přeje, aby
Kristus přišel. Kdosi řeklv žalmu o tomto přání: „Ale ty, Hospodine,jak
dlouho ještě? Obrať se, Hospodine, vysvoboď mou duši“ (Z 6,4). Bědo
val, že Bůh otálí. Jsou totiž někteří lidé, kteří trpělivě umírají. Jsou 1ně
kteří tak dokonalí, že trpělivě žijí. Co jsem to řekl?Ze ten, který si přeje
ještě žít, klidně umírá, když přijde den jeho smrti. Bojuje sám se sebou,
aby se podřídil Boží vůli. Raději se podřizuje tomu, co rozhodl Bůh a ne
tomu, co chce lidská vůle. Z touhy ještě žít se stává boj se smrtí. Je třeba
trpělivosti a statečnosti, aby mohl klidně umírat. Ten umírá trpělivě.
Kdo však touží být s Kristem, „odejít odsud a být s Kristem“, jak říká
Apoštol, ten neumírá trpělivě. Zije však trpělivě, rád umírá. Pohleď, jak
trpělivě žije Apoštol. Nemiluje pozemský život, ale co mu Život přináší,
to trpělivě snáší. „Odejít odsud a být s Kristem“, říká, „to by bylo mno
hem lepší, avšak zůstat na živu je potřebnější pro vás“ (Filip 1,23).Tedy,
bratří,snažte se - ale upřímně- toužit po soudném dnu. Svou dokonalou
lásku nedokážeme jinak, než když začneme toužit po tom dni. Avšak
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toužit po něm může ten, kdo má důvěru v tento den. Tuto důvěru nemá
ten, jehož nitro nepřekypuje dokonalou čistou láskou.

3. „V tom vrcholí naše láska k Bohu, že můžeme mít důvěru v soudný
den.“ Proč můžeme mít důvěru? „Poněvadž tak jako je On, jsme i my na
tomto světě.“ Slyšeljsi důvod mé důvěry: Poněvadžtak jako je On, jsme
i my na tomto světě. Je to možné? Což může být člověkjako je Bůh? Již
jsem vám vysvětlil, že slovo „jako“ neznamená rovnost, alepřirovnání,
podobnost. V jakém smyslu říkáš:Ten obraz má uši jako já? Ríkáš přece:
Jako. Jestliže jsme tedy byli stvoření k Božímu obrazu, proč nejsme jako
Bůh? Bylijsme stvoření, ne abychom mu byli rovni, ale abychom se po
dobali způsobem svého jednání. Proč tedy máme důvěru v soudný den?
„Poněvadž tak jako je On, jsme i my na tomto světě.“To musíme vztaho
vat i na lásku a v tom smyslu chápat uvedená slova. Pán říkáv evangeliu:
„Milujete-li ty, kteří vás milují, jakou budete mít odplatu?“ Co tedy na
nás chce? „Ale já vám pravím:“ Milujte své nepřátele a modletese za ty,
kteří vás pronásledují.“ Jestliže nám přikazuje milovat své nepřátele, ko
ho nám dává za příklad? Samotného Boha! Praví totiž: „Abyste byli dět
mi svého nebeského Otce.“ Co dělá Bůh? Miluje své nepřátele. „Který
velí svému slunci vycházet na dobré i na zlé a déšť sesílá na spravedlivé
i na nespravedlivé“ (Mt 5,44 n). Vybízí-li nás tedy Bůh, abychom byli tak
dokonalí, že bychom milovali své nepřátele jako je miloval On, pak také
máme důvěru v soudný den, „poněvadžtak jako je On,jsme i my na tom
to světě.“ Bůh miluje své nepřátele tím, že velí svémuslunci vycházet na
dobré i nazlé a děšťsesílá na spravedlivé i nespravedlivé. My, když ne
můžeme svým nepřátelům poslat slunce ani déšť,dejme jim aspoň své sl
zy, když se za ně modlíme.

4. Již tedy vidíte, co říká o důvěře. Jak se pozná dokonalá láska?
„Bázně není v lásce.“
Co tedy řekneme o tom,který se začalbát soudného dne? Kdyby měl do
konalou lásku, nebál by se. Dokonalá láska byjej dokonale ospravedlnila
a neměl by se proč bát. Dokonce by měl důvod proč si přát, aby nepřá
telství pominulo a přišlo Boží království. Tedy „bázně nenív lásce.“ Ale
v jaké lásce? Ne v té, která teprve započala. V které tedy?
„Dokonalá láska zahání bázeň“, říká.
Tedy nechť nejprve nastoupí bázeň, neboť „počátkem moudrosti je bá
zeň Boží.“ Bázeň jako by připravovala místo lásce. Když se pak láska zač
ne ubytovávat v duši, odchází strach,který lásce připravovalmísto. Jak
roste láska, tak se umenšuje strach. Cím méně lásky, tím více strachu.
Není-li však vůbec žádný strach, nemá láska kam vejít. Když něco šijeme,
navlékneme do jehly nit. Napřed projde jehla. Neprojde-li látkou, ne
projde ani nit. Stejně tak napřed zaujme místo v duši bázeň, ale ne aby
tam zůstala natrvalo, nýbrž aby tam uvedla lásku. A když se bezpečně
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usídlila v duši, jaká radost pro nás v tomto i budoucím životě. Kdo nám
v tomto pozemském životě může škodit, jsme-li plni lásky? Pohleďme,
jak Apoštol opěvuje radost nad touto láskou: „Kdo nás odloučí od lásky
Kristovy? Snad soužení nebo úzkost nebo pronásledování nebo hlad ne
bo nahota nebo nebezpečí nebo meč?“ (R 8,35). A Petr říká: „A kdo by
vám mohl škodit, budete-li horlit o dobro?“ (1 P3,13). „Bázně nenív lás
ce, nýbrž dokonalá láska zahání bázeň, neboť bázeň působí trápení.“
Srdce mučí vědomíhříchů. Ještě nenastalo ospravedlnění. Je v něm cosi,
co znepokojuje, co bodá. Proto co říkáv žalmu o dokonalé spravedlnosti?
„Můj nářek jsi obrátil v radost, rozvázals mou žínici, přepásals mě ra
dostí, aby ti zpívala má duše a abych nebylbodán“ (Ž 29„12).Co znamená
„abych nebyl bodán“? Aby tu nebylo nic, co by trápilo mé svědomí.
Strach trápí, bodá, ale neboj se. Přichází láska, která vyléčí, co zranil
strach, bázeň. Bázeň Boží zraňuje tak, jako vůle lékaře. Lékař odstraňuje
hnis a ránu jako by zvětšil. Dokud byl hnis v těle, byla rána menší, ale ne
bezpečná. Lékař ránu otevře nožem. Rána dříve bolela méně než ted,
kdyžji rozřízl; více bolí, když je léčena než kdyby byla ošetřována. Více
bolí, kdyžje na ni přikládán lék, aby až bude vyléčena, už nikdy nebolela.
Nechť se tvého srdce zmocní bázeň, protože ona uvede do něho lásku.
Nechť vnikne lékařův nůž do rány. Takovým lékařem je Bůh. Nezůsta
nou ani jizvy, musíš se však podrobit lékařověpravici. Nemáš-li bázeň,
nebudeš moci být ospravedlněn. Tento názor je vzat z Písma. „Kdo je
bez bázně, nemůže být ospravedlněn“(Eccli 1,28).Je tedy třeba, aby na
před nastoupila bázeň a po nípak přijde láska. Bázeňje lék, láska zdraví.
„Kdo se však bojí, není dokonalý v lásce.“
Proč? „Poněvadž bázeň působí trápení.“ Bolí to, jako když lékař řeže.

S. Je tu však ještě jiná myšlenka zdánlivě tomu odporující, jestliže se jí
správně neporozumí. Říká se kdesi v žalmu „Bázeň před Hospodinem je
upřímná, trvá na věky“ (Z 18,10). Mluví tu o jakési věčné, ale čisté,
upřímné bázní. Mluví-li se tu o věčné bázni, neodporují tomu snad slova
tohoto listu „Bázně není v lásce, nýbrž dokonalá láska zahání bázeň“?
Zeptejme se na oba Boží výroky. I když jsou to dva spisy, 1když jsou to
dvě ústa, 1když jsou to dva jazyky,je to jeden Duch. Jedno bylo řečeno
ústy Jana, druhé ústy Davida. Nemyslete si, že u každéhoje jiný Duch.
Jestliže jeden dech rozezvučí dvě píšťaly,nemůže jeden Duch naplnit
dvě srdce a rozechvět dva jazyky? Jestliže jedním dechem se rozezvučí
stejným tónem dvě píšťaly,mohou dva jazyky pod vanutím Božího Du
cha hovořit zcela rozdílně? Panuje tu tedy shoda, jednomyslnost, ale po
třebuje vnímavého posluchače. Nuže, Boží Duch inspiroval a naplnil dvě
srdce, dvě ústa, pohnul dvěma jazyky a my jsme slyšeli z úst jednoho
„Bázněnení v lásce, nýbrž dokonalá láska zahání bázeň“a z úst druhého
„Bázeň před Hospodinem je upřímná, trvá navěky“. Odporují si? Nikoli.
Otevřiuši, pozorně poslouchej a uslyšíš, že si neodporují. Ne bez důvo
du jeden mluví o upřímné,čisté bázní a druhýjen o bázni. Jiná je bázeň,
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které říkáme upřímnáa jiná je bázeň, o které se nedá říci,že je upřímná.
Snažme se tedy dvěbázně rozlišit a snažmese též porozumět stejným tó
nům dvou píšťal.Jak porozumímea jak je rozlišíme? Aťvaše láska dá po
zor! Jsou někteří lidé, kteří se proto bojí Boha, aby nepřišli do pekla, aby
je snad ďábel nepálil ve věčném ohni. To je ta bázeň, která uvádí do nitra
lásku. Avšak jak přichází, tak odchází. Bojíš-li se totiž Boha ze strachu
před trestem, ještě nemiluješ toho, kterého se takto bojíš. Netoužíš po
dobru, nýbrž chceš být uchráněn zlého. Ale tím, že chceš být uchráněn
zlého, snažíš se být lepším a začínáš toužit po dobru. Kdyžjsi začaltoužit
po dobru, vzniká v tobě upřímná bázeň. Co je upřímná bázeň? Abys ne
ztratil toto dobro. Dávejte pozor! Něcojinéhoje bát se Boha proto, aby tě
spolu s ďáblem neposlal do pekla. Něcojinéhoje bát se Boha proto, abys
jej neztratil. Strach, abys nebyl poslán spolu s ďáblem do pekla neníještě
bázní upřímnou. Nevzniká z lásky k Bohu, ale ze strachu před trestem.
Kdyžvšak se bojíš Boha proto, aby tě neopustila jeho přítomnost, mášjej
rád a toužíš být s ním.

6. Pro názorné vysvětlení těchto dvou bázní, z nichž jednu vyžene láska,
kdežto ta druhá, upřímná překonává věky, představ si dvě vdané ženy.
jedna se chce dopustit cizoložství, ráda se oddává špatnostem,ale bojí se
manžela, aby ji nepotrestal. Bojí se manžela, ale bojí se ho proto, že do
sud se ráda oddává špatnostem. Manželova přítomnost jí není milá, ale
nepříjemná. Bojí se manžela, aby snad nepřišel a nezastihl ji přijejím
špatném chování. Takovými jsou ti, co se bojí příchodu soudného dne.
Druhá miluje svého muže čistou láskou, nechce se poskvrnit nečistotou
cizoložství, touží po přítomnosti svého muže. Jaký je rozdíl mezi tou
a onou bázní? Bojí se jedna, bojí se druhá. Zeptej se jich a odpovědíti
stejně. Zeptej se jí: Bojíš se svého muže! Odpoví: Bojím. Zeptej se druhé,
jestli se bojí svého muže a odpoví ti: Bojím. Stejná řeč,ale rozdílná ná
plň. Tedy jsi se jich zeptal: A proč? Jedna odpovídá: Bojím se, že přijde.
Druhá odpovídá: Bojím se, aby odešel. Jedna říká:Bojím se, abych neby
la potrestána. Druhá: Bojím se, abych nebyla opuštěna. A nyní si před
stav křesťanya shledáš u nich bázeň, kterou vytlačí láska, a upřímnou bá
zeň, která přetrvává věky.

7. Promluvmesi nejprve o těch, kteříse bojí Boha tak jako ona žena,kte
rá se ráda oddává špatnostem. Bojí se muže proto, aby ji nepotrestal.
Promluvmesi nejprve o takových. O duše, která se bojíš Boha, aby tě ne
potrestal, jako se bojí žena libující si ve špatnostech. Bojí se muže, abyji
nepotrestal. Ta žena se ti svým chováním nelíbí. Snaž se, aby ses i ty nelí
bila sama sobě. Máš-li snad manželku, zda chceš, aby se tě bála proto,
abysji nepotrestal? Zda chceš, aby mělazalíbení ve špatnosti a ze strachu
před tebou anneze strachu před trestem aby to zatajovala? Chceš, aby by
la čistá, aby tě milovala, ne aby se tě bála. Jakou chceš mít manželku,tak
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se chovej před Bohem. Nemáš-li ještě manželku a chceš ji mít, chceš ji
mít takovou. Co to, bratří říkáme? Ona žena, která se bojí svého muže
jen proto, abyji nepotrestal, se snad nedopouští cizoložství. Nechce mu
ži ničit dočasnéštěstí. Ten muž může být také klamán. Je také jen člověk
jako jeho manželka, která může klamat. Onase jej bojí. Muž ji ovšem ta
ké nemusí vidět. Nebojíš se, že tě vidí tvůj muž? „Hospodinův hněv stíhá
ty, kdo páchají zlo“ (doslovně: Tvář Páně proti těm, kdo činí zlé) (Z
33,17). Využívá nepřítomnosti svého muže a snad chce 1cizoložit. Přece
si však řekne: Neudělám to; je sice nepřítomen, ale snadno se to může
dozvědět. Ovládá se, aby se to nedozvěděl. Je člověk, může i nevědět,
může být klamán, může podezřívatjak dobrou tak i špatnou ženu, může
považovat cizoložnici za čistou. A nebojíš se, že tě vede ten, kterého ni
kdo nemůže oklamat? Nebojíš se toho, jehož přítomnosti se namůžeš
zbavit? Pros Boha, aby se na tebe díval a odvrátil tvář od tvých hříchů.
„Odvraťsvou tvářod mých hříchů.“ Ale jak dosáhneš toho, že On odvrátí
svou tvář od tvých hříchů, jestliže přiznáš, že jsi zhřešil. Týž hlas říká
v žalmu: „Neboť já svou nepravost uznávám, můj hřích je stále přede
mnou“ (Z 50,11,5). Přiznej se a On ti odpustí.

8. Oslovili jsme tu, která má dosud bázeň nepřetrvávajícívěky. Oslovme
1tu, která májiž upřímnou bázeň přetrvávajícívěky. Naleznemeji, aby
chom ji mohli oslovit? Je mezi lidmi? Je v tomto sále? Je v této zemi?
Musí tu být, ale neníji vidět. Je zima, kořenje však živý. Snad nás slyší.
Ale kde je ta duše? Kéž bychji našel, ne aby poslouchala mne,ale jáji.
Spíše ona by mne poučila než já ji. Duše svatá prahnoucí po Božím krá
lovství, nemluvím k tobě já, ale Bůh. Za tvou trpělivost v pozemském ži
votě tě takto těší: Chceš, abych již přišel; vím, že chceš, abych již přišel;
vím,jakájsi, že klidně očekáváš můj příchod;vím, že čekáníje ti obtížné;
čekej však, buď trpělivá, přijdu, brzo přijdu. Pro milující duši je čekání
dlouhé. Slyš, jak jako lilie mezi trním zpívá, jak vzdychá: „Chci zpívat,
chci se ubírat cestou bezúhonnou, kdy ke mně přijdeš“ (Z 100,12). Na
cestě bezúhonnosti se právem nebojí, poněvadž „dokonalá láska zahání
bázeň“. A když jej obejme, bojí se, ale je klidná. Ceho se bojí? Bude se
chránit před špatností, aby znovu nezhřešila. Bude se bát ne toho, aby
nebyla poslána do pekla, ale aby On ji neopustil. Co v ní bude? „Upřímná
bázeň, která trvá na věky.“ Slyšeli jsme dvě píšťalky.Jedna i druhá zpívá
o bázni. Jedna o bázni, kterou se duše bojí, aby ji Bůh neopustil; druhá
o bázni, kterou se duše bojí, aby nebyla potrestána. V prvním případěse
jednáo strach, který přetrvávávěky; v druhém případěse jedná o strach,
který zahání láska.

9, My tedy milujeme Boha, neboť On dříve miloval nás.“
Jak bychom jej mohli milovat, kdyby On dřívenemiloval nás? Tím, že jej
milujeme, stáváme se přáteli. On však miloval nepřátele, abychom se
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mohli stát přáteli. Dříve On nás miloval a dal nám milost, abychom jej
milovali. Do té dobyjsmejej nemilovali. A tím, že jej milujeme, stáváme
se krásnější. Co dělá ošklivý člověk s pokřiveným obličejem, miluje-li
krasavici? Nebo co dělá ošklivá, hrbatá, zle vyhlížející Žena, miluje-li kra
savce? Bude hezčí tím,že jej miluje? Bude hezčí i on tím, že miluje kra
savici? Miluje krasavici. Když se však podívá do zrcadla, stydí se, že
vzhlédl k té své krasavici milované. Co učiní, aby byl krásný? Ceká až
krása přijde k němu? Spíše se dočkástáří a bude ještě ošklivější. Tady se
nedá nic dělat, tady mu můžešjen radit, aby se krotil a neodvažoval se
milovat, které se nevyrovná krásou. A jestliže ji miluje a chcesi ji vzít za
manželku, aťu ní miluje čistou duši a ne tělesnou krásu. Moji bratři,naše
duše je špatností nevzhledná. Tím, že miluje Boha, stává se krásnou. Co
je to za lásku, která milující duši činí krásnou? Bůh však je vždy krásný,
jeho vzezření se nikdy nemění. Ten, který je vždy krásný, nás miloval
dříve.A jaké miloval. Ne-li ošklivé a pokřivené? Miloval nás, ne aby nás
ponechal ošklivými, ale aby nás změnil, aby z ošklivých udělal krásné.
Jak se staneme krásnými? Tím, že budeme milovat Toho, který je vždy
krásný. Jak v tobě roste láska, tak roste i krása, protože láskaje krásou du
še. „Milujeme, neboť On dříve miloval nás.“ Slyš apoštola Pavla: „Bůh
ukazuje svou lásku k nám tím, že Kristus zemřel za nás, když jsme byli
ještě hříšníci“ (R 5,8). Spravedlivý zemřel za nespravedlivé, krásný za o
šklivé. Jak víme, že Ježíš je krásný? „Krásou vynikáš nad lidské syny, pů
vab se rozlévá po tvých rtech?“ (Z 44,3). Proč je krásný? Ze je krásný
a krásou vyniká nad lidské syny, vidíte i z toho „na počátku bylo Slovo
a Slovo bylo u Boha a Bůh byl to Slovo“ (J 1,1). Poněvadž vzal na sebe
lidské tělo, tím jako by na sebe vzal tvou ošklivost, to znamená, tvou
smrtelnost a připodobnil se tobě, abys miloval krásu duše. Jako shledává
me, že Ježíš vyniká krásou nad lidské syny, kde tedy najdeme,že je oškli
vý a znetvořený? Kde najdeme, že je znetvořený? Zeptej se Izaiáše! „Vi
děli jsme ho, a neměl podobyani krásy“ (Iz 53,2). To jsou ty dvě píšťalky
rozličně znějící, avšakjeden Duch rozeznívá obě. V žalmuse říká:„Krá
sou vyniká nad lidské syny.“ U Izaiáše: „Viděli jsme ho a neměl podoby
ani krásy.“ Jeden Duch rozechvívá obě píšťalky,neznějí různě. Poslou
chej a přizví1rozum.Ptejme se apoštola Pavla, aťnám sám řekne, že obě
píšťalyznějí stejně. Rekne nám: „Krásou vyniká nad lidské syny: On ač
božské přirozenosti, nepokládal za lup to, že je roven Bohu.“ „Nuže, krá
sou vyniká nad lidské syny. Řekne nám též: „Vidělijsme ho a neměl po
doby ani krásy: Sebe samého zmařil, přijalpřirozenost nevolníka tím, že
se stal podobným lidem a ve svém zevnějšku byl shledán jako člověk“
(Filip 2,6,7). Neměl podoby ani krásy, aby podobu a krásu dal tobě. Jakou
podobu, jakou krásu? Lásku, aby tě láska zdokonalovala, a abys víc a více
miloval. Již jsi krásný. Nemysli všakjen na sebe, abys neztratil, cojsi do
stal. Mysli na toho,který tě učinil krásným. Buď krásný, aby On tě milo
val. Aby v tobě byla upřímná bázeň překonávající věky, zaměř veškeré
své úsilí na něho, k němu spěchej, pros, aby tě obejmul, boj se od něho
odejít. Milujeme, neboť On miloval dříve nás.
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10. „Rekne-li někdo: Miluji Boha.“
Kterého Boha? Proč milujeme. Poněvadž On dříve miloval nás, a dal
nám milost, abychom mohli milovat. Miloval hříšníky, aby je učinil
zbožnými. Miloval nespravedlivé, aby je učinil spravedlivými. Miloval
nemocné, aby je uzdravil. Tedy i „my milujeme, neboť On dřívemiloval
nás“. Zeptej se kohokoli, jestli miluje Boha. Hlasitě vyznává: Miluji, On
to ví. Je tu ještě něco jiného, proč kladu tuto otázku. Jan říká:
Rekne-li někdo: „Miluji Boha, ale nenávidí svého bratra, kterého vidí,je
lhář.“
Jak dokážeš, že je lhářem? Slyš!
„Kdo nemiluje svého bratra, kterého vidí, jak může milovat Boha, které
ho nevidí?“
Co tedy? Kdo miluje bratra, miluje i Boha? Kdo miluje Boha, musí milo
vat samu lásku. Cožje možné milovat bratra a nemilovat lásku? Musí mi
lovat lásku. Když miluje lásku, to tedy miluje Boha? Ovšem že ano. Kdo
miluje lásku, miluje Boha.Ci jsi zapomněl, že jsi krátce před tím řekl,že
Bůh je láska? Je-li Bůh láska, tedy ten, kdo miluje lásku, miluje Boha.
Miluj tedy bratra a buď klidný. Nemůžeš říci:Bratra miluji, ale Boha ne
miluji. Jako lžeš, říkáš-li,že miluješ Boha a přitom nemiluješ bratra, tak
sám sebe klameš,říkáš-li, Že miluješ bratra a při tom si myslíš, že Boha
nemiluješ. Miluješ-li bratra, musíš milovat samu lásku. „Bůh je láska.“
Kdo tedy miluje bratra, nutně musí milovat Boha. Nemiluješ-li bratra,
kteréhovidíš, jak můžeš milovat Boha, kterého nevidíš? Proč nevidí Bo
ha? Poněvadž nemálásku. A nemá lásku, poněvadž nemiluje bratra. Pro
to nevidí Boha, poněvadž nemá lásku. Kdyby měl lásku, viděl by Boha,
poněvadž „Bůh je láska“. Láska stále víc a víc očišťujezrak, aby viděl onu
neměnnou bytost, stále se z její přítomnosti radoval a byl s ní věčně spo
lu s anděly. Aťchvátá, aby se někdy mohl radovat ve vlasti. Aťnemiluje
putovánív cizině, aťnemiluje snadnou cestu. Všechno aťnechá stranou
krom toho, který nás volá, pokud jej máme upřímně rádi a pokud si říká
me to, coje v žalmu: „Zahubíš všechny, kdo jsou ti nevěrní.“ A kdo jsou
ti nevěrní? Kdo odpadají od Boha a milují svět. A co ty? „Méštěstí je být
nablízko Bohu“, říká se dál v tom žalmu (Ž 72,27,28). Mým největším
dobrem je být nablízko Bohu. Zeptáš-li se, proč chceš být nablízku Bohu,
odpoví ti: Aby mi dal. Co ti dá? Stvořil nebe, stvořil zemi, co ti má dát?
Již jsi mu nablízku: Má něco lepšího a to ti chce dát.

11. „Kdo nemiluje svého bratra, kterého vidí, jak může milovat Boha,
kterého nevidí? Ano, toto přikázánímáme od Boha: Kdo miluje Boha,ať
také miluje svého bratra“. Slavnostnějsi prohlásil: Miluji Boha, a nenávi
díš bratra. Vrahu, jak miluješ Boha? Neslyšel jsi v tomto listě: „Kdo ne
návidí svého bratra, je vrah?“ Přesto však miluji Boha, ačkoli nenávidím
svého bratra. Nemiluješ Boha, jestliže nenávidíš bratra. Hned ti to doká
žu. Jan řekl: „Toto je přikázání: abychom se milovali navzájem“(3,23).
Jak miluješ toho, jehož přikázání nenávidíš? Kdo by prohlásil: Vladaře
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miluji, ale jeho příkazynenávidím? Vladařpozná,jestli jej miluješ podle
toho, jsou-li v provinciích zachovány zákony. A který je to vladařův zá
kon? „Dávám vám nové přikázání, abyste se milovali navzájem“ (J
13,34).Ríkáš-li tedy, že miluješ Krista, zachovávej jeho přikázání a miluj
bratra. Nemiluješ-li však bratra, koho přikázáním pohrdáš? Bratří, když
mluvím vejménu Krista o lásce, nikdy toho nebudu mít dost. Pokudivy
pociťujete hlad v této věci, potud máte naději, že ve vás láska roste a za
hání strach, aby pak tam zůstala upřímná bázeň přetrvávajícívěky. Snes
me svět, vydržme trápení, vydržme i zkoušky. Nescházejme s cesty,
chraňme jednotu církve, držme se Krista, mějme Lásku. Neoddělujme se
od údů jeho nevěsty, nezříkejme se víry a On pak bude s námi. I boha,
který jako záruku nám dal dar Ducha Svatého, se dočkáme nynískrze ví
TU,potom přímým patřením bezpečného klidu.
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10. TRAKTÁT

1. Kdo jste zde byli včera, věřím,že si pamatujete, že jsme přivýkladuto
hoto listu došli až k těmto slovům: „Kdo nemiluje svého bratra, kterého
vidí, jak může milovat Boha, kterého nevidí? Ano, toto přikázánímáme
od Boha. Kdo miluje Boha, aťmiluje také svého bratra.“ Až sem jsme do
šli. Podívejme se na následující slova! „Každý kdo věří, že Ježíš je Kris
tus, zrodil se z Boha.“
Kdo nevěří,že Ježíš je Kristus? Kdo nežije tak, jak Kristus přikázal.Mno
zí totiž říkají:Věřím,ale víra bez skutků nás nespasí. Dílem víry je láska.
Apoštol Pavel říká: „Víra, která skrze lásku působí“ (Gal 5,6). Skutky,
které jsi vykonal dříve,než jsi uvěřil,buď neznamenají nic nebo, byly-li
dobré, vyšly naprázdno. Jestliže neznamenaly nic, byl jsi jako člověkbez
nohou nebo chromý. Byly-li dobré, než jsi uvěřil,sice jsi chodil, ale cho
dil jsi ne po správné cestě. Spíše jsi bloudil než šel ke svémucíli. Chod
me, ale choďme po správné cestě. Kdo nejde po cestě, jde bez cíle a ob
tížně. Cím více schází se správné cesty, tím více bloudí. Kteráje to cesta,
kterou mámejít? Kristus praví: „Já jsem cesta“ (J 14.6).Co je to za vlast,
kam jdeme? Kristus pravil: „Já jsem pravda.“ S ním jdeš, k němu jdeš,
Vněm spočineš. Abychom však s ním šli, přichází k nám. My jsme byli
totiž daleko od něho, z daleka jsme přicházeli.A nebylo dost na tom, že
jsme přicházeliz daleka. Bylijsme i nemocní. A těžko jsme šli. K nemoc
ným šel lékařa stal se naší cestou. Dejmese jím uzdravit a jděme s ním.
Znamenáto věřit,že Ježíš je Kristus, Mesiáš, jak věříkřesťané,kteříjsou
jimi nejen podle jména, ale i svými skutky a životem. Nejak věřídémoni,
neboť „i zlí duchové věří,ale třesou se“ (Jak 2,19). Na co jinéhose ve své
vířezmohli než nata slova „Víme, kdo jsi, jsi Boží syn“? Co řeklidémoni,
to řekli Petr. Když se Pán ptal, kdo je a zakohojej lidé pokládají, odpově
děli mu učedníci: „Jedni tě považují za Jana Křtitele,jiní za Eliáše,jiní za
Jeremiáše nebo zajednohoz proroků.“ A Ježíš: „Vypak za koho mne po
kládáte?“ Petr mu odpověděl: „Tyjsi Kristus, Syn Boha živého“. Uslyšel
pak od Pána: „Blahoslavený jsi Simone, synu Janův, neboť tělo a krev ti
to nezjevily, nýbrž Otec můj, jenž je v nebesích“. Pohleďme,jak jej za tu
to víru pochválil! „Ty jsi Petr a na té skále založím svou církev?“ Co zna
mená to „Na té skále založím svou církev“? Na této víře,na tom, co řekl
„Ty jsi Kristus, Syn Boha živého“, na tom „Založím svou církev“. Velká
pochvala. Petr tedy říká:„Tyjsi Kristus, Syn Boha živého“. Démoniříkají
„Víme, kdo jsi; jsi Boží Syn, Svatý Boží“. Stejně Petr i démoni. Stejná
slova, nikoli stejné přesvědčení. A z čeho poznáme, že to Petr říkalz lás
ky? Poněvadž víra křesťana pramení z lásky. Démoni Krista nemilují.
Petr to řekl,protože měl Krista rád. Démoni proto, aby se Krista zbavili.

85



Než řekli „Víme, kdo jsi; ty jsi Boží Syn“, Křičeli: „Co je ti po nás. Přišel
jsi sem, abys nás před časem trápil?“ (Mt 8,29). Něco jiného je vyznávat
Krista, abys ho měl u sebe, a něco jiného vyznávat Krista, abys jej od se
be odehnal. Vidíte tedy, že to „Kdo věří“znamená živou víru, ne tako
vou, jakou mnozí mají. A tak, bratří,nedejte na slova heretiků, když říka
jí: I my věříme.Nevěřtejen slovům, ale posuzujte je podle skutků. Proto
jsem uvedl za příklad démony.

2. Pohleďme tedy, co znamenávěřit v Krista a co věřit,že Ježíš je Kristus.
Jan pokračuje: „Každý, kdo věří,že Ježíš je Kristus, zrodil se z Boha.“ Co
zde znamená věřit?
„A každý, kdo miluje otce, miluje i jeho dítko.“
K vířeihned připojil lásku, protože víra bez lásky není ani víra. Víra s lás
kou,to je víra křesťana.Víra bez láskyje vírou démona. Kdo však nevěří,
jsou horší než démoni a duševně těžkopádnější než démoni. Kdo třeba

v Krista, ale Krista nenávidí. Věří ze strachu před trestem, ne z lásky.
I démonise báli, že budou potrestáni. Přidejk vířelásku a víra bude tako
vá, o jaké říká apoštol Pavel: „Víra, která působí skrze lásku“ (Gal 5,6),
a našeljsi křesťana,našel jsi obyvatele Jeruzaléma, našel jsi spoluobčana
andělů, našel jsi na cestě poutníka toužícího po tobě. Připoj se k němu.
On je tvým společníkem,jdi s ním,jsi to přece také ty. „Každý, kdo milu
je otce, miluje i jeho dítko.“ Kdo je tím otcem? Bůh Otec. Kdoje tím dít
kem, které otec zrodil? Syn Boží. Co tím tedy chce říci?Kdo miluje Otce,
miluje i Syna.

3. „Po tom poznáváme, že milujeme dítky Boží.“
Co to, bratří znamená? Před chvilkou mluvil Jan o Božím Synu, ne o Bo
žích synech, dítkách. Nuže v jednotném čísle byla řečo Kristu a nám by
lo řečeno: „Každý, kdo věří,že Ježíš je Kristus, zrodil se z Boha. A každý,
kdo miluje Otce, miluje i jeho dítko“. To znamená, jeho Syna, našeho
Pána Ježíše Krista. Jan pokračuje: „Po tom poznáváme, že milujemedít
ky Boží“. Jako kdyby byl řekl: V tom poznáváme, že milujeme Božího
Syna. Krátce před tím mluvil o Božím Synu, teď mluvil o Božích dítkách,
synech, protože Boží synové jsou tělem Božího Syna. On je hlavou, my
údy, proto je jeden Boží Syn. Kdo tedy miluje Boží dítky, miluje Božího
Syna. A kdo miluje Božího Syna, miluje Otce. Nemůže někdo milovat
Otce, aniž by nemiloval Syna. A kdo miluje Syna, miluje i Boží syny.
Které Boží syny? Udy Božího Syna. A tím, že miluje, stává se údem,
a láskou se stáváčástí Kristova těla a bude to jeden Kristus milující sebe.
Kdyžse totiž údy navzájem milují, milují se jako tělo. „A trpí-lijeden úd,
trpí spolu s ním všechny údy; dochází-li slávy jeden úd, radují se spolu
s ním všechny údy.“ A co řekl Pavel dál? „Vy však jste Kristovo tělo“
(1 K 12,26). Jan mluvil před tím o bratrské lásce a řekl: „Kdo nemiluje
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svého bratra, kterého vidí, jak může milovat Boha, kterého nevidí?“ Mi
luješ-li bratra, snad miluješ bratra, ale nemiluješ Krista? Jak by to bylo
možné, když miluješ Kristovy údy? Když tedy miluješ Kristovy údy, mi
luješ Krista. Když miluješ Krista, miluješ Božího Syna. Když miluješ Bo
žího Syna, miluješ i Otce. Láskaje nedělitelná. Vybersi, co chceš milovat
a ostatní se dostaví. Rekneš: Miluji pouze Boha, Boha Otce. Lžeš. Milu
ješ-li, nemiluješ pouze jej, miluješ i Syna. Nuže, řekneš, miluji Otce a mi
luji Syna; miluji jen Boha Otce, Boha Syna a Pána našeho Ježíše Krista,
který vstoupil na nebesa, sedí po pravici Otce, ono Slovo, skrze něž
všechno povstalo, které se stalo tělem a přebývalomezi námi. Jedině to
hle miluji. Lžeš. Miluješ-li hlavu, miluješ i údy. Nemiluješ-li však údy,
nemiluješ ani hlavu. Nebojíš se hlasu volajícíjménem údů: „Savle, Sav
le, proč mne pronásleduješ?“ Svým nepřítelem nazval toho, který proná
sledoval jeho údy. Svým miláčkem nazval toho, který miluje jeho údy.

„Po tom poznáváme, že milujeme dítky Boží, když milujeme Boha.“
Ajak? Není něco jiného Boží synové a něcojiného Bůh? Kdo miluje Bo
ha, miluje jeho přikázání.A která jsou Boží přikázání?„Dávám vám nové
přikázání: Milujte se navzájem“ (J 13,34).Nikdo se nevymlouvej na jinou
lásku, neodvolávej se na jinou lásku. Láska spojuje v jedno a vše, co zní
vyplývá,činí jedním. Je jako oheň, který z roztavenéhozlata učiníjeden
kus. Nevzplane-li plamen lásky, nelze mnohé stavět v jedno.“ Protože
milujeme Boha, po tom poznáváme, že milujeme dítky Boží.“

4. A jak poznáváme, že milujeme dítky Boží?
„Když milujeme Boha a plníme jeho přikázání.“
Naříkáme, že je nesnadné zachovávat Boží přikázání. Poslyš, člověče, co
miluješ? Miluji lakotu. Co miluješ, je spojeno s obtížemi. Boha možno
milovat bez obtíží. Lakota ti přikážepodstoupit různé útrapy, nebezpečí,
bití, soužení, a ty poslechneš. Proč? Aby sis naplnil pokladnu,ztratil klid.
Snad jsi byl klidnější, dokud jsi neměl bohatství, než kdyžjsi je začalmít.
Nuže,co ti přikázalalakota: Naplniljsi svůj dům, bojíš se lupičů, získaljsi
zlato, ztratil jsi spánek. Hle, co to přikazuje lakota. Udělej, a udělaljsi. Co
ti přikazujeBůh? Miluj mne. Miluješ zlato, budešje hledat a snad ani ne
najdeš; kdo mne hledá, ten mne má. Toužíš po poctách a snad jich nedo
staneš. Kdo si mne zamiloval a nedostal se ke mně? Bůhti říká: Chceš
mít ochránce nebo mocného přítele;prosíš prostřednictvím někoho, kdo
nemá tolik moci; Mne miluj, říkáti Bůh, neobracej se na mne s prosbou
prostřednictvím někoho jiného. Miluješ-li mne, jsem u tebe. Bratří,je
něco lepšího nad lásku? Ne bez důvodůjste právě slyšeli v žalmu: „Vy
právěli mi nespravedlivílidé o rozkoších, ty však nejsou, Pane„jako tvůj
zákon“ (Ž 11885). Co je to za Boží zákon? Boží přikázání. Které Boží při
kázání? Ono novépřikázání, které se proto nazývá novým, poněvadž ob
novuje. „Nové přikázání vám dávám, abyste se navzájem milovali“. Slyš,
že je to Boží zákon. „Neste břemenajeden druhého, a tak naplníte zákon
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Kristův“, říkáApoštol (Gal 6,2). Vrcholem všech našich skutků je láska.
To je cíl, k němu směřujeme, kvůli tomu jdeme a až budeme skutečně
milovat, dosáhneme klidu.

5. V žalmujste slyšeli: „Všeho i nejlepšího vidím konec“ (Z 118,96).Vše
hoi nejlepšího vidím konec, řekl.Co viděl? Vystoupil snad na vrchol ně
jaké velmi vysoké hory, rozhlédl se a viděl hranice světa a proto řekl:„Vi
dím konec všehoi nejlepšího“? Je-li to správné, prosme Boha, aby nám
dal tak ostrý zrak, že bychom z vrcholku velmi vysoké hory viděli až na
konec světa. Nemusíš chodit daleko. Vystup na horu a uvidíš až na ko
nec. Kristus je tou horou. Pojď ke Kristu a uvidíš konečnýcíl všeho. Ja
ký? Zeptej se Pavla. „Konečným cílem přikázáníje láskaz čistého srdce,
dobrého svědomía nelíčené víry“ (1 Tim 1,5)a na jiném místě: „Naplně
ním zákonaje láska“ (Ř 13,10).Kde je lepšího zakončenínež v naplnění?
Bratří, Pavel správně mluvil o konečnémcíli. Nemyslete tím na spotře
bování něčeho, ale na ukončení něčeho. Jiný smysl má, řeknu-li,Žejsem
skončil s chlebem, a řeknu-li, že jsem skončil s tunikou. Snědl jsem
chléb, ušil jsem tuniku. V obojím případě se jedná o ukončení. S chle
bem jsem skončil tím, že jsem jej snědl. S tunikou jsem skončil tím, že
jsem ji ušil. U chleba konec znamená, že již není. U tuniky, že je hotová,
dokončená. V tom smyslu chápejte slovo „konec“, když slyšíte v žalmu:
Konec Davidova žalmu. Stále to v žalmech slyšíte a musíte vědět, co to
znamená. Coje to ten konec? „Konec zákonaje Kristus, který ospravedl
ňuje každého, kdo v něho věří“(Ř 10,4).Co znamená: Konecje Kristus?
Ze Kristus je Bůh, konec zákona láska a Bůh že je láska; že Otec i Syn
1Duch Svatýjsou jedno. Tam je konec, zakončení, jinde je jen cesta. Ne
zůstávej na cestě a snaž se dosáhnout konce. Af přijdešk čemukoli, nech
to stranou, dokud neskončíš cestu. Kjakému? „Mé štěstí je být nablízku
Bohu“ (Ž 72„28).Jsi s Bohem, skončil jsi cestu, zůstaneš ve vlasti. Dávej
te pozor! Někdo touží po penězích. Pro tebe af nejsou konečným cílem.
Jdi kolem nich jako poutník. Snaž se, abys kolem nich jen šel, ne abys
u nich zůstal. Máš-li je rád, spoutala tě lakota, hamižnost. Ta bude tvými
okovy na nohou a dál se nedostaneš. Přejdije, snaž se dojít až na konec.
Chceš být tělesně zdráv, ale nezůstávej jen u toho. Coje tělesné zdraví?
Ukončíje smrt, podlomí nemoc,je nestálé. Přejsi tělesné zdraví, aby ne
moc ti nemohla bránit konat dobré skutky. Tedy tělesné zdraví nenící
lem, poněvadžsi je přeješkvůli něčemujinému. To nenícílem. Cílemje,
když si přeji jen to. Toužíš po poctách. Snad po nich toužíš, abys něco
udělal, abys něco vykonal, aby ses líbil Bohu. Nemiluj poctu samu a ani
u ní nezůstaň. Toužíš po chvále? Toužíš-li po tom, aby Bůh byl chválen,
děláš dobře. Toužíš-li jen po té chvále, jednáš špatně, zůstáváš na cestě.
Ale ty jsi milován, chválen. Nechlub se svou chválou,ale přičítejji Pánu
tak, abys mohl řící: „V Hospodinu nechť se chlubí moje duše“ (Z 33,3).
Pronesl jsi nějakou hezkou řeča lidé ji chválí. Aťnení chválena, jako by
bylajen tvým dílem. V tom není konečnýcíl. Budeš-li v tom vidět koneč
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ný cíl, dosáhljsi již svého cíle, ale nedosáhl bys tím toho, co jsi tou řečí
chtěl říci.Tedy aťtvou řečnechválí, jako by byla jen tvým dílem. Ale jak
ji mají chválit? Jako to říkážalm: „V Bohu budu chválit řeč,v Bohu budu
chválit slovo.“ Pak ity řekneš,jako je v žalmu: „V Bohu důvěřujia nebu
du se bát, co mi může udělat člověk?“(Ž 55,5).Když totiž všechno co ko
náš, je konáno v Boží chvále, nemusíš se bát, že se ti nedostane chvály,
protože Bůh nezapomíná. Tedy nezůstávej jen u své vlastní chvály.

6. Vidíte, bratří, kolik toho, v čem není náš konečný cíl, jsme nechali
stranou. Toho užíváme jako cesty, to je pro nás jakýmsi zájezdním hos
tincem, a my jdeme dál. Kde je tedy konečnýcíl? „Miláčkové,nyní jsme
Božími dítkami, a co jednou budeme, neníještě zjeveno.“ To je řečeno
v tomto listě (3,2). Dosud jsme tedy na cestě. Dosud, aťkamkoli přijde
me, musíme zase dál, dokud nepřijdeme k nějakému konečnémucíli.
„Víme, že budeme podobní, až to bude zjeveno, jemu, neboťho budeme
vidět tak, jak jest“ (3,2). To je konečný cíl, tam bude věčná chvála, tam
bude radostné Alleluja. Tedy o tomto konečném cíli řeklv žalmu: „Vše
ho i nejlepšího vidím konec“. A jako by se jej někdo zeptal: Jaký je ten
konec, který jsi viděl, říká dále: „Tvůj zákon má nesmírné rozměry“
(Ž 11896). Velikost přikázání,to je ten zákon. Láskaje tím zákonem ne
smírných rozměrů, protože kde je láska, tam není strachu. Proto řekl
Apoštol: „Naše ústa se otevřela k vám, Koriňtané, a naše srdce se rozšíři
lo; v našem srdci se netísníte“ (2 K 6,11). Proto tedy „tvůj zákon má ne
smírné rozměry“. Co je to za velký zákon? „Dávám vám nové přikázání,
abyste se navzájem milovali.“V lásce se tedy nikdo netísní. Nechceš se
tísnit na zemi? Přebývejpod širým nebem. Af ti člověkudělá cokoli, ne
znepokojuje tě to, poněvadž miluješ to, čemu člověknemůže škodit: Mi
luješ Boha, bratrství miluješ, Boží zákon miluješ. Boží církev miluješ.
Láska přetrvávávěky. Za svou práci na zemi dostaneš slíbenou odměnu.
Kdo ti vezme, co miluješ? Nevezme-li ti nikdo, co miluješ, klidně spíš.
Dokonce i klidně bdíš, abys ve spánku neztratil to, co miluješ. Není zby
tečně řečeno:„Rozjasni méoči, aťneusnu ve smrti“ (Ž 12,4).Kdo zavírají
oči vůči lásce, usínají v hmotných požitcích. Buď bdělý. Těmi požitky
jsou jídlo, pití, přepych, hry, lov. Ruku v ruce s tímto jde špatnost. Což
nevíme, že existují? Kdo by popíral, že poskytují potěšení? Avšak více
nechťje milován Boží zákon. Proti takovým rádcům volej: „Vyprávělimi
nespravedliví lidé o rozkoších, ty však, Pane, nejsou jako je tvůj zákon
(Ž 118,85). Radost vyplývající z Božího zákona zůstává. Nejen zůstává
s tebou na tvé cestě, ale též volá nazpět, kdo chce utéci.
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7. „Neboť toto je láska k Bohu: plnit jeho přikázání.“
Již jste slyšeli: „V těchto dvou přikázáních záleží celý zákon 1prorocí“.
Jak nechtěl, abys to hledal na všech stránkách.
„V těchto dvou přikázáních záleží celý Zákon a Proroci.“ Na kterých při
kázáních? „Miluj Pána Boha svéhoz celého srdce svého, z celé své duše
a z celé své mysli. Miluj svého bližního jako sebe samého. V těchto dvou
přikázáních záleží celý Zákon i Proroci“ (Mt 22,37). Nuže, o kterých při
kázáních mluví celý tento list? Zachovejte si tedy lásku a buďte klidní.
Proč se bojíš, aby někomuneublížil? Může člověkublížit tomu, koho mi
luje? Miluj!Když miluješ můžeš konat jen dobré. Snad káráš? To činílás
ka, ne zloba. Snad uvěříš?Děláš to kvůli kázni, protože opravdová láska
nepřipouští nevšímat se neukázněnéhočlověka. Stává se, Žetakovýčlo
věk svým zvráceným chováním dráždí ke hněvua láska se zlobí. Někdo
nenávidí svého nepřítele a předstírá při tom přátelství. Vidí, že jedná
špatně a chválí ho. Chce, aby se zřítildo záhuby. Aby se slepěřítil do pro
pasti svých vášnía nevzpamatoval se. Chválíjej „vždyťhříšník se chlubí
svou náruživostí“ (Ž 10,3),lichotí mu. Nenávidíjej a přecejej chválí. Jiný
vidí, že jeho přítel dělá něco podobného. Zavolási jej. Neposlechne-li,
pokárá jej, zapřísahá, zlobí se. Někdy se musí rozzlobit. Hle, nenávist li
chotí a láska se zlobí. Nedbej na lichotivá slova a nezlob se, když se na te
be někdo zlobí. Hledej důvod, proč se zlobí. První lichotí, aby oklamal;
druhý se zlobí, aby tě napravil. Tedy, bratří, není třeba, aby prostřednic
tvím nás se naše srdce rozdělilo. Proste Boha, abyste se navzájem milo
vali. Milujte všechnylidi i své nepřátele. Ne proto, že jsou bratřími, ale
aby byli bratří. Buďte vždy zapálení bratrskou láskou aťuž k tomu,který
se stal bratrem či k nepříteli, abyste jej láskou přetvořiliv bratra. Kdykoli
milujete bratra, milujete přítele. Již je s tebou,již je s tebou také spojen
v katolické jednotě. Ziješ-li správně, miluješ bratra, který byl dřívenepří
telem. Miluješ někoho, kdo dosud neuvěřil Kristu, nebo uvěřil-liKristu,
věříjako démoni. V tom případěpokárej jeho povrchnost. Miluj jej, miluj
jej jako bratra. Dosud není bratrem, ale miluj jej, aby se bratrem stal. Mi
lujeme upřímně bratrskou láskou křesťany,milujeme všechny údy Kris
tovy. Láska, to je síla, květ, plod, půvab, potrava, nápoj, pokrm, objetí.
Lásky není nikdy dost.

8. Bratřímoji, pojďme, pojďme a milujme Krista. Kterého Krista? Ježíše
Krista. Kdo je to? Boží Slovo. A jak přichází k nemocným? „Slovo se sta
lo tělem a přebývalo mezi námi.“ Splnilo se, co předpovědělo Písmo:
„Bylo třeba, aby Kristus trpěl a třetího dne vstal z mrtvých“. Kde leží je
ho tělo, kde jsou jeho údy? Kde musíš být, abys byl spojen s hlavou?
„Abyvjeho jménu bylo kázáno všem národům,počínajíc od Jeruzaléma,
pokání a odpuštění hříchů: (Lk 24,46n). Všude tam má sahat tvá láska.
Kristus a žalm, to je Boží Duch,říkají: „Tvůj zákon má nesmírné rozmě
ry“. Kdo omezil lásku jen na Afriku? Lásku rozšiř na celý svět, chceš-li
milovat Krista, protože údy Kristovy jsou v celém světě. Miluješ-li jen
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část, jsi rozdělen, nejsi v tělu. Nejsi-li v tělu, nejsi spojen s hlavou. Co je
platné, že věříša přitom jej urážíš. Uctíváš jej jako hlavua přitom urážíš
jeho tělo. On miluje své tělo. Oddělil ses od jeho těla, On však svou hla
vu neodděluje od svéhotěla. Proč mne ctíš, volá k tobě hlava, proč? Je to
tak, jako kdyby někdo líbal tvou hlavu a současněti šlapal po nohou;jako
kdyby třebaokovanými botami šlapal po tvých nohouve snaze přidržetsi
tvou hlavu, aby ji mohl políbit. Zda bys, zatímco ti slovy vyznává úctu,
nevzkřikl: Co to děláš, člověče,vždyťpo mněšlapeš. Neřekl bys, protože
vzdává poctu tvé hlavě: Slapeš mí po hlavě. Přesto hlava spíše než za se
be volájménem údů, po kterých někdo šlape. Nevolá hlava: Nechci tvou
poctu, nechci, abys po mně šlapal? Rekni, můžeš-li: Jak po tobě šlapu?
Tebe jsem chtěl políbit, tebe jsem chtěl obejmout. Pošetilče, nevidíš, že
to, co chceš obejmout, je těsně spojeno s tím, po čem šlapeš? Nahoře
mne uctíváš, dole mne šlapeš. Více bolí šlápnutí než působí radost tvá
pocta, protože to čemu prokazuješ svou poctu, pociťuje bolest údů, po
kterých šlapeš. Jazyk říká:Bolí mne to. Neříká:Bolí to mou nohu,ale bo
lí to mne. O jazyku, kdo se tě dotkl, kdo tě udeřil, kdo na tebe šlápl, kdo
tě bodl? Nikdo, ale jsem spojen s těmi, po kterých šlapeš. Jak můžeš
chtít, abych necítil bolest, když nejsem od nich oddělen?

9, Poněvadž náš Pán Ježíš Kristus věděl, že jej budou mnozíctít jen pro
to, že vstoupil na nebesa, proto když vstupoval čtyřicátéhodne na nebe
sa, nechal své tělo tam, kde mělležet. Věděl, že jejich pocta je k ničemu,
šlapou-li po jeho údech na zemi. A aby nikdo nebyl na pochybách, i když
uctívá hlavu v nebi, že šlape po nohou na zemi, pověděl, kde jsou jeho
údy. Před svým nanebevstoupením pronesl poslední slova, potom již na
zemi nemluvil. Hlavavstupující na nebe nechala údy na zemi. Již neshle
dáš, že by Kristus mluvil na zemi, neshledáš ale, že mluví z nebe. A proč
z nebe? Poněvadžpojeho údech se šlape na zemi. Svému pronásledova
teli Savlovi pravil z nebe: Savle, Savle, proč mne pronásleduješ?“ Vstou
pil jsem do nebe, ale dosud jsem na zemi. Zde sedím po pravici Otce, na
zemi dosud hladovím, žízním, jsem poutníkem. Jak ponechal, když vstu
poval do nebe, tělo na zemi? Když sejej totiž učedníci ptali „Pane, v tom
to čase obnovíš království pro izraelský národ?“, odpověděl jim: „Vám
nepřísluší znát doby nebo časy, které ustanovil Otec mocí sobě vlastní,
avšak dostanete sílu, až na vás sestoupí Duch Svatý a budete mi svědky“.
Vidíte, kde všude má své tělo. Vidíte, kde nechce, aby se po něm šlapalo.
„Budete mi svědky v Jeruzalémě a v celém Judsku a Samařsku, ano, až
na sám konec země“(Sk 1,6). Hle, kde jsem, ač vstupuji do nebe. Vstu
puji, poněvadž jsem hlava; mé tělo se dosud rozprostírá na zemi. Kde?
Po celém světě. Nebij je, neubližuj mu, nešlap po něm. To jsou poslední
slova Kristova předjeho na nebe vstoupením. Představte si člověka leží
cího doma na lůžku, zesláblého nemocí, těžce dýchajícího, majícího tak
řka smrt na jazyku. Ten si vzpomene na nějakou milou věc, kterou si
oblíbil. Zavolá své dědice a řekne jim: Prosím vás, dělejte to a to. Drží
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takřka násilím svou duši, aby neodešla dříve, než ta slova pronese.
A když řeklposlední slovo, vydechne duši. Tělo pak uloží do hrobu. Za
pamatují si dědici jeho poslední slova? Co odpovědí, kdyby jim někdo
řekl:Nedělejte to. To nemám udělat, co mi můj otec, než vydechl duši,
přikázal?To byla poslední slova, která jsem slyšel od svého umírajícího
otce. Co mi řekljiného, to si sice pamatuji, ale poslední slova mí nejvíce
utkvěla v paměti. Už jej neuvidím, už neuslyším. Bratří, myslete jako
křesťané.Jestliže dědicům jsou slova tak milá, sladká a proto tak zavazu
jící slova umírajícího otce, čím musí být Kristovým dědicům poslední
slova ne umírajícího, ale vstupujícího na nebesa. Ten, který žil a zemřel,
jehož duše se ubírá na jiné místo, zatím co tělo je uloženo do hrobu,ať
jsou jeho slova splněnači nikoli, jeho se to již netýká. Již žije v jiném ži
votě nebose trápí, buď se raduje v Abrahámově lůně nebo touží ve věč
ném ohni aspoň po trošce vody, jeho tělo však leží bez hnutí v hrobě.
A přeceposlední slova umírajícího platící jeho dědicům oni plní. Co mo
hou očekávat ti, kteří neopatrují poslední slova toho, který sedí v nebi
a vzhlíží na ně, aťuž jeho slov dbají či nikoli?“, který soudíty, kteří ubli
žují jeho údům?

10. A co jsme udělali? My jsme byli pronásledováni, my jsme neproná
sledovali. Ubožáci, ano, vy jste pronásledovali, v prvé řadějste rozdělili
církev. Více bolí od jazyka nežli od meče. Sářina služka se chovala zpup
ně a za pýchuji paní potrestala. Bylo to pro její poučení, ne trest. Proto
když odešla od své paní, co jí řeklanděl? „Vraťse ke své paní“ (Gen 15,4).
Proč se zlobíš, člověče,kdyžjsi jako ta pyšná služka, která trochu trpěla?
Vždyťto bylo k tvému dobru. Vrať se ke své paní. Cteme evangelia, čte
me, jak se šíří církev. Vytýkají nám zrádců. Zrádců čeho? Kristus dal
svou církev a ty nevěříš. Já mám uvěřit tobě, který nadáváš mým rodi
čům? Chceš, abych tobě uvěřil, co říkáš o zrádcích? Napřed ty věřKristu.
Co je přiměřenější?Kristus je Bůh, ty jen člověk. Komu tedy nutno pře
devším věřit? Kristus rozšířil svou církev na celý svět. Ríkám ti, pohrdnií
jí. Dávej pozor, mluví evangelium! Co říkáevangelium? „Bylo třeba, aby
Kristus trpěl a třetího dne vstal z mrtvých a aby vjeho jménu bylo kázáno
pokání a odpuštění hříchů“ (Lk 24,16). Kde je odpuštění hříchů, tam je
církev. Jak církev? Petrovi bylo řečeno: „Dám ti klíče od nebeskéhokrá
lovství a cokoli rozvážeš na zemi, bude rozvázáno i na nebi; a cokoli svá
žeš na zemi, bude svázáno 1na nebi“ (Mt 16,19). Kde se odpouštějí hří
chy? „Ve všech národech počínajíc od Jeruzaléma“ (Lk 24,47). Nuže, věř
Kristu! Věříš-liKristu, nemluv o zrádcích. Chceš, abych věřiltobě, který
urážíš mé rodiče. Věř raději Kristu, který to řekl.
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